OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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1. 1, Andrew Parker, am the Director General of the Security Service, otherwise
known as MI5.

2. 1 confirm that | have no personal knowledge of matters relating to, or connected
with, Kincora Boys Hostel (Kincora).

3. | confirm that | have appointed a nominated officer from within the Security
Service to assist the Inquiry into Historical Institutional Abuse 1922 to 1995 (the
HIA Inquiry) with its investigation into Kincora.

4. | have also directed relevant staff within the Security Service to provide the HIA
Inquiry with the Security Service’s full co-operation.

5. | confirm that | have directed that all relevant material that touches on Kincora
identified by the detailed searches conducted by the Security Service must be
shown to the HIA Inquiry. | understand from my staff this has been done.

6. | confirm that | also directed that such of that material as the HIA Inquiry
considered necessary to be put in the public domain in order for the HIA Inquiry
to properly complete its work has been made available to the HIA Inquiry in a
form that will allow that to happen. | understand from my staff that the documents
so far requested by the HIA Inquiry have been made available for publication. |
further understand that the HIA may make further requests, the Security Service
will use its best endeavours to assist.

7. 1 confirm that | have also directed my nominated officer to provide to the HIA
Inquiry with a detailed narrative statement setting out what the Security Service
can say about allegations involving it relating to Kincora. | understand from my
staff that this has been done.

8. | have directed that my nominated officer will attend the HIA Inquiry to speak to
that statement as the HIA Inquiry considers necessary.

9. For operational reasons it is not possible for me to publicly name the nominated
officer, however, | have provided the HIA Inquiry with a closed witness statement
signed by me which sets out the full identity of the individual. | confirm that the
individual is a senior manager within the Security Service with responsibility for
investigations in Northern Ireland, who will give evidence on behalf of the Security
Service in respect of matters relating to Kincora.

10.1confirm on behalf of the Security Service that it will continue to assist the HIA
Inquiry

Signed....

Dated............. 20 (6
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HIAI (Hart) Inquiry — Security Service Witness Statement
Signed by: QD'DZ(“ Date: %0 /’/[aﬁ Q O/é

Introduction

1. It is impossible in a single document to address the gamut of allegations
surrounding the abuse at Kincora Boys’ Home. Books have been written which have
failed to encompass all of the related issues. This note aims to give a summary of
what MI5 files record regarding the main claims relating to MI5’s alleged involvement
with Kincora; particularly those of Brian GEMMELL, a former Army intelligence
officer.

2. The first MIS knew of the allegations about child sexual exploitation at Kincora
was when the stories emerged in the media in 1980 and the RUC investigation which
led to the conviction of William McGRATH, the Kincora housefather, and two others
(Joseph MAINS and Raymond SEMPLE). MI5 research undertaken at the time and
subsequently has failed to find any papers to indicate that we had earlier knowledge
of such abuse.

William McGRATH and MI5’s investigation of Tara

3. It is clear from our examination of internal MIS correspondence that when the
Royal Ulster Constabulary (RUC) investigation into Kincora began in 1980, MIS had
concerns about the security of some of its agents and covert operations, though
these matters were unrelated to activities at Kincora itself. Such concerns were
legitimate and understandable in the light of the organisation’s national security
responsibilities. However, MI5 documents also made clear that were police
investigations to uncover criminality by any agent being run by MIS, the Service was
perfectly content for the law to take its course.

4, Naturally, documents held by MI5 relating to William McGRATH have been
carefully scrutinised. There is nothing amongst them to indicate that MI5 was aware
of, or suspected, his involvement in child sexual exploitation at Kincora or that such
abuse was permitted, condoned or encouraged in order to further any MIS plan.

5. In June 1971, an MI5 Covert Human Intelligence Source (CHIS) reported on a
meeting he had attended earlier that month along with a large number of other
loyalists. They had all been personally recommended by sponsors to join the Tara
Brigade, a putative Loyalist paramilitary organisation. The CHIS reported that the
assembly had been addressed by “a man called McGRATH" who explained the aims

Page 1 of 24

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL



OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
KIN-4003

of the organisation were the “preparation of an effective defence force against the
day when it would be required”. McGRATH “emphasised that those joining would not
be required to undertake offensive action but would be required to carry out drill and
a certain amount of intelligence work”. (See Mi5 CHIS Report, June 1971.)

6. An MI5 officer filed this intelligence report on a new file created for “The Tara
Brigade™. The officer also sent a copy of the report to MI5’s Director of Intelligence
(D of I} and stated that he would pass a copy to an RUC Assistant Chief Constable
who was Head of Special Branch. At this point, MI5 did not know Mr McGRATH's
first name, nor did they have any report about his alleged homosexuality. In April
1972, MIS did receive information which stated that Mr McGRATH had been accused
of ‘assaulting small boys’. MIS was still unaware at that point of any reporting on
McGRATH's homosexuality, although we are very conscious that homosexuality did
not — and does not — equate to paedophilia. We cover this accusation below. (See
section on James MILLER — McGRATH, Kincora and media misrepresentation).

7. In November 1973, the RUC notified MI5 that they had received information
that McGRATH was intending to visit Amsterdam at some future date for unknown
reasons. The RUC letter included McGRATH's full name and occupation as a Social
Worker at Kincora Hostel. Annotations on the RUC letter indicate that MI5 did not
hold a file on McGRATH at the time. {See RUC Letter to MIS, June 1973.}

8. A Daily Intelligence Summary issued by the Director and Co-ordinator of
Intelligence in January 1976 included a Comment about McGRATH which mentioned
reporting from March 1975 having given his employment as warden of the Kincora

Boys' Home. (See DCI Daily Intelligence Summary of 17 January 1976 - Extract.)

DCI Daily intelligence Summary of 17 January 1976 - Extract
[Note: A crop from the original document will be placed here & the full
redacted document in Annex B.]

WILLIAM MCGRATH WAS REPORTED IN MARCH 1975 TO BE WARDEN OF
THE KINCORA BOYS HOSTEL. HE HAS PREVIOUS TARA TRACES AND IS
SAID ***** TO BE A HOMOSEXUAL. ANOTHER REGULAR AND RELIABLE
SOURCE HAS RECENTLY INDICATED THAT THE UDA, AND ALSO WILLIAM
CRAIG, MAY BE AWARE OF THIS TARA / UVF ACTIVITY IN THE ARMS
FIELD.

9. In April 1975, MI5 obtained via the Army a summary of allegations made to
the RUC on an unknown date by Miss Valerie Shaw (PA to Dr lan Paisley) during an
RUC officer's investigation of Tara. Miss Shaw's information included details of
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McGRATH and Tara. (See Report received by MI5 in April 1975 — originated 22
March 1975.)

10. In May 1975, MI5 received intelligence from a Merseyside Police Special
Branch CHIS about efforts to establish a Tara presence there during 1970-71.
Although McGRATH is not named in the reponr, it is likely that he was the person
described as the ‘instigator’ of the Liverpool company of Tara who was ‘strongly
suspected’ of being a homosexual. (See Merseyside SB Report to MI5 — March

1975.)

11. In April 1976, Robert Fisk published an article mentioning Tara in the New
Statesman. Fisk claimed that an account of Tara's activity had been “collated by an
intelligence officer at Lisburn”. MI5 ASP lan Cameron wrote to other MI5 officers
about the Tara component of the article which he believed was almost certainly a
draft on Tara held in the Army Information Service (AlS) records at HQNI. (See MI5

ASP Letter of 22 April 1976.)

12. Cameron felt that the AlIS summary had undoubtedly been drawn from Army
intelligence files. ASP noted that Colin WALLACE would have had access to the AIS
file and he had little doubt that Wallace had been Fisk’s source for the article. ASP
attached the relevant AIS record for comparison with Fisk’s article.

13. Itis likely that Cameron had been able to recognise the similarity because in
1974 the NIO had sought assistance from MI5 in identifying the source of
unauthorised disclosures of classified information. These inquiries had
encompassed both Colin WALLACE and Robert FISK (see below for Colin
WALLACE.).

14. A comparison of the Army Information Service record and the relevant extract
of Fisk’s article shows a strong resemblance, supporting Cameron’s judgement that
the latter derived from the former. (See AlS and Fisk extracts below.) A copy of Fisk's
full article is provided as Attachment A.)

15. In January 1977, MI5 continued to seek information about McGRATH and
Tara, enquiring about whether a source who had been able to report on McGRATH in
early 1976 would still able to do so.

186. It was only in May 1977 that MI5 created a permanent file on William
McGRATH. Security Service policy requires two criteria to be met before a file may
be opened on an individual. First, the individual must be fully identified. Secondly,
the individual must meet an official Recording Category which, in the case of William
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McGRATH, was on the basis that between 1971 and 1977 he had been an Irish
Protestant extremist.

17.  Inside MI5’s file on McGRATH there is an envelope containing two index
cards that at one time would have been used as a working aid to record brief notes
about him. The earliest note is based on a report dated 18 April 1973, recording
McGRATH as the leader of a ‘refurbished’ form of the Tara Brigade.

18. Another entry, based on a report dated 13 November 1973, gives his
occupation as Boys Hostel warder (sic) at Kincora Boys Hostel and also states that
he is reported to be homosexual. McGRATH's date of birth is shown citing a report
dated 20 January 1976. An entry citing a report dated 13 February 1976 states that
he “has long made a practice of exploiting other peoples sexual deviations”. There
is no entry reflecting the April 1972 report about Mr McGRATH having being accused
of ‘assaulting small boys’. (See Index Card Working Aid Cards 1 & 2 on William

McGRATH.)

Brian GEMMELL - MI5 ASP and the Kincora investigation

19. Brian GEMMELL, a former Army intelligence officer, was interviewed by the
RUC in relation to the allegations about Kincora. The RUC's intention to interview

him was known to the Security Service. (See MIS Loose Minute 29 June 1982.)

20. It is evident from MI5S documents that the Service was not conducting any
intelligence operations linked to Kincora and had no concerns about the police
investigations into the abuse at Kincora per se. Indeed, one MI5 document made the
point that it was important to understand from RUC Special Branch “how best
[Caskey’s] attention can be focussed on matters strictly relevant to Kincora...". (See
MI5 Telex of 01 July 1982 — Extracts.)

21. In this section, we consider how RUC Det Supt Caskey became aware of and
dealt with MI5 ASP lan Cameron, and how MIS5 tried to reconcile providing what
assistance it could to the Kincora investigation while protecting the security of its
sensitive intelligence operations in NI.

22. MI5 documents do reveal that MIS had security concerns that the
investigation into Kincora might result in the public exposure of its legitimate
intelligence operations in NI. In its efforts to highlight and deal with these concerns,
MIS met a number of key individuals associated in various ways with the Kincora
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investigation. These included the RUC Head of Special Branch (HSB) and his
Deputy (DHSB); lead Kincora investigators Det Supt George Caskey and Army
Special Investigation Branch (SIB) investigator Capt B; the Attorney General (AG)
and Director of Public Prosecutions for Northern Ireland (DPPNI) as well as Sir
George Terry himself.

23.  We have seen nothing in the MI5 documents {or any other official record) to
suggest that MI5 tried to impede or limit the Kincora investigation. MI5's actions to
protect its operations whilst providing what assistance it could to the investigation are
described below. These include MIS's former ASP, lan Cameron, providing answers
to a set of questions posed by Det Supt Caskey.

24.  MI5’s security concerns arose in connection with police interviews of Brian
GEMMELL, which MI5 feared could stray into areas unrelated to Kincora and might
thus place sensitive intelligence operations at risk. In this context, we note that the
RUC Deputy Head of Special Branch (DHSB) told MI5 in July 1982 that there would
almost certainly be a public inquiry during 1983, adding that Caskey's report would
form the basis for the inquiry and might be made available to interested parties. (See

MI5 Telex of 02 July 1982 — extracts.)

25.  As we shall see later, MIS discussed these concerns with the Attorney
General (AG) and Director of Public Prosecutions for Northern Ireland {DPPNI).

26.  Accordingly, after broaching the subject with HSB and DHSB, some senior
MI5 officers in NI met Det Supt Caskey at RUC HQ on 02 July 1982. They briefed
Caskey on the existence of MI5's covert agent-running operation in NI, MI5’s
relationship with GEMMELL and an individual that GEMMELL claimed to have run as
an agent. They also informed Caskey of GEMMELL's application to join MIS5. (See
section Brian GEMMELL - applications to join the Security Service (Mi5) below).

27.  The MI5 officers emphasised to Caskey that their sole concern was to ensure
that interviews stayed focused on Kincora and not on any unrelated intelligence
matters. Caskey told MI5 that he could do what was required “without bending any
rules”. Mi5 emphasised, in turn, that their sole concern was to ensure that

intelligence matters were not aired in public. (See MIS Telex of 02 July 1982 —
extracts.)

28. GEMMELL was interviewed by Caskey and Army Capt. B on 16 July 1982.

29.  On 19 July 1982, Capt B described the GEMMELL interview to MI5, pointing
out that at the start of the interview, Caskey had explained to GEMMELL that he was
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primarily interested in GEMMELL'’s interview with Roy GARLAND in 1975, what he
(GEMMELL) had learned and what he did with this information. When making
arrangements for the interview, B had advised GEMMELL that he should restrict his
comments and answers to Caskey's current investigation (ie Kincora). For the
avoidance of doubt, it is clear that there that there was no impediment to GEMMELL
speaking about paedophilia either in Kincora or elsewhere or involving others.

30. MI5 documents show that on 20 July 1982, Caskey met with MI5 officers at
RUC HQ and read out extracts from GEMMELL's statement. Caskey expressed his
intention to obtain the Military Intelligence Source Report (MISR) that GEMMELL said
he had written (but which nobody had been able to find) and would want to interview
MI5 officer lan Cameron. MIS therefore set in motion efforts to discover from
Cameron what he did with GEMMELL's information and the MISR.

31.  An Mi5 lawyer was able to make telephone contact with Cameron, who was
about to go abroad, and Cameron’s initial responses were passed to an MI5 officer in

NI to relay to Caskey. (See MIS Telex of 23 July 1982)

32. We can see from Cameron’s answer to Caskey's Question 9 (see
Attachment C) that by “fine of enquiry”’, Cameron means the allegation that
McGRATH was a homosexual.

33. Cameron’s recollections were passed to Caskey at a meeting on 04 August
1982. Inresponse, Caskey said that they tied in with what GEMMELL had said, and
went on to make a number of other points. These included that he (Caskey) would
be prepared to meet MI5's Legal Adviser {LA) and provide a set of questions for
Cameron to answer. Caskey said he would accept a written statement drawn up by
the LA and Cameron. Caskey also made the “obvious point” that it was important to
be honest with the DPP. He also made it clear that he had to have a statement from

Cameron to complete his enquiry. (See MI5 Telex of 05 August 1882 — Extracts.)

34.  Caskey went on to pose 30 questions for Cameron to answer which were set
out in an attachment to a letter to the NIO dated 11 October 1982. A copy of
Caskey's questions is provided as Attachment B.

35. Mi5's LA managed to put Caskey's 30 questions to Cameron and recorded
his (Cameron) answers in a note dated 03 November 1982. The text of the LA's note
is provided as Attachment C. For security reasons, Cameron did not answer
Caskey’s first 5 questions because they related to his sensitive intelligence role and
duties in NI and were unrelated to Kincora.
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36. MI5’s LA sent Cameron's answers to the DCI in NI as an attachment to a
letter dated 03 November 1982. We have been unable to determine from our
documents whether or not this set of answers was passed to Caskey. lt is possible
that they were not, perhaps for reasons associated with discussions that MIS's LA
had already held with the AG and DPPNI, and the AG's view that Cameron'’s
information would be “hearsay upon hearsay’. (See below.)

37. Before receiving Caskey’s 30 questions, MI5's LA had met with the Attorney
General (AG) and the Director of Public Prosecutions for NI (DPPNI) and discussed
with them various aspects of the Kincora investigation; in particular, MI5’s concerns
to protect its legitimate intelligence operations in NI. A copy of the LA's record of this
meeting dated 01 October 1982 is provided as Attachment D.

38. It is evident from the LA’s note that MI5 were not trying to impede the
investigation into Kincora, about which it had no information, but were seeking a way
to protect its quite proper intelligence operations.

39.  The Inquiry may consider it significant that the AG expressed the view any
information that Cameron could give would appear to be “hearsay upon hearsay’. A
few days after the MIS LA’s meeting with the AG and DPPNI, the AG's Legal
Secretary (AGLS) contacted MIS's LA. The AGLS informed the MI5 LA that the
DPPNI's view was that [Caskey's] questions “did not properly arise on any
investigation”, adding that the DPPNI himself had no knowledge of the questions and
was not behind them. The DPPNI gave the AGLS to understand that he would not be
concerned one way or another whether they were answered. A copy of the MIS LA’s
note dated 03 November 1982 recording this conversation is provided as
Attachment E.

40. MI5’s views on this issue, and those of the AG, were also explained to the
RUC Chief Constable Sir John Hermon on 11 November 1982 by a senior MI5
officer. The Chief Constable accepted that MIS were seriously concerned that the
intelligence effort could be impaired. He therefore agreed to look into stopping
further inquiries into Cameron , while making it clear that his primary concern was to
ensure that the RUC handled the inquiry “in an entirely professional and competent
way”. A copy of MI5 Note of 17 November 1982 recording this meeting is provided
as Attachment F.

41. MIS's security concerns increased when they became aware that Caskey was
interviewing Army intelligence officers overseas. It was judged that these posed
further potential dangers to MIS intelligence activities that were entirely unrelated to
Kincora. This led to a meeting on 27 January 1983 between MI5's LA, Sir George
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Terry and the latter's Staff Officer, DCI Fienley. The MI5 LA's record of their
discussion dated 03 February 1983 is provided as Attachment G.

42.  The LA described to Sir George Terry in detail the background to the
Service's dealings with RUC Det Supt Caskey around Brian GEMMELL'’s claims;
Caskey’s attempts to interview ASP/lan Cameron; MI5’s security concerns and their
meetings with the RUC Chief Constable, DPPNI and AG.

43.  The note records that Sir George Terry expressed amazement that none of
this had been reported to him by the RUC CC. DCI Flenley remarked that Caskey
had been influenced by the fact that the prosecution of William McGRATH et af had
been stimulated by press allegations, and now the press had made similar
allegations about the involvement of civil servants and an Army cover-up. Caskey,
he said, did not wish to appear before any judicial enquiry without having conducted
a full investigation. Caskey had been informed by press sources that Colin
WALLACE had told them years ago about “homosexual goings on” at Kincora. Apart
from this, said Flenley, there was no actual evidence to establish the involvement of
civil servants or any Army cover-up.

44.  We are aware of criticism that Cameron was never subjected to a formal
police interview and never answered questions to which Caskey wanted answers. It
is clear from MI5’s papers that Caskey was given Cameron's initial reply and he
(Cameron) later responded to the detailed questions. And our records show that such
an interview would have been of little value in any event given multiple hearsay, as
well as presenting a risk to MI5’s legitimate operations in Ni.

Brian GEMMELL - confusion / conflation of cases

45, Cameron told an MI5 lawyer that he could not recall telling GEMMELL to
break off contact [with GARLAND]. (See MI5 Telex of 23 July 1982.) This issue also
seems to arise in Caskey's Questions 9 and 10 in November 1982, where Caskey
cited GEMMELL'’s assertion that Cameron had told him to terminate his (GEMMELL)
enquires concerning Tara (presumably relating to GARLAND) and later reversed this
decision. In his response, Cameron expressed uncertainty about what the police
were gefting at. (See Attachment B: MI5/Cameron's Answers to Caskey.)

46. It is clear that GEMMELL had confused and conflated two individuals and the
circumstances of each. We explain further below how MI5 records show that in April
1975 Cameron had indeed told GEMMELL that he should not pursue the issue of
sexual deviancy when he conducting his interview with GARLAND. (See MI5 Telex
of 19/20 July 1982 — extract in Brian GEMMELL - the ‘missing’ MISR below.)
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47. However, in June 1975, Cameron did advise GEMMELL to restrict his contact
with a different individual — not GARLAND. This advice was given purely on security
grounds and was totally unrelated to Kincora. (See MIS/Cameron Note for File of 9
June 1975.)

Extract of MIS5/Cameron Note for File of 9 June 1975
[Note: A crop from the original document will be placed here & the full
redacted document in an Annex.]

| saw Capt Gemmell on the morning of 9 June in connection with his contacts
with [REDACTED]. Gemmel will be sending us a complete report. From what he
told me | concluded that we could be running into troubled waters. [REDACTED]
while giving little if any real account away on his side is now beginning to ask
Gemmel awkward questions. Moreover it is clear that there is a deal of gossip
about Army contacts going on within Loyalist circles, [REDACTED]. | told
Gemmel that he should try to get the contact gradually on to a purely social basis
and when he could decently do so — to back off altogether. He expressed
himself as being relieved [REDACTED].

48. MIS records also show that later in 1975 GEMMELL told Cameron that this
individual (not GARLAND) had obtained some valuable intelligence, whereupon
Cameron approved renewed contact.

Brian GEMMELL -~ applications to join the Security Service (MI5)

49.  Security Service records show that Brian GEMMELL unsuccessfully sought
employment with the Service on two occasions. The first was in 1971 whilst still a
student at Strathclyde University. On that occasion, he was advised that the Service
preferred its officers first to have gained some experience in another form of

employment. (See MI5 Note For File 25 February 1971.)

50. GEMMELL re-applied to join the Security Service in 1976 after leaving the
Army but was rejected. (See MI5 Note for File for 26 November 1976.)

Brian GEMMELL - the ‘missing’ MISR

51.  This section focuses on Brian GEMMELL's allegation that, in his role as an
Army Intelligence Officer, he had run CHIS who reported to him on McGRATH's
abuse of the boys at Kincora. GEMMELL publicly named his sources as William
McCORMICK, Roy GARLAND and James MILLER. Despite extensive searches of
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MI5's records, we have been unable to confim GEMMELL's claims that he
(GEMMELL) reported these allegations to MI5 ASP lan Cameron.

52. In July 1982 an MIS officer conducting research to assist with police inquiries
into Kincora, reported finding in an Northern Ireland file a record of GEMMELL's
interview with McCORMICK on 25 March 1975. The same MI5 officer wrote that
GEMMELL and an Army colleague had been told on 04 April 1975 by ASP/Cameron
and another MI5 officer that they could interview GARLAND on the strict
understanding that it was to obtain information on Tara. The two MI5 officers
emphasised that the Army had no interest in the investigation of “deviant sexual
activities or religious aspects of the group” which was a matter for the RUC. Cameron
had directed that their discussion with GARLAND should be steered away from this
type of issue, by which we presume he meant homosexuality. (See MI5 Telex of
19/20 July 1982 - extract.)

53. We have confirmed that the NI local file seen by the MI5 officer which had
contained GEMMELL's McCORMICK interview report has since been destroyed on
an unknown date. The file in question did not relate to McCORMICK who, as far as
we can tell, was never the subject of an MI5 file. GEMMELL'’s interview report has
not been found elsewhere during any of the subsequent searches of MI5’s records.

MI5 Telex of 19/20 July 1982 — extract
[VCSP: Will be crop of original in final version.]

GEMMELL's INTERVIEW WITH MCCORMICK ON 25 MARCH 1975 (WHICH INCLUDED
A REQUEST FOR AUTHORITY TO APPROACH GARLAND) IS FILED ON [REDACTED]
PF. RESPONDING TO THIS REQUEST [REDACTED] WROTE A NOTE FOR FILE
RECORDING THAT GEMMELL AND [REDACTED] WERE TOLD ON 4 APRIL 1975 BY
ASP AND [REDACTED] THAT QUOTE IT WAS IN ORDER FOR GARLAND TO BE
INTERVIEWED ON THE STRICT UNDSTANDING THAT THE OVERT AND CLEARLY
EXPRESSED REASON WAS A REQUIREMENT FOR INFORMATION ON TARA. IT
WAS EMPHASISED THAT THE ARMY HAD NO INTEREST IN INVESTIGATION OF
DEVIANT SEXUAL ACTIVITIES OR RELIGIOUS ASPECTS OF THE GROUP WHICH
WAS SOLELY THE FUNCTION OF A SPECIALIST SECTION OF THE RUC.
THEREFORE THIS DISCUSSION SHOULD BE STEERED AWAY FROM THIS TYPE OF
ISSUE.

54.  Although GEMMELL claimed subsequently to have written a MISR (Military
Intelligence Source Report) on this topic, we have been unable to find one in MI5's
records during extensive searches conducted for the HIAI. Earlier efforts have also
been unsuccessful, including those conducted by an MI5 officer in 1982. However,
MIS records do contain an Army letter written in January 1976 not by Captain
GEMMELL, but by Army Major A, which we judge to be of some relevance and
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discuss further below. A copy of Maj A's Letter Ref: 13912/2 is provided as
Attachment H.

55.  According to an MI5 officer's telex dated 31 January 1877, the Major's letter
was amongst a number of papers that GEMMELL had given to him (the MIS officer)
on 15 October 1976. (See MIS Telex of 31 January 1977: ‘William McGATH (sic)

and TARA')

56. According to a letter written by the same MI5 officer on 19 October 1976,
GEMMELL also gave him two other documents. The first was described as “notes
on an interview with Roy GARLAND which had been made by GEMMELL and an
NCO after a “one off' debrief sanctioned by lan CAMERON. A copy of the
GARLAND interview notes is provided as Attachment H-2.

57. The GEMMELL/NCO debriefing notes on GARLAND open with the latter
stating that he had been introduced to McGRATH twenty years earlier at the
‘approximate’ age of 15, in the context of a Christian evangelical crusade, and how at
McGRATH's instigation, they formed “groups called cell. In the next paragraph,
GARLAND - having now moved on to discussing Tara - described how McGRATH
would single them out after meetings and attempt to seduce them and make them
feel guilty by admitting to masturbation and showing up their guilt complex.
GARLAND said this was important to emphasise as this was “the very beginning of
[McGRATH's] hold on them".

58. The second document GEMMELL handed to the MI5 officer was a Note to
File about Tara dated 14 October 1976 and notes on an interview. GEMMELL's Note
to File made no mention of Kincora or paedophilia. (See MIS Letter of 19 October
1976: ‘TARA'.) A copy of GEMMELL's Note to File on TARA is provided as
Attachment .

59.  The Note to File on Tara is unsigned, but according to the MI5 covering letter,
it had been written by GEMMELL himself and was based on the contents of his
(GEMMELL) file on Tara. (See MI5 Letter of 19 October 1976: ‘'TARA’.) We have
seen nothing to cause us to doubt the veracity of this statement.

60. The references in the opening two paragraphs of the GARLAND debriefing
note to him a) being aged approximately 15 when he was introduced to McGRATH,
and b) McGRATH attempting to ‘seduce’ youngsters, may appear significant in
hindsight. But it is unlikely that the MI5 officers at the time would have attributed
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much significance to them at the time. We should bear a number of factors in mind,
not least that in reality, 10 years were to pass between these two events.

61.  The background references on GARLAND was marginal to the matter then
under discussion between MI5 and the Army — which was in the context of a different
case entirely unrelated to GARLAND and Kincora. But in relation to the ‘seduction’
issue, we note that Paragraph 6 of Maj A's letter of 28 January 1976 states that
McGRATH “[made] a practice of seducing promising young men”. However, unlike
GEMMELL'’s interview note, the A letter goes on to identify two of those who were
seduced. It would be inappropriate to name them here, but both of them were clearly
adults.

62.  This is consistent with what Mr GARLAND later wrote in the /rish Times on 13
April 1982. GARLAND explained how in 1965 McGRATH invited him to join ‘cell’, at
which point GARLAND would have been about 25 years old. GARLAND described
‘cell’ as “a private ginger group of Orangemen chaired by a Church of Ireland
minister’. He further explains that “members of District, County and Grand Orange
Lodges took part’. He makes no reference to any involvement of young boys. A
copy of GARLLAND’s Irish Times article is provided as Attachment [-2].

63. Although this level of detail is not provided in the GARLAND debriefing note
written by GEMMELL and the NCO, if their note had been consistent with
GARLAND’s later public account, and had it been related to MI5, it is unlikely that
they would have drawn any inference of paedophilia or child sexual exploitation from
it.

64. In addition, GEMMELL's letter of 12 February 1976 had described the smears
and propaganda of the time involving allegations of homosexuality. Separately, MI5
had already been informed in March 1975, via the Army, that GARLAND's complaints
about McGRATH's behaviour to Valerie Shaw had been relayed by her to the RUC,
although the letter itself lacked detail about the nature of the behaviour.

65. We are also aware that the Irish Times published an article about Kincora on
03 November 1983 in which they reported what they had been told by a man “well
known in Belfast Protestant evangelical circles”. This unidentified man was clearly
Mr McCORMICK. He reportedly told the newspaper that he first heard about
McGRATH and his job at Kincora in the early 1970s from Roy GARLAND, whom he
described as “a former associate of McGrath’'s who was attempting to expose his
homosexual activities”. McCORMICK also said that he (McCORMICK) had first put
GARLAND in touch with an RUC constable whom he knew as a devout Christian in
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1972 or 1973. A copy of the Ilrish Times article of 3 November 1983 is provided as
Attachment |-3.

66. If what McCORMICK told the Irish Times had been known to MIS, whether
from GEMMELL's note of his debriefing of McCORMICK (which we have not been
able to find) or through discussion with GEMMELL himself, Mi5 might reasonably
have assumed that any allegations by either McCCORMICK or GARLAND against
McGRATH were not just dated but were already known to the RUC. However, such
allegations may still have constituted part of a smear exercise.

67.  The only part of GEMMELL's Note to File of 14 October 1976 on Tara which
touches on the issue of McGRATH's sexual proclivities comes in his Paragraph 4
where he wrote that a number members of Tara were ‘sexually deviant’, McGRATH
was almost certainly bisexual and had homosexuals amongst his immediate circle of
Tara associates. (See GEMMELL Note to File of 14 October 1976: ‘TARA'.)

68. Major A's letter was found by an MI5 officer in 1989 whilst reviewing some
Army records at the request of the MOD. The Major's letter reported information
from three unnamed contacts about Tara and its membership. [t stated inter alia that
McGRATH was “a homosexual’ and “made a practice of seducing promising young

men". It added that he was described in the ‘Belfast Street Directory’ as a Welfare
Officer and was “thought to be running some form of boys’ home”.

69. The MI5 officer who found the letter noted that in April 1975 GEMMELL had
been given clearance by the Army to interview Roy GARLAND. And while the MI5
officer said that it was not clear exactly what information had been derived from the
GARLAND interview, he judged it reasonable to suppose that the Major's letter from
January 1976 was in part based upon it. We would agree with that judgement.

70.  Although no copy of GEMMELL's alleged MISR has been found, it is likely
that its essential content would have been the same as that found in the Major A's
letter, perhaps combined with the information in GEMMELL's later Note to File of 14
October 1976. (See Attachment |.) We should also bear in mind that any decision
on issuing a MISR, based on the content of the Major's letter at least, would have
taken into account the ‘F’ grading given at his Paragraph 2, which indicates that the
reliability of the source(s) of the intelligence was unknown,

71. Whether GEMMELL ever did produce a MISR or not, it is notable that his
October 1976 Note, based on his Tara file and written at the end of his Army career,
made no mention of McGRATH's involvement in paedophilia or his employment at
Kincora Boys' Home.
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Brian GEMMELL - allegations about MI5 blackmail

72.  There have been a number of allegations about MIS having blackmailed
McGRATH or others invelved in a paedophile ring involving Kincora. We have seen
absolutely nothing in the Security Service records to support any of these allegations.

73.  We are also aware of a separate allegation by Brian GEMMELL that during a
visit to London in 1976, an MI5 officer told him that Mi5 had film of John McKEAGUE,
a well-known Loyalist paramilitary figure, involved in homosexual activities and asked
for his (GEMMELL) views on how susceptible McKEAGUE would be to blackmail.

74.  We have examined this allegation and established that MI5S had no
compromising film of MCKEAGUE and never made any attempt to blackmail him.
However, one MI5 officer did put forward an operational proposal (which was never
endorsed) which involved using McCKEAGUE's homosexual activities in London in an
attempt to recruit him. We describe the chronology of events below.

75. The MI5 records confirm that GEMMELL met two MIS5 officers in London on
10 May 1976 in connection with the handling of an agent unrelated to McKEAGUE.

76. In June 1976 McKEAGUE visited London as part of a UVF arms procurement
operation. At various times during his trip, he was under surveillance by MI5 who
suspected the UVF’s plans. The MI5 officers conducting surveillance of McKEAGUE
did take some photographs of him in Central London. However, the photographs
were not compromising or sexual in nature. All of them were taken in public areas,
but some showed him in the company of young men.

77. It was apparent to those conducting surveillance that McCKEAGUE's contact
with these young men was to establish homosexual assignations rather than part of
the Loyalist arms procurement operation.

78. On 07 September 1976 GEMMELL had lunch in London with an MI5 officer,
following which he (GEMMELL) was to attend a formal meeting with another MI5
officer as part of his application to join MI5. No formal record of the lunchtime
meeting exists. It is clear from MI5 records, however, that the meeting was held at
the request of the MI5 officer who, having become aware of GEMMELL's intention to
visit to London, wished to seize the opportunity to discuss with him how to move
forward an existing CHIS case of which GEMMELL was aware, but which was
unrelated to McKEAGUE.
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79. It was not until November 1976 that this same MIS officer suggested, in light
of McKEAGUE's involvement in arms procurement, that “serious consideration
should be given to using [his] homosexual tendencies in an attempt to recruit him".
The MI5 officer accepted that McKEAGUE's colleagues already knew him to be a
homosexual, but he doubted that they were aware of how McKEAGUE spent his
time when visiting London. The MIS officer also judged that McKEAGUE's conduct
after returning to Belfast in June 1976 following his arms procurement visit to GB had
all the indications of someone who was anxious to conceal his homosexual activities
in London.

80. The MIS officer's proposal was considered by other members of the Service
including management. This ploy was, however, opposed for a variety of reasons
and it was pointed out that MI5’s Legal Adviser doubted that MI5’s management
would accept such a proposal.

81. Based on MI5’s contemporaneous papers, the officer's intention would
probably have been to exploit what McKEAGUE - as well as his terrorist associates -
would have regarded as insecure conduct in London: picking up young men whilst
engaged in a covert arms procurement operation. It is clear that MI5 knew that
McKEAGUE's homosexuality was recognised by his associates in NI, and he was
therefore not susceptible to pressure on that account. In other words, any pressure
felt by McKEAGUE would not have been in relation to his homosexuality per se but to
his lax tradecraft and consequential threat to the success of their arms procurement
operation and those involved. As we have already indicated, MI5 neither took nor
possessed any compromising photographs.

James MILLER - McGRATH, Kincora and media misrepresentation

82. There have been a number of claims that James MILLER was a CHIS and
that he reported to his handlers on Kincora. Brian GEMMELL has claimed to have
been one of MILLER'’s handlers.

83.  Arguably, the most public of the allegations about MILLER came to light in
March 1987. On 22 March 1987 the Sunday Times reported a number of MILLER's
claims about work he had undertaken for MI5. These mostly related to the Ulster
Workers Council (UWC) strike. However, on 23 March 1987 the Irish Times reported
that the Army had asked MILLER to infiltrate Tara and compile information on William
McGRATH; which he allegedly did in 1970, a year before McGRATH became warden
at Kincora. The article also stated that MILLER would not say if the information he
compiled related to McGRATH's “homosexual or paedophiliac activities”. The
Sunday Times published a more detailed article about MILLER on 29 March 1987;
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including the claim that the intelligence services had known about the activities at
Kincora for a number of years. Copies of these articles are provided as
Attachments J, K and L.

84.  As a matter of government policy, MI5 can neither confirm nor deny publicly
whether a particular individual was a CHIS. However, we are able to make a number
of assertions about MILLER with confidence.

85. Following the publication of the Sunday Times articles in March 1987, an
aggrieved MILLER made contact with government officials to make a number of
claims. A note of his phone call was passed to the Cabinet Office at the time. (See
Note to Cabinet Office of 30 March 1987.)

86. As a consequence, two officials interviewed MILLER about his various
concerns in early April 1987. The record of this meeting states that MILLER said his
only motive in talking to the Press had been to “sef the record straight about Colin
WALLACE, whom he believed had betrayed British secrels to the UDA". MILLER
added that the journalists had ignored his information about WALLACE, instead they
used his (MILLER) name to lend weight to their own inventions about MI5. He said
the statements attributed to him that were published in the two Sunday Times articles
were “a mixture of pure fiction and gross distortion”.

87. We provide a number of relevant extracts from the interviewers' Official
Minute which we judge to be significant. (See Extracts A-D from Official Minute of 06
April 1987 re interview with MILLER.) These touch on MILLER'’s claim of false
representation in the Sunday Times articles and, significantly, his specific comments
about what he is alleged to have told the journalists about Kincora (Extract D refers).

88. It seems clear from what MILLER told the officials that he had no information
of any abuse being carried out at Kincora, no knowledge of McGRATH's paedophilia
and no knowledge of his employment at Kincora Boys’ Home. The account provided
privately to officials by MILLER differs dramatically from what was published by
journalists Clarke and Penrose.

89. Despite extensive searches of papers we have been able to find only a single
document which provides any support to the allegation published in the Sunday
Times article of 29 March 1987.

80. We located a letter written by Mr MILLER dated 07 April 1972 in which he
reported having been told by an associate that the Tara Commanding Officer, whose
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name was given as McGRATH, “had been accused of assaulting small boys”. (See
Mr MILLER's Letter of 07 April 1972 —~ Extracts.)

91, However, Mr MILLER did not provide McGRATH’s first name. He did not
indicate anything about McGRATH's sexuality or employment, and he did not expand
on what was meant by 'assaulting’. Part of Mr MILLER's letter was reproduced
almost verbatim in an MIS report about ‘Extreme Protestants’. The author of the MI5
document included the comment that reliability of the person who told MILLER about
the accusation was “open to doubt”. (See MIS Report of 11 April 1972.)

92.  We believe the MI5 officer would have taken into account a number of factors
when assessing the information in Mr MILLER's letter at the time. These would
probably have included, for example: when had the accusations had been made; by
whom were the accusations made (by victims, police or others); against whom were
the allegations had been made (the leader of Tara Mr McGRATH was not yet fully
unidentified), when had the alleged assaults taken place (recently or in the past) and
what kind of ‘assault’ had been carried out: physical (eg slap/punch) or sexual (or
even ‘verbal’). And at this point there had been no allegation about Mr McGRATH's
homosexuality, although had there been any, the MI5 officer would have recognised
that homosexuality did not — and does not — equate to paedophilia.

93.  Atthe time that Mr MILLER's letter was passed to MI5 in April 1972, the
Service was still uncertain about the identity of the Mr McGRATH who was the CO of
Tara. Even his forename was in doubt. It was an RUC letter of 22 November 1973
that provided McGRATH'’s full name, Date of Birth and gave his occupation as ‘Social
Worker' at Kincora Hostel.

94,  Also, we ought not to assume that ‘assault’ would have been interpreted at
the time by the MIS officer who read Mr MILLER's letter, or by anyone who read it, as
being of a sexual type. McGRATH was, after all, running a paramilitary organisation,
and physical abuse or rough handling of young recruits might have been anticipated.
For example, MI5 CHIS reporting about the UDA prior to 08 July 1972 stated that
there was “a very buillying altitude by the leadership towards the rank and file” which
was not well received. In this context, we should also bear in mind that Loyalist
paramilitaries, like their Republican counterparts, used youngsters in their cause.

95.  The MI5 officer who drafted the April 1972 report did not give their reason for
assessing the sub-source's reliability as “open to doubf’. It may be that the officer
based his judgement on information obtained from elsewhere, including discussions
with others (eg Army intelligence and RUC SB officers). However, we do know that
in October 1971 Mi5 had reporting that there was some ‘discord’ within Tara, some of
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whose members appear to have been defaming or insulting each other and
McGRATH.

96. We should note too that the MI5 officers’ focus in NI at that time would have
been to obtain strategic intelligence on paramilitary capabilities, activities and
intentions. The accusations against an as-yet unidentified McGRATH as reported in
the 1972 letter would not have been passed to the police not just due to the factors
we referred to above, and also because it could be judged to fall below the
intelligence threshold. It was a generalised assertion and insufficiently robust. The
MI5 judgement on Mr MILLER's letter would have been made at a particularly
challenging time for the Security Forces. Terrorists had killed 180 people during
1971, and in 1972 up to the date of this letter they had already killed some 50 people.
Therefore an accusation of dubious provenance about an unidentified person and
ambiguous interpretation may well have been considered simply not to meet the
threshold for dissemination.

97. MI5 did pass some of its reports, in whole or in part, to RUC HSB. However,
this was somewhat discretionary and it is not possible to tell from MI5's ‘Extreme
Protestants’ report whether or not RUC HSB was told about the accusation against
McGRATH. Nor can we tell whether or not the RUC had received a copy of Mr
MILLER's letter, which would have enabled them to form their own judgement.

98. So while the accusation made against the McGRATH cited in Mr MILLER's
letter may be judged to be of some significance in hindsight, we are satisfied that it
was not actionable.

99. We are also aware that MILLER's claim of misrepresentation by the
journalists may appear to be undermined by a 15 July 2014 article by Liam CLARKE.
CLARKE recalls his 1987 interview with MILLER and alleges that MI5 had paid-off
MILLER so that he would stay silent about what he (and thus, allegedly, MI5) knew
about Kincora. MILLER had reportediy spoken to CLARKE before his handlers made
his financial problems 'disappear’ to shut him up. MILLER allegedly told CLARKE
that: he was to penetrate Tara for MI5; gave MI5 a dossier on Tara/McGRATH and
was promptly told to leave Tara and “leave McGRATH to us”, which MILLER
assumed meant that his information on McGRATH's sexuality was used to recruit
him. A copy of Liam CLARKE's article is provided as Attachment M.

100. MiI5's records do not substantiate Liam CLARKE's allegation of MI5 paying off
MILLER or anyone else to remain silent about Kincora or child abuse. There is
nothing at all in MIS’s records to suggest that MILLER ever had any knowledge of
Kincora or child sexual exploitation that might have been taking place there.
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Colin WALLACE - allegations by

101.  Colin WALLACE has made many allegations about Kincora. We do not
propose to address them in detail in this Witness Statement. We have seen nothing
during the extensive searches of MI5's records to indicate that WALLACE had any
involvement with or knowledge of any MI5 operation in Northern Ireland or
elsewhere.

102. We are satisfied that at no time did WALLACE have any formal relationship,
with MI5 or its staff. We cannot, of course, rule out the possibility that he may have
encountered members of MI5 in their cover roles, on social occasions, for example.

103. The HIA Inquiry has been provided with a copy of the December 1983 Rucker
Report on the WALLACE Case and its supplementary of March 1990. The Rucker
Report includes MIS's responses to the wide-ranging issues raised by WALLACE.

Sir Maurice Oldfield

104.  Sir Maurice Oldfield has been the subject of a number of serious allegations.
These issues would have been of considerable significance during the inquiries
conducted as part of his vetting. We have seen nothing amongst MI5 or MI6
papers to support these allegations.

105. Sir Maurice OLDFIELD was born in 1915. He served in the British Army
between 1940 and 1947 and then joined the Secret Intelligence Service {SIS).
OLDFIELD was appointed Chief of SIS in 1973. He retired from SIS on 31
January 1978, taking up a Visiting Fellowship at All Souls College, Oxford, for the
academic year 1978-79. OLDFIELD was appointed by the Northern Ireland Office
as Northern Ireland Security Co-ordinator (NISC), based in Belfast, on 2 October
1979.

106. In early 1980, the Cabinet Office became aware of allegations that OLDFIELD
might be homosexual. Homosexuality was viewed as a security vulnerability at
the time, and consequently in March 1980 the Cabinet Office informed MI5 of the
allegations and asked MI5 to review OLDFIELD's Positive Vetting. During the
course of this review OLDFIELD admitted that he had engaged in homosexual
activity over a number of years and that he had failed to declare this during
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previous vetting interviews. As a result, MI5 concluded that OLDFIELD was unfit
to hold Positive Vetting. OLDFIELD formally left the NISC post in June 1980.

107. Following the vetting review, MI5 undertook a thorough investigation in order
to ascertain whether OLDFIELD's homosexuality may have been used to
compromise him in a way which damaged national security at any point during his
career. This investigation included several exhaustive interviews with OLDFIELD
and with various contacts of OLDFIELD. The investigation concluded in February
1981 that there was no evidence whatsoever to suggest that national security had
been compromised, and indeed that OLDFIELD had contributed notably to a
number of security and intelligence successes which would not have been
achieved had there been a breach of security. (Several years later, on 23 April
1987, the Prime Minister made a public statement to this effect, following the
publication of a book revealing OLDFIELD’s homosexuality.)

108. This vetting review and the subsequent investigation had no relation
whatsoever to Kincora Boys Home. No mention of Kincora arose at any point
during this process.

109. OLDFIELD died in London on 11 March 1981.

110. In January 1982 (after the above investigation had concluded and after
OLDFIELD died) MIS became aware of allegations by journalists linking
OLDFIELD to alleged child abuse at Kincora Boys Home. The relevant media
reports did not provide any basis for the allegations.

111. MIS and the Cabinet Office concluded that the allegations were inherently
unlikely because SIS records indicated that OLDFIELD had never travelled to
Northern Ireland during his time at SIS (i.e. before October 1979) and because
OLDFIELD was accompanied at all times by a police protection officer during his
trips as NISC and would not have been left alone for any appreciable time.

112. In March 1982, MI5 became aware of an allegation in an Irish newspaper that
OLDFIELD had conducted an investigation into allegations of child abuse at
Kincora but had decided to take no further action. Again no basis was provided
for this allegation. MI5 concluded that this was undoubtedly incorrect.

113. In February 1983, SIS was informed that a former SIS officer had claimed to
an associate that the reason for the termination of OLDFIELD's position as NISC
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was that there was evidence of OLDFIELD having engaged in homosexual
activity with children during his time in Northern Ireland. This former officer had
retired from SIS in the early 1970s and had no current access to SIS or Cabinet
Office information. Furthermore, the specific claim was known to be false: MI5
recommended that OLDFIELD's Positive Vetting be revoked due to his
homosexuality.

114. MI5 and the Cabinet Office concluded that the allegations linking OLDFIELD
to Kincora were entirely unsubstantiated.

Personal Details

115. 1 am a Deputy Director of MI5. | have been a member of MIS for 24 years, and
have spent the majority of my career in investigative and agent running roles
concerned with counter-terrorism. | worked as a London-based desk officer for
Northern Irish-related terrorism investigations between 1994 and 1997, before
moving into an agent running role concerned with international counter-terrorism.
Following the July 2005 bombings | worked in international counter-terrorism
roles until 2013. Since late 2014 | have been posted to the Service's Northern
Ireland HQ in Palace Barracks as the officer in charge of MI5's Northern Irish-
related counter-terrorist investigations and assessments work.

116. | have signed this staternent with the personal identification number 9004.
This is a unique number issued to me by MI5 for the purposes of identifying
myself without disclosing my full identity. This is a necessary practice for security
reasons, and the only publicly named individual within MI5 is the Director
General. Records held by MI5 link my true identity to my personal identification
number.

Some Background on MI5 in Northern Ireland

117. Since 2007, MIS has had lead responsibility for counter-terrorist intelligence
work in Northern Ireland, in close co-operation with PSNI. However, during the
1970s MI5's presence was much smaller. MIS had a single liaison officer
attached to the RUC in 1969. Following the imposition of Direct Rule in 1972 the
post of ‘Director and Coordinator of Intelligence’ (DCI) was created within the
Northern Ireland Office (NIO) at Stormont. Whilst the first incumbent of the DCI
post was not from MI5, every subsequent post-holder was seconded from MI5 to
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the NIO. DCIs never directed intelligence operations in Northern Ireland, but
acted as the Secretary of State’s main advisor on intelligence matters, and
sought to provide strategic coordination of the intelligence effort. DCI also
established an analytical staff comprised of seconded MI5 personnel who were
responsible for the production of strategic intelligence summaries and
assessments.

118. DCI also had senior liaison officers at RUC HQ and Army HQ Lisburn. This
latter post was known as the Assistant Secretary (Political), or ASP. In the early
1970s, one of the functions of the ASP post was to provide some guidance for the
Army's nascent efforts in gathering intelligence from human sources in a civil
conflict. This was prior to the establishment of the Forces Research Unit (FRU) in
1982, after which the ASP role became less hands on and more advisory in

nature.

119.  Another related unit set up in 1972, although not under the direct control of
DCI, was the Irish Joint Section comprising a smail number of Security Service
and SIS agent running officers focused on obtaining strategic and political
intelligence about the plans and intentions of paramilitary organisations.
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Annex A - Disclosure process

1. The preparation of this witness statement has followed a painstaking
disclosure process conducted by MI5, the detail of which is set out below.

2. in November 2014 MIS received a letter from the Northern Ireland Office
containing a list of search terms provided by the Historical and Institutional Abuse
inquiry. Those search terms were:

Bawnmore Palmerstone

Bernados Rathgael

Ravelstone Parade Raymond Semple

"Boys Home" and abuse Rubane

Brian Gemmell TARA

"Child abuse" and "Northern Ireland” Valetta

Colin Wallace William McGrath

Hughes inquiry Williamson House

Institutional abuse Manor House, Lisburn
DL 509 Roy Garland

Joseph Mains James Miller

Richard Kerr John McKeague

Kincora

Mike Taylor

3. In addition, and with the agreement of the HIAl, MI5 conducted further

targeted searches for information known to be of potential relevance. The product
from these searches has been provided in a file list provided separately to the HIAI.

4, I confirm that to the best of my knowledge and belief that the file list is an
accurate record of the documents produced as a result of these searches and
revealed to the HIAIL | cannot provide further detail of the content of the files in this
statement because of the damage that disclosure would cause to MIS's ability to
protect the public from threats to national security.

5. The searches outlined at paragraphs 2 and 3 above produced many
thousands of documents. The detail of these results has been supplied separately to
the Inquiry and is not part of this statement as disclosure of the information would
damage MI5's ability to protect the public from threats to national security. MI5S
agreed with the HIAI that the HIAI would review the documents for relevance prior to
their disclosure to the HIAI. The HIAI conducted this task and identified documents of
relevance to its Inquiry.

6. MI5 then reviewed the documents identified as relevant by the HIAI and
considered whether they contained information which, if disclosed, would damage
the MI5’s ability to protect the public from threats to national security. MIS then
removed from the documents information assessed to be damaging to national
security.

7. The documents identified as being relevant are attached to this witness
statement.
8. | am satisfied that the disclosure exercise conducted by experienced MIS

disclosure officers, researchers and lawyers has been conducted thoroughly, and to
the best of my knowledge and belief all potentially relevant information was provided
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to the inquiry for the purpose of the review it conducted which is described at
paragraph 4.
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Part 1 - Attachment B
RUC Letter of 11 October 1982 & Attachment: Caskey’s 30 Questions

BROOKLYHM
v Tadeplt wee
e EMOCE KOAD
BUFAST CELPAGT

RORTIRONE WAL BTE &2
11 Ovtabn 1952
wsfs'tiszf] 1
11 0CT B&
HLO, BRFAST

VTS nlen

THE K{NCORA ENGUIRY - IAN CAMIRON, FODMER CF 7ICER IN TEE BECURIYY
“BERVIUE, ROV WIIRED .

Feribor to your cooveraation last week with he Chief Constable sdout
this sabject I forvard herewith a report by :he officer condnoting the
polier ipvestigation into the Kincera Seardn , Superintendest Serge

© Camderi. . .

Yue giestions are &1} splpvant and clearly d fine the mres of padics
Jutesest. 1t say be that if Fr Cazeror answ.rs certain questiose in
& ceriain way further unscripted questions miy have o be xsdeed 4n
ordger to clarily some poismts to raised, 1 =-ntion this lest theve
wosild be any mizunderatanding about unbeript-d queéstione beinmg ssbted,

E - SIGNATURE

3 A WEITESIDE .
Agalgtant Chief Constable *C)

3 Bomrn Eeq

Fortbarn Ireland Offica
Stormont Heome
BELRAST

B 35T
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Part 1 - Attachment B cont’d
RUC Letter of 11 October 1982 & Attachment: Caskey's 30 Questions

b . [FUTT, 0 W -

SURJBCT)  INTRRVIIV WITH ¥R DN CaMoos

Aegsfandem chies Comstoble (€1 1

\

v In assewilal to tie Kirzers Dogelry Uay My loA Cousrw |8 Interv]eved

s the Rayel Vlster Conslitulary in rels loa 14 Intall)geece Oancerning 4

Rimxers Swye” Bostel alleqrfly dexsed in ki ¥y A3litary Imadligewew Offiuery
3

1 Seredy sutait & Jist of msticre te b put e Ve Camered.

2. will ba ressasary ib V1o first inglan e 1o sak Wr Caparen Lo provide l
Bxh parsenn) 0181l as 1011 nase, ape, octupatisn, abfrdes er comtach L
(L -2 T

Willas {1 is irtendsd to iSwse 10 the ) ot of questiond Bow pupplied "
arseyre to Uweo giwetion: ser ceanad ¢ plleweyp guastioo o guestlens: i

Q1 Whet var your perled af service in'Nerthern Irelend? - glving dates
Qk in shat capssliy were you employsd’
[} Vherey vers you eaploprd?
1% Vhat Ald year Guties entasl?
[-13 Do yas arespl that fos wers sttarh 4 a W] at 1dvbwrnt .
(17 In the courss of yorr dutics vare “wn .-w;llcl' with indelliparce
#y Captain Briwn § Comerl) S wag thy Officer Commidiog
12) ttalligence Secties 39 Infent § Brigode ond Latar Siaff OtTicer
trade T17 on e Bripade Weadgcart-er Intellipmwe Salt?
(14 ¥y Come Il fan allep? tRat on & & turday anmming belvesn
Besomdes 1974 and Decwober 1976 thet bt had o weating vith you [
In your uifien st BIKI =bwn be pas of gy Infermshion b tad
obttirad from a Mr oy Gerlend? 1
11 ) T Geumst i) has 83y slleped that o' this seeling ba puased on
te yow, ntalliguncs previved by € rland vhich Lmiluded InfTorestlen
thet « VELilam Welysth vne hamded & arpaniestion nemed TR wes o b
rasqserual and wap pepiored In a biya’ home?

et et 3 o Py

=2
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Part 1 - Attachment B cont’d
RUC Letter of 11 October 1982 & Attachment: Caskey’s 30 Questions

Loy, T A— -

o Ar Gommwll b4 te)d the pelite tirl yoe reastod vwry slrongly
vian you Ve told ¢f T hmmarnal tWlevusat of varime
porvpcs e TAAA gng phat yuw €lrec bed BiD ta Yoruinste bis
q-lrln EmCatniny TRRLT

Q3 Ny Cosmnll said thad you bater rwnarsed tnia deelaim?

Qi W Crmsll Mo allged thet ouring \h¢ meating Vnt Sstuwdey
ssrtitg, b Wllrrey the swawrergetisa wia sithar Sape reesried
o st yoalt Astrutscy, o fomals, vea labing nelm?

i1z U e weatirg wos tape recorded, (4 the Teterting eriladlv or
san yow indlcates wvgn it sight B locatedl.

a1]  Can yuu Boestley tiy. pyraom Wr Ges well descriterd A o fmale
seeratary vbo teok wwhes dering 41 i0 seetivg?

Gtk Vesre ten thle perem be lotated?

QIS IF nates wnre Cakan cas o ewsfet #ftR the vhervehewes #f
these Bwtes?

K I My Cameven gheal) siate that thor svias oF taps rwoarding
are not avatlable huviny been SedTouyes or siservise dispoact
-
af % wiil Se nereary te persue 1kl aspece.”

Qib  Tit M Coeedl Séemtify 12 yuu tae beys’ hems In Veish
Bilian Mcfrath v=s sepleyed?

9317  Vets thery sllrgatlses 1551 Pekraty sas semmitisd axy hennsaruel
wffroges

Wi T shea or b wist ‘wpirtasnt 214 wu pasy 189 Lrielllipence
conternlng bosoanmmal fry?

sy If shis jafermatinc wves paseed to the Murtheru Irmiand OFF(ee
is your Wwvledge i 3cch infermtion sla-wsed Wy snyers in thet
Deparistal?  Thls guestiod 18 helrp assed af you becsuss
slleystlone buve burn nede by the el that Hritieh Civl) Servanis

3.
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Part 1 - Attachment B cont'd
RUC Letter of 11 October 1982 & Attachment: Caskey’s 30 Questions

ST, T

enployed In tht Nertlern lrstand Qffice Asd Dewn part of o
bompetmial greftitutien rirg laveleivg burs {8 care gt Rincers
Bwys® Ggstel &n) cthur boowr run by the Bartern Mealth end
Socisd Services Buere.

G Yeerw have bead reparts clircolatisg saegst Soorualdists Bt e
odivwing peoplet Vim very civil pervarts atTechod t5 the
Nerthern Ireland Office iz wi¢ srveriies were Dellovod ta have
boxn rartoarned io bemsercal activity sat that 3 =f thum were
lavalved in Pesicmdion | efferwsn npgaizet cifldrant

Pater Dal)
Brian VWatkin,
Laylis Ixris

and ine Jote Prier Bnplare. Jo pows hewlvige asall any of 'awe
porsene have had seesgs to aqy intellipenzs relating 1o Lirmsia
or sthar boys' hwees foirvaréed by ypru?

Do you knew suy of these putspna? -

R

Lre you mesrn ut ary als-wsr of ary Intalligante vegarding
[ Iy & ring Leys Ln e e in Sortharn LrelandY

QE3  Di8 yeu Buet Wr Duy tardend?

604 Sisiler intelilpence vas provided b Majer Relfcrd Moclowd ar
Inteldgerce Qfficer stteched Lo J nfamtry Bripsde from
Cotober 1974 patil by 1976 - did you recalve any soed inteddipance
Irem Rip?

IC o vhat actior @il you take?

% 4

Bld yoo recelve any wack jctelligewe (rom any other sogree and
If so waay action 4L) you 2aia?

Q7 Are you sware, sithe- through your «wn ofice er thysegh s ethar
ssurce, LI such {nfz-matien ves pagead to tha poljea?

25 Wad y3o ey soAtact aitn an Aoy Pross Off1icer megmed Jeim Cullo Walludns
wi wip ¢xplered at hut Tiew av ANy UG Listurn {n the lafarestien

Syrwjes?
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Part 1 - Attachment B cont'd
RUC Letter of 11 October 1982 & Attachment: Caskey’s 30 Questions

Nelzerawr . . o

Q2 ' In & decueant [Rarpurted 10 heve betn westien by Yalleoy and

sent da the Fress he alleges that fo cooplsined to ) Seaiar
) Arwy Officers In 157h Uut o cover up of the Eincars Vies Risg

was preventiag by kilicrs of ten pear oid Brisn MeDarwsty from
belng spovehended, vallazs aleo allaged tRat be Rieed 3 paosle
woupkt ta be lfnked with the vies ring who ware tmapecied of
the killipg (Brian W Dervott vas wm rOered betwesth £ and B
Boptambar 1979 st Batrast). Do ym beve any information abedt
or kreviadpe of Lhe ibDare ellepatira?

Q0 o yeu hare ANy knevledpr or Infervetion fn your Juaweseisn that
cwnld asniet the pol re in Calr fivestiatican tate whel has
e Goocribed o8 th- Rivcera Sox {eandal o= tha marder of
frisn Melureoti?

oMAT UR
"

L RFERDITDLENT
31 Octsher 1982
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Part 1 - Attachment C
MIS LA NFF of 03 November 1982

E - CLASSIFICATION

NOTE mﬂ.l'i_!..i " .

1, Haviong received a cessage from lan Cameroa that he mrg
about to go abroad for three wesks nnd wanted to know
whether there ware any catters I wished to discuss with him,
1 spoke to him ez Mondny 1 Nogeshor about the guestions which
the RUC wished to put to him

2, Cameron had no cogments on tha first fivp guestions
apart from pointing out that hia dutie; were covored by
formal terms of refurence and agreeing that they illustrated
the difficulties which 1 had anticipated. He had the follow-
ing cocowents on the recaining questioan:-

Q5. He agreed that ia the course of hig duties
ke recoived fnotelligerce from Gemnell,

Q7. He remembored that oo gome cccagian Gemmell
had passed hizm Inforsmationshut hia
recollection was that &t came from
fle neceptod that Gommell was probably right.

Q8. Ho ngread that Jemmell had informed him
of an allegation that ¥cOrath wag a hozosexual
but had mno recollecticn of any refereace to
& boys' hoze and did not sgree that McGrath headed
TARA, *

Q9. He aprogs that ke vould bave told Gemmell not
to purque the allegsation of homomexuality,
He vag algo clear that the Army ghould not
bandle inventigations in thipm field which were
dasigned to procure leads te Pajalcy.

Qlo.He doon not nccept that he roversed him
decision but i{s not sure what the police
are gotting at.

Qii,.The convergation was not tape recorded and
he has 0o recollection of » secretary beirng
present,

Q12.Not applicable.

Q13,If a gagrotary was prepent iL could have been any
ané of /number of girle - particularly i1 the
meoting took place on n Baturday.

E - CLASSIFICATION
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Part 1 - Attachment C cont'd
MI5 LA NFF of 03 November 1982

Qi4,
Qis.
Q8.

Q17.

Q18.

q1s,

Q0.

Q21.
Qaa.
Q3.
Qa4.

LA

E - CLASSIFICATION

Hot applicable.
Ho. Unleoas there is something in the files,

No recollectios of any referencn to a boya'
koma.

Ko recollection of any details and believes
that the allegation was merely that HcGrath

was & homosexunl.

Belioves that tkis tw ave only baonh
aeen by his ataff, g‘nﬁl
Has no recollection of the information belng

passed to any Northe eland Office staff
apart from those in in HQNT,

Does not know Bell, Tarie or Watkinn, Hano
never heard of the first two but Watkins'
name is vaguely famjliar, He met Poter
England on two or three occaaione but doen
naot believe that any of the four could have
had acceas to information Provided to him.
It wae not their busizess.

Soe Q20.

No. -

Ko. . D i
Remanthers Mecleod whom be describes a3 aoze-

thing of a cowboy vho ceoded to be held back.,
Has no recollectios of recefvizg any inforzation
ef thig sort fros hism,

Not zpplicable,

Oanly recolliects recedviag inforpation froa
Ge==ell,

Does not delieve that icformation was pagsed
to the polics.

He had no coatsct with Wallace either socially
or at work.

Has no koowledge of anytking of the sorc.

No.

AU

E - CLASSIFICATION

J Movembeor 1pB2
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Part 1 - Attachment D
MI5 LA NFF of 01 October 1982

L

ANNOTATION

(A2 ITTON .

Cr‘.l} 15 SR i

'3}4-"-!"‘ r-iu'li .:JM.),; —

NOTE JOR FILE

At 2 peeting with the Attoroey General and the Director
of Public Presecutions for Northeran lreland (at which Mr
Steel, the Acting Logsl Secrotary, was alpo present), I
referrsd to the police inveosgtigations into Kincorra House.

1 had previocusaly informod the Atcorney Oonoral of my inten-
tion to do so and had givon bim a brisf douvcription of devel-
opments.

a. I said that BIB (ncting io conjunction or on behalf of

the RUC) had takeg a ataitcmont from & foroer Aroy intelligeace
officer ta thoe effgct that one of his agents reporting ca a
¢ifferent subject (TARA) Rad reported ou his behali? that McGRATH
of Xincorra Houge was engaged in homooexual activitiea. He said
that ke bkad osde a ropor: about this to [an Cazoron, & member
of the Sectirity HBervice ca secondment to EQNI, who ked told him
to take zo furthor action., I said that the RUC had wished to
interview Cxmeron” who ol course required authority to make

aoy disclosures which might involve his work. We had acan
Camoron who ked confirmed that, nlithough he no loager remeaborod
the details, he had roceived such a report from the Avmy officer
apd would bave told him that he should ceane collecting inforba-
tion af thiw sort upon the ground that 12 wns not his buaizess.
Vo had egked Cameron whethor he bad made any roport to tie HUC
acd he b2d saild thatrbe would ot have done so ak celthear ho
nor the Aroy officor had any direct information oz the subject
and bhad po coess of knowing whethor it was true. [ said that
this bad boeorn reported to the ACC but we had boon unwilling to
allow Cazerann to Sakeo a formal statement, Ho had na persooal
koowledge which wan relevanrt to any allaged offence and it alan
appeared that tho RUC thought that they wore collecting evideanco
for an enquiry au well am investigating oriminal offences. If
thore were othor factors which bad not boon declared to um, we
would of courae roccnoider the pesition and equally if there
nhould be & public enquiry we would disouss the bapdlirg of

any relevant information which ve might have (and I thought we
had nore) with those responsibie for gserting {t up. We were
not, however, willing to creaze starezeats which did =ot appoar
to agEist iz the crimical izvestigariom ard whick might touech
upor the organigsatioa of intelliggzce la Northern Ireland =
particularly ac we had no idea who would have access to the
stateconis or whother their croation might not automatically
lead to their diasclosure in the eveat of an onquiry. I said
that the Chief Constablo had been loformed of cur position

azd that I wiahed the Attorzey and the DPP to bo aware of it
algo to faeilitate diocuspicons ahout tho handling of any
problems of which wo were uneware, The Atioraney Goneoral
commnented that any isformatiocn which Cameros could give would
appear to be "hoarsay upon hearsay''. The IPP, Barry Shaiw, said
that this problem had not beez reported to him and be would
aocer:inin the positlion.

E - CLASSIACATION T AHNOTATIOHN
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Part 1 - Attachment D cont’d
MI5 LA NFF of 01 October 1982

-2 -

3. After o meoting with the Attorney Ganeral on 24
Septenber, Jinm Fursaw mod Heary Stacl told me that Barry
Bhaw had raised the subject sgain with the Attorney in

tho interin and appeared to have ohtaiped gome sympathy

for his attitude. RKRursaw satd that he had developed an
arguzenat that be needed to koow whether Cameron had made

& report to people in the Northern Ireland Office where
thare were scme suspects, Their failure to take action in
that eveat might be significant. Nursaw scid he regarded thia
as very far fetched and hed suggested that the police chould
gat out a clear list of questions to which they wished to
have answara. He thought that this advice would bo followed.
I said that we would consider any such request on ita merits
but tho police would nise have to come clean with uys about
their objectives. If thare was a real as opposed to &
fangiful problem we would certainly wish to find ways of

E - SIGNATURE

Boraard Hheldom *

L&
1 Qctober 1982
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Part 1 - Attachment E
MI5 LA NFF of 03 November 1982

E - FILE REFERENCE
Rof: 2 November 1982

Jin Mureaw, the Legal Sscretary to the Attoraay
General, spcke to Barry Shaw, the Northorn Ireland DPP,
1aat week about the questions which the ROC wished to
pat to Camoren, He told hin thet in his view theme
gquestinoasg did not properly arise os may investigation,
fhaw said he bad.no knowledge of then and made it plain
that he wan aot bohind them. Ho gave Nurmaw to underatand
that ho would pot be concernad one way or asother whuther
they wors answered. Nursaw did nct get an cpportuaity
to speak to Philip Weodfield or Jack Hermon.

9, 1 bave £2de 1t plain to Nurzaw 134 to Barry Shaw

aud the Attorney Gejeral that our urwilliagaess to sutborise
Cansron to give & statermant should act be takes as ceanicg
that we havs anything to hide !n coasexica wifh hoaosexusl
affanses or that we wich to be obstructive, Ve belisvs

that wo have nothifg to comtribtcto to any criminal investi-
gation xad are uswillisg to allow stateseats to be taken
fran Caserce which will disclose iatelligeace arraangemonts
to those who bave 00 oewd to koow, We are cooscicus that
oses & stitenent han bheea takon wo will have mo contro)l crar
wto haa sécess to it and that its very axistoacs ocould cause
preblams 4if an oaquiry 1a ordared. If ab eaquiry is ordered,
we woiuld of courme be in touch with thoas remponsible for
arraaging evidence for it (this would normally be the
Troasury Jolicitors) L{f it wam thought that wo had sone
aontribution to oake. HNuraaw kas suggested that it might

be sonaibdle to oxplain the position iaformally to the Chio?
Conatable and to strsss that we huve Do knowledge of criminal

ocifancas,

3. By chaace Caneron phoned at the end of last week to
enqQuire wvhethsr thore were aay guestioss ! ted to put 2o
bim before he wesat overssas for asother 3 lor w0,

1 spcks to hin pesterday and attach for your tioa his
coemgata 0o to the AUC quesaticas. 1 bave also
geat this tﬁn ssknd theo to let =2¢ know wto

a8 svire o 11 repart ac that we cAD ARSoSs the
{ispues. [2 logic the RUC sould wish to put similar gquestiona

| A% s 0 /n s
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Part 1 - Attachment E cont’d
M5 LA NFF of 03 November 1982

REFERE]

to sll those who wore informed of these pieces of accurate
goasip,

* D - BRO OH O
Copled to IDEHTITY
L]

E - CLASSIFICATION
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Part 1 - Attachment F
MIS Note of 17 November 1982

E - ADMIN
ANMOTATION

- NOTE FOR

I spoke to Oir John Eermon, Chiaf Comatable RUC,
on 11 Novembar about the EUC's efforts to obtain a
atatemsat froo lan Cameron oa EKincora. Inttially it
was clear that Eermon thought that onr ohjections wure
bureaneratic but hig attitude altered vhaa I deployed
thes argu=ents oot out in LA's lotter of 3 November
to DCI and made tho point that this 1ine bad boon
cleared with the Attcrnoy Genoral and his Legal
Becretary, I algo told him that the Attorney General
bad described tho information available to Cameron as
"bearsay upon hearsay” and I strossed the fact that
it wao in no way apecific. Hormon then onid that it
sow appeared that we wure sericusly concerned that tho
intelligenco offort could be irmpatred i1f tho RUC wore
to continue down this rosd, I contirned thip and
favited Hormon'g attention to the opening questions ia
the proposed RUC questiosaalire aed the difficulty
Camercon would ‘ave desling with thass, cow that Bo was
retired, and given hik obligatiops under the OSA.

2. Hermon thon oaid that he was going to the USA on
the following sorning amd wozld aot be back in office
antil) the first full week in Decesber, fla would then
E0 icto tha whole matter agsin with s viow to atopping
thess enquiries to Cemeron. But he maild that ho did
have difficultiog. Pirat hta primary conoern was to
ensure that tho RUC Randied this ezquiry in an ontirely
professional and competont way, The mattor was
politically controveraial snd he did not want thore to
be aay apparant failing in the RUC's enguiries which
could bo used to support charges of A caver=up. In
this coazexion ho nnid that be had aot yet rocoived
the report of tho Chief Constable of Susnox (George Terry)
into the RUC's pagt enquiries. Bacondly, although he
anticipated no trouble with W2iteside or Caskio in
discontioning tho Camoron afdelimg, thoro wero other
pore Junior detoctives involved whose motives hs
suspectad and who could possibly leak any appareat
failure in thina aros %o those with o malicious political
axe To grird. [t wae left that Hermon pow undoratood
and sympathised with cur poairion, that he would taks
the question up again on kis returc Zrom tho States and
would alnogt cortalnly 2e in touch with mo thon.

oo foass

. CLASKITICATICN E - ADMIM AMHOYATION
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Part 1 - Attachment F cont'd
MI5 Note of 17 November 1982

3. I told hiendiistdhelll oZ this conversation and
we lator roported it to the PUS Mr Woodfield. The
latter waz entirely gympathetic to our position but
waz concerned at the delay in the Police enquiries
and particularly over the delay in the Terry Report
which ke hkad been told dy George Terry would be
available some four moptbhs ago,

17 November 1082
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Part 1 - Attachment G
MI15 Note of 17 November 1982

E - CLASSIFICATION
s

AR YOR FILX

1LE REFERE

I called on 8ir Goorge TESATY thao Chiof Cozstadle of
Susgex at the County Polive Hepdquartero at Lewss at
12.30 oz Thuradey January. I had previoualy warced
bin that we wero gotting into diffisultien with the HIO
gbout thoir conduct of the ETRJORA onquiriga azd would
value his wdvice and if possidle mmaistunce in resolving

these_problens. The after ke mrr ents had been

cade I was inforeed by ICT that WHITEDIDN and

of the ZUC ware oware of oF vielt and of ita 1

n_.sse. Sheay bad apparently heard fram ‘s Gtall
icer.

2., UEIRY had hig Otatr 0rficer Det Chiof Insp FLSNISY
gheadizz by put we agreed that In the firat inptanoce I
ghould lain the protlez o him go that he could decide
whethar PIZNIRY ghould join us.

. 1 openad the conversaticn by saying that I would give
all the footo 1 behind tha diffieultiens which
wero known to De and d infor= hinm of mll the steps
which we had taken {n an attezpt to regolve agtters. 1
paid that in doing so I wos comscious that m dgrt
lock differest if neen throuzs ths oyes of IE sad
CASEEY w5 tre®o Soapenaidie for the investigations axid
that I would pot attespt to inClvarse TEZRRY'g own view.
I gaid I waz oloo compelous that it would be ortant to
mmmmchm-utthu fupstinng which he -ad been
ver 4o avoid putfing hirz inte a posltion whare hia
lity aight bo oalled in gquoastion. I then dotoiled
what had happened and covered tho following peiats:-

a. the UASHEY invorview with OEMXEL in July 1982,

b, CABEBY's attespts vo interview CAIEBON a=d
the rcasonp why we had been unwilling 4o

authorine H tc naks a statezent. I
gaid that 1T was =y uzderatan that ko
HOIC bad boen inforsad that % agreed

that ko had seceived a report {2 gezerol terma
alle thas McCRATH waa s homoseoxual, that
ha would have told GIZDEL that he chould Talke
no further enquirios ia thia fleld and that
naithor ko nor anyons else in that paprt of the
intolligenae machine under nur control hnd
pasoed lnformation to the police, CAMERON
regarded the {nformntion as goosip end the

| A55 A 0 E - ADMIM
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Ce

i.

nearch for inforpation about. PARL as too
genoitive to be handled by the imy,

I said that QAIERDY was a denior officer of
MLS who bhad been mesconded to BQHI to ndvise
upon the copduct of Army intelligence
cperaticns. TEEAY paid that he personelly
had not previeoualy been sware that he wos
anything other than a civil servant,

I .&n neeting with the Deputy Chief Comstabl
of the HIU, 8 L e ¢

oy discugaiong with the Attorney General
and the Director of Pohlic Prosecutionns NI
in October at which I informed them of the
action we had taken and hnd stressed that
if there wore probleca of which wa were
unaware wo Would wish to teke part in
discusaions to resclve then,

the: lint of zuon'cion.n prapared tha EXC
which they wisked to put to C . These
confirmed our fears t, if permitted, they
would lead to an unacceptable identification
of UX intelligence officers maed their
furctiocns,

D-PROTECTICN OF *
naet.-.;.:ﬁ with tho Chief Congtable
n Hoveaber 1982 his belief that HERMON

would sort =attoras out on hia return from
the Unitod States,

IG's ueeting with HEFION on 135 Januory st B
FBI at whioh HERMON said that WHITESTDE

.had told him two days earlier that <heir
eoquirios were at an end,

CASKEY's Intorviow with SSgt A cn 11
January snd his referentes o 4 bocurity Servica

cover up, I gald that I understood
M beers a8 further interview wim

at which CAEBEEY hed zade similar remarks,

the meeting witk Gir Philip Woodfield on

20 Jamuary at which it had boen agreed thet

Wocdfield would attempt to %o @ moot

in Tondon to be atbendad by N, NURSAW the

Legal Bacrestary and myself. At the same meeting

with Woodrield it had baen agraed that I should
soek a nooting with TERRY to see vhether tha-a was
any paxt wiich he could take in the resolution

g.f go a satter and whether he would be prepared
0 80,

E - CLASSIFICATION (foon
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4, TERRY expressed amazenent that none of this had been
reported to him by Jack HERMON. With my agreement he then
cglled in Chief Inspector FIENLEY to whom I repeated the
gtory. FLENLEY made the following observations:-

a. He had been aware of the RUC attempts to
interview CAMERON and had inferred as had
CASEEY even if he was unaware of the true
pogition, that CAMERON was a member of the
Security Service. He had not however
understood the reasons for our reluctance
to allow CAMERON to be seen.

b. In making his enguiries Supt CASKEY had been
influenced by the fact that the successful
progecution of McGRATH and ofthers in connexion
with KINCORA had been stimulated by allegations
in the press. As the press had made similar
allegations about the involvement of UK Civil
Servants and about an Army cover up CASKEY did
not wish to appear before any judicial enquiry
without having carried out a full investigatbion.
CASKEY-had beeold by press sources that
Colin WALLACE had told them many
years ago about the homosexual goings on at
KINCORA. Apart from this there was no actual
evidence to establish the invelvement of Civil
Servants or of any Army cover up.

C. CASKEY wag being given a surprising degree of
access to members of the Army some of whom
had sctually produced classified files for
his ingpection.

d. CASKEY was in his view a very ambiticusofficer
who btook care to mix with the right people. He
thought he was solely motivated by his own self-
interest and by his desire to get on. He did
not . think that he was influenced by any anti-
British or anti-intelligence sentiment., This
might now be true of some other RUC officers.

e, He implied that the relationship between RUC
officers and their Chief Constable was such
that they would not rely upon his support in
moments of difficulty. He thought that CASKEY
would be content however if the Chief Constable
told him that there was no need to follow this
line of enquiry.

f. FLENLEY had interviewed Chris RYDER after the
article in the Sunday Times of 5 December 1982,
Although RYDER made no admissions that CASKEY
had been a source, FIENIEY had little doubt
that this was the position. He had learned
that RYDER had had a meeting with CASKEY in the

Seas
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E - CLASSIFICATION
4.,

week before publication (I gathered that
neetings between these two were either
unknown Or very Tare).

g. FLENLEY did not believe that CASKEY thought
that there had been any Security Service
involvement in the affairs of KINCORA and
stressed that he was pursuing his enquiries
to protect his cwn position.

h. FIENLEY explained how CASKEY had come to learn
of the arrangements for my visit. His Chief
Constable had asked him to expedite the delivery
of a draft report from CASKEY which was expected
the following week., CASKEY had expressed surprise
at the urgency of this request as FLENLEY was
due to visit Ulster on the following Monday.
In the circumstances he had thought it better to
tell him.

i. In the course of our discussions I also referred
to .NURSAW's discussions with the TPP in Northern
Ireland and to SEAW's unwillingness to give
directions to the investigating officers. Ve
had inferred that this was connected with his
well known desire to maintain the integrity of
his office. TERRY expressed great surprise at
this reluctance and s3id that in his view the
IPP ran the RUC and not the Chief Constable.
FLENLEY also c¢onfirmed that RUC officers comsulbed
the DPP on all sorts of matters which were not
properly within his province.

Je I asked TERRY whether he should attend the
meeting with HERMON. He said he was willing to
do so and that he had a part to play. When I
returned to London I confirmed that Woodfield
would welcome his presence and, as agreed with
ne, TERRY spoke to HERMON to tell him of my visit.
He confirmed that HERMON too would welcome his
presence.

E - SIGNATURE

Bernard Sheldon

A
3 February 1983

E - CLASSIFICATION
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E -
CLASSIFICATION

Sce D tritation

| 'mmxé “FROTESTANES
spcm' DROANIS.TION = WARA
Reforance:

5, Your lettor SF/T04/INT dated 6 Jul 74. -

ae

9. Your letter SF/712/INT dated 5 Jun 75,

"1. Very little is known about TARA, but some useful information h’a‘i‘;‘g‘m&*th;-f S e
¢ ieh may bo of value to you, The fqllowmg points will be covereds L

a. Fersonality of Williem HoGRATH.
be. TARA,
0. "Irelandls ‘Reritsge LOL 1307.7

d. - Involvement of PAISLEY.

2. Thie information comos from three contects, Our assessment is that it night
be graded F3 and in parts F2. o

y WiI1iam NCGRATH, 118 Upper Nowbownards Rd, SRLFAST, is the leader of TARA, |
e usod to live at 5 Greenwood Ave, Upper i ewtowmr&s R4, BELFAST end prior to -

ety at 75 Wellington Pk, BELFAST. He originally came from Barl 8t where
. his father had & Barber Shop. Ho had littls formal educatwn and worked os
young mon in his uncle-Joe's Barbar Shop. ,

4, In 1941 when McARATH was stin inhis sid-tventios, ha Iomﬁ a W’p ua‘l}.ed
the Chriotiar Fellowshir Cenire and Irish Paanocipaticn Crusade, - He then embarksd
on an evangelical preaching carser arcund churches and mission halls He .
oper.ted from a large mansion at 25 Orpen Pr, BULPAST, btut this is now Faith'
House, a Bretheren 0ld Peoples Home: He had an office in DUBLIN thought to be .
oornected with the organisation, Eeu‘.ion bas been made of two politino/mhbicm -
viaitors whom it is believed had contact with EeGRATR prior’ to 196

Ps:ge1 oi’s

. 3
CLASSIFICATION
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E - CLASSIFICATION

N

c. HcGRATH joined the Orange Order arcund 1964 and widened his sudiences by
iresching at muwmerous Orange lodge seetings.  The tone of NoGRATS '8 pddrense:
Wes XUy concerned with the preparation of Nerthern Ireland Protestants £
ceing conflict which would deternine their fufire ard thit of countleas milli
of others, Roman Catholicisn was allied with conmnion and Protestant UISITS

was the main stusbling block in athe path of theme twin ovila,
. [

e R

_is g homooeyugl and marep niprociise of seducing pronising youn: mev,

7. Twe of the contacts guve distinct inpressicns thut MeGRATH was sonehow alscointe

writh Commanism,  YeGRATH is said to have attended @ Revolutionaries Conference

in DUSLIN in the nid-sixties at which ¥ represont@tives fron Baatern Bloc emuririsg

wora mrosent, This association ray account fsr his finmneial position, = Dotzili
ﬁ are w'ny'obscure, tut he nenaged to 1ive in sizeable mansicne in 3ZLIAST even

though his only visible peans of support was the sole of szeond-hand earpets fros
Jiaiouse!  HMeGRATH is currently desoribed frot. the 1975 NILPAST Strecet Directior)
a5 a Yelfore Officer, He is thought to be rurming sone form of boys® hone,

Y- N

A, One of the contacts stated that in about 1964, TAR4 first began te be
in the context of a "ginger group" within the Orange Order, tut it agvor ro
ot off the ground uniil 1969 {progumsdly wiih the advent of the iroutler!,
= room in Clif%ton 8t Orange Zall wap obioined. This was ostensibly for meer:-. .
of an "Orange Discussion Group,"” but was in  reality to orgenise and train T4 .

.
3

9. Onme of ‘the contiota felt that'TARA night have had some weapons but it only
evor soy ove, - MeORATE’'s policy wos that officers 4id not hendle weapons and
should remain %clean,” A% ome stego it telked about mep having been in action.

10, T’ne,foiléﬁz'ag have be: ned =i PARK menbers:

E - ADMIN
ANNOTATION

E - ADMIN
Bl ANNOTATIC
N

Page 2 of 6

d o E-
CLASSIFICATION

Page 59 of 75


L14623
Rectangle


KIN-4103

Part 1 - Attachment H cont’d
Major A Letter of 28 January 1976 Ref: 13912/2: Tara

F - RELEVANCE GROUNDS

12, ZieGRA! £
g critine JOL 1503." the necbers’of Which nudber 39 snd cre currently Yearming
il 13, The Lodge's bemrer depicte @ Coltic cross and ita title in Gaelic'
+0idhuscht no bEiresnn,™

" i3. Clifford SMYTAE and Frank MILLAR Jnr are pecbers and thero is clearly a

bor of cases of dual pembership with TARA,  When et Queents Undversity, JRITLID
nd 1970, Clifford SKYTHAE, David LYLD and Frook HILIAR Jor wers instrupent-l

ng the ™Wlster’ Pro.,e:t\mt Joforzntion Buresu® which was to' eounter IRE

o, . They alse formed the "williawites ond Gloricus Revolution Society™

s for exanme, ‘brought Ofange flute bards to perforp in the Studente Union,

" 144 At Amu ‘B is-an artj.c!.e on tho #Treland s Ecritage JOL 1303.

o i won B » A ANNOTATION

15. PLISLEY uppeara to fenr McGRATE, w’hD is a nen‘-er of his Harty-r‘ nonal

Church and has on oceasion used thresis v make PaISLEY ‘give hin pernission to

spesk in his-helle, One of the contacis 2do tha interedting peint thet William ANNOTATION

CRLIG had s¥atod that PAISLEY did on : turn on the wvoluniary coslition issuo
: 3f%r o nosting 4n the Martyr's Hecor Churcii. It lasarded & guess that mressure
~ " had beed brought-to bear en PAISLZY by HeGlLTi.  Contacts view certainly has an

dlenent of truth in it. - For exnnple, irnjCERCEEEEISALED 1& 0ct 75, it is
“indepondontly reported that PAISLET wos plons SV

E - ADMIN

16, It would appear that PATSIEY bingelf ig wot a.nenber of TARL but he is cia ¥
surrcunded by many nen who ave. It would soen that the following cradantials [ o
usefl, if pot nandatory, for: msnbership, .

i
i
'

ae Hanbership of the Orarge Order.
- Menborahip of IUP. . ‘ *
Merbarship of PAISLZY's Martyr's Meoorial Church.

™2 pleture 43 eenfused. You are in & better position to 2szess the jaferr tic..
i vo re,  Porhaps the mest interesting sapect is ths many.centradictions
°rewd the central rigure, PIcGIbT'ﬂ.

0 &
H s
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a. - McORATH would appear-to have had 1ittle fornal education and yot his
ng'fa' though mhtzmt - oxe Eoghxstxcnted cnough to interest bright youny
per. .

be . McGRATH'S pessage is designad 4. tppoul to siaunch Protesta.ntiam.
Ronon Cathollcien, its emeny, 3s, <lo 1in%ed ith leftish ideas and Conmunian
and yot 2 of the contnois vare g irc irpression of KcGRATIH's
f1yolvenent with Cooruniss, v feir to nel: whether McGRATH 1s 3

. "gleeper® with the brief fo: boiling whilet others organise,
He certainly uses i classic commnist tectics of the cell system, infiltestion
of an organisation, ie tho Oranso Order, and the mtmductinn of divis:wo

clapants.

&, ) Thare 18 no chvious indicntiorn of whoro KeGRATH's. income stens- rroa,.
vut he appears to be confortable fin:mcielly.

&, one aight ask why the apparently ._11 vowerful PFIZLJ*’ con be influercsd
Yy ¢ HeGRATh-spergsored prassure group fron within his own church. PAISILI
Wwinaelf iz probably not = membor, bl cany of his supporters nore.

¢. There ig cn apparent contrsdiction between the ospirations of the
®iralind’s Heritage LOL 13G3,7 ‘B¢ lesrning Grelic, and its opposition. tc
Hecon Catholicism. Thie uey be reconciled by the view held by many mestins
of the Church of Irelond that certain churches, as direct descandants of the
anciant Celtic Chureh predate thelr Reann Cathelic ‘rivals in Iyeland and ore
-eroro nore authentic,

L%

Thare 18 very 1itt1e indieztion of TiRS in the 3 Inf Xo Area, ulthough it
; POR.LAIY)‘G: pnd - BA.NBRIDG&.

1 or
O P ‘ F - RELEVANCE GROUNDS
P RELEVAHCE BROUNDS i

i‘hore is on.ly one rocox-dad oceasion when the SF ecane into cont‘.nt with TaRi -~
he et F - RELEVANCE GROUNDS
were siopped at the X7
) er erossing., They had beon in the Re;u‘ol;c collecting information on the
“Irish iray ond Gerda,  More recantly, propagande leaflets from PARA wers receivod
by 18§ mnd QDG. .They had Yeen posted in BILFAST,

20 Centects ore retaskable, Vo would be grsteful for any diraction that zddrossccs
¢ able to give, It is hoped thot this short paper will be.the dasis upon
% future MISRs will be written,

Dinteiritions - Copy o
1 SEND 0. 4 P I BALSORSIGELIOD
[ 4 AL ;

3 ©.=7"for Coozander
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Py Teolocrary reperirz. Ivnn LiiZo

A CROCP of trpeiiue; oot Baory, wie wm Al Tide, Bobal woidd e wailod [t aitie fap Pols Savtior, !
Omearrea m De'lar X, -V.Mnnu':u.::m - wfwier the Veswm A wbniged) “)

it Vertpely

- ey [ i) hind W MTHMHL
e e s ol il ol Goan . Nerxr #? e Wire's T et BT
- b s 1Nt adwnm w wrhert bt 1l TWitiand wwebers wie Pyes & oWt DI AN Ghal eobM reaige
YolN lrevr many = theiel Yevncae, We e uwe pre fovwe o D b piront, willy 10 glre=) e Ouanse
P LU Y Lt N dvmd owr Wt o rviley Bt e Lo | Theer ot Be il Penl bege 0 A Ang o
2 P layee pveg B ban,) B3 5 08 el Minlesiosl Qi Ty miee owrw ]
e SRR T M, e T TR IR b M e e VIR e -

=ared iz IVd ming s wag Bt g

vy ot 20 4 Pt L ol et Witk VL A

Lrbrmts. smiper. *
Thaw “smper ules Bou1s 3] gkﬂommr

§
§
i
3
!
1
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T, T == ' - — T
'b 3 *- . L— i “\
Politicians Or Pera-militarias? mrhmeecsmumes—
Painley hiy bept suay e B e, s P
By Dovid Parker . . Formecs ik bechi tba UA 1 omd L.
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Cwen wiin & woret commbizg =
dimmscsd — w1 Wt 9

e % losl Jusumary
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of polltiin] represenisinan, preferrip,

l":‘,, PP :‘.."hm ?l':'u‘: :::: el tu ua the hewy Ratd i f-duawu 0
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GEMMELL & NCO notes of Roy GARLAND interview (undated)

Al Wﬂmm‘mn xh-wwx». S S
I‘V(ﬁs:) a»\ cavitr wit? Ke c—mﬁ,éumo & T'F%mw 6#-:?‘)2. ,
27 "5" »cawcocv#‘ e

%-rlnnd introduced to McC when he was approx 15 (20 years sgg). uca' h

.Bvangelical crusader. Held meetings at MoGs attended also by c. S
' propomed they should forma group ss these younggters all had. nakings of becoming Fls etc.
They first: formed groups called “"cell" however McG thought this so .ed rsther rod snd

the.y decd.dad ‘an I‘A.RAGbis was about 196562 o ‘ 70 \‘\u‘f‘);m"\% .

-They neld meetings between themselves and KcG would slngle theu\out after meetin’s; MoG
attempted to seduce them by olaiming to show .them emotiohal freedom, to this end be made-
them feel guilty by adeitting to masturbation ,therefore showing up their guilt complex.
‘This is importaut to emphaslse as it is the very beginning of Hch hold on them.
Go’ :

Garland Smlth & members bf Young Unionist (YU). . At one (YU) meetin& add.ressed
© by McG,attended by McIlroy merchant banker gave oard to,R,G 'INTERRATIONAL FINANGE :

CORFORATIOR", - ReGo bellaves Mcllroy helps TARA with finance. :

Alao with finance Clarence ;’ogg, Capt Hogg (UDR) TARA one time treasurer qrranged finanae
for printing machine. * Current involvement of McIlroy & Hogg not known. : )

b‘cG suggested to C S.y R. (u, that they should Jom ‘LOLse R. G.. :jomed Iriﬁk Horitage {
Lodge & becams master (it had very few members). - The idea was to put motions to the
verious lodges which would gain momeutum when they reached the Grand Lodge. “One such
motion put by R.U. ,framed by ¥cG was that Ulster should prepare afr%mw Govt now “IR1SH"

) x‘lavour to lodga

}'L"q‘idea that TARA when it was first tormed earl,yt 70)was an elite,is laughsble according
« .G« who claims to have been 21C to MeG. - Recruits were: accepted by peraonal regommen=~
dation, there was no vetting 25 such. npn training etc was talked about, but, R.Gs never
saw any weapons. - Many ‘.0 Secame dissi 1u:>).onsd after joining elther with McGs
unsavoury reputation;' ¢r with 21! the taiv ana ro action. The Christian overtones did

rot go down well with % of recruits.

t Mnpaa "hﬂ@(FﬁNK) is su;.ow\.d to have smurried out surveillance 6n McG. for several a.: ;..N.
e concluded tk 2t e . AR X

FE RN

L]

Amongst persons attended early meetings of TARA R.C. mentioned elder,ly man named Dickmorth.
(Presumabl‘q'd’ohd Dilworth ' i

+E‘rank"pootsie Milla;.is amongst perscns surrenily irvolved with TARA and is reported as
being engaged to MeG's daughter-('pw L SR L ‘m..w;,,

Worthington Mot is still on TARA scene 3nd is now also 3ec’ 7 of Irish Heritage Lodge.
Robert MacFariand, Monkstown previously of Prewier Dve is currently an official in TARa

& claims to have been given info regurding IRA/FINA from SF at a ‘meeting in Russell Court
(B‘\xel early this year-@“’)ae is thought t¢ own a buszness on the N'Arda Rd, and was an; asso-

.te of J.W. McKeague.

R.Ges claims that Me( was responsible’ f'o:- spreadirg rumours of J.D, Hd(eagues homosexual
activities, having posters posted around.Belfast "NICE B0Y Mcl(,eague" AGcordmg to R.G.,
McK kaows that McG was responsible for this. . ' ) i

" R.G. believes that current aims of TARA will have mcderated, as CS 1s close to McG alao

David Brown, but nevertheless, their oasxc aim remains to keep RCs down by force if necessar,
- Tann g

R.Ge. believes that although I.P. -knowsof MeG nefarious activitiea he would. be better to

take action hecauae the expose would also effect €S t1erefore doing ‘DUP.no" good. He ;

further believes that MoG has knowledge of Paislays involvament nth the UYF. i.n early 70. ’

The present para militaries still regard ’I‘ARA with degree of respect as they 8till hava
members like CS whose standing in aocie‘ty makes them privy to such info which would not

ordinarily reach the para mils.

As IO of TERA CS seeks info on various aspects of mil Int i‘.'e. Southern Irish Lm. “The
doea.fognd on Bafefon & Simpson were destined for CS. Among Names & t#h Nosz liated on
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e Part 1 - Attachment | cont’d

GEMMELL & NCO notes of Roy GARLAND interview (undated)

— L
. - «

tee? " .
. v
B [}

‘8" ‘ ] g - ' ' . ‘
efor. are llorthington, MeG’, T Pes'smore; Jean éoultei"

~ CS ‘ourrently Io magy '
R4 menbery 1o smﬁiﬁf’ chit:i::ererfre has connections in Scr;tl.arld b 1 ' ed te da
Bngland_ agqd neets Phylg beligved to )
-.ﬁg N . 8 Baffern (Bat Front).’ § e
} t)' B-Go S

‘states that ¢
problem. 8. is al transvestite who hag L2

PN
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Irish Times article 13 April 1982
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Part 1 - Attachment K

frish Times article 3 November 1983

Scan from the lrdsh Times of 03 November 1583
Military interviewed man on Kincora

a man weil known in
Belisn
cles

cmubao'lomﬂanhmad-
1970s, The Irish Times has
“lesrned. In at lkcast one of these

£

officers Amy

headgquarters (o Lisbam, Co

Antrim, over a of

18 months

w-#.”@m i ¢ 10
b By would appea

cast doubt on m t

two years o

€7

nest of poings-on-at Iuyncon in
The man told The lrish Times

man &
sbout th Elnecn:j
'] e

called Mr Brisn Gcmmill. The

officers produced military:
den i [

1#0; Garlnndi.m\:bo in the eady

conTla o Fxnhmt
miﬂcudh the DUP lcader,
he len I’ah‘cy. Orange Order
Iendenlh ‘:nd clergymen, sbout

sctdvitics, .
behldmclndlhhmyﬁ:'y
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Earlier this week The [rish
Times revealed Mr Colin
Wallace, an in
Thiepvel Ba who leaked
information to s number of

in the
mid-1970s, had not given
information to erry's

tish Defence Minntry had
used to allow n solicitor to be

during hw@m :
lhlhokno-sdt!m Wallace
wariare
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Part 1 - Attachment L
Brian GENMIMELL Note to File 3350/18 of 14 October 1976: TARA

I e el S ——m——
. E - CLASSIFICATION

. -
Sote to file ITwy18 Vol 11 14 Octoder 1976
- ! " "
| © .1, TasA firet cibe to potice iz 1964 as a giager group,within the Orange Order who
cazpaigned for greatar political ection apaicst Republicsmism. A bane for the
orgunisation was estadlished 1o 1963 when & roca in Cliften Ht Orange Ball, Relfast,wms
obteired. - This wes catezaibly for meetings of sa “Oraage Discussico Urcop® but was

in reslity to vegenise and trein TARA necberss When the orgunisation was firet wet
up it m,npprt froo the County Oraad Looge of Balfnst aod the Grand Orange loyal

Institution.

2, The orgecisaticn was forsed cut of & arall tut milltent fundmwentelist Protestant
sovensnt devoted to politiesl and religious opposition to Homan (Catbolicism. 1Ite
eabers argus tie asceaduncy ef tie brotestant faith over Catholicies and clain it

to be tia pational religiens _ a ) . -

3 It firet cxne to rece=t public cotice 1o Jes 1972 vith the iese to the fress of
oz unsigned proclamation cof iatests It woe about this time that willlem MeGRATH formed
TARA oo .lte pressat-day Jines. The chales of mang i atrunge 8s it ie the nawe of a
scit of anofest kiege of Irslacd,but 4t does sycholiza the belff ¢f Till mesdera that
' the vhole of Iveland ahould s gaxt of the United Kingden - under a Proteatant lesdershiy

about TU sotivinte in Belfast.
sexually devizat; Williap KcGRITH the past OC alzost certainly is Hlsexumi and thare wir

somcaexcile in bin izzediate alrele of TARA associstss. Thp orgonissatica has nlways
relied on tizht security snf infornation regarding ite menbefs was closaly guarded
Sog nesters Lave Sest 3saci_fied act it £3 Delisved tzat thy crgacisation Bes uesbera
and contacte iz positicna o laffuence throughout the Frovinse in lecal) politios, tha
Or=nge Order and comserplal 1ifer 2 nunter of smbars are known to be in the TAVR,

B axd (DR

5.  One sx-ssmher of TARA, S -F | oleioed that
sexbership had been fallirg drastically and tie organisstion went fublic to creats a
(In 1971 8 aplit bad occurred withie TARA and a lot of meadern

syth abeut their wizs.

who optosgd o the low-key prorile left cnoc joined the UVF). A ssnlor aeabar of

"un, iAo recently claimed ikt slthough mat a lerge ergazisatics it was shle
to operste througs fulling strings. Tuls is believed to be fastual. i

IEE OF TARA
4 Bources indicote that tas TiMA memderstip is small, posgibly 300 Provinoe wide and
There 1» avidence that & cusber of the menbers are

.6. In 1975 it was reported thst many of the nider pcabers of tha UDL wers sexicus to
AP, $Sc3e bad besn in TARL prior to the foreaticn of the UDA but left o Joln
They lotar ocnmidered TARA to he ths more rempectadle of the

‘the new organisation.
tws organisations, with a push stricter velting procedurs than the UDA snd stronger ties
with the Orange Ordex.
SOXPRIIONG OF BITRY
Te Coaditions for satry so__'!‘m dnclude
e Applizants st Eave no crisinal rescrd
3, Thay zust be menbern of the Orangs Orders
€. Thgy mmat ba propossd by soosmcs who is alresdy a ceabers Applicanis are
carsfully vatted.and the timo lapse botwaen application sad acagptance osn
be up to siz montne while 1he applicaate Backgrocea {s segotisted.

Pape 1 af 3
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Part 1 - Attachment L cont'd
Brian GEMMELL Note to File 3350/18 of 14 October 1976: TARA

1'W . - . —— T [
;'9. v .. CLASSIFICATION
D. *Thuy must be of eober character mi: 3tat.o taskgruurde *
P - ; P .
. % Ownprablp of & Feraonsl wespon is des.cibies €30 v
. T ' : i ?

Sl N T [
o M IR Sl B - 3 p
B. Ina civil wer miivation &t .- prohably. TARL Ieader= wiut would ooee to the fore
and ‘find their way into & IT:vlaioral Govarasest,for.nic ostaer reason thar tda cailbre
- .zf.paraccnel involved. One maurce hes indicated that one of {ta sims 1s planning and

Feparation for Dooeaday snd its aftarzasa.

i
¥

9. In 1973 they ware belimvas %0 or Srinriag wrne angd smmuniline  ixto Uleter
 for purshese ¥y tbe HVF. The iafluecsinl Molnen.men of Thltlh wero sble Th Vae toa:--
- canmercial coftacts mpd expertise’in bringing the srms kn 2.iknugh haF werv ALY

! ‘intgrasted .in using then thamolvese It 5 pousible that TARA pue 8 procuresmal roie

Sor peabers of -the UUAC {possibly from Exrope).

10. - ‘PARA, .unliks the other Protestenl org.nlvations diua 60t 13sve Dany stotementr
Nn the press.but nore recently they bave been publicly eu poriing ilreat zule. They

7e otated .that "As Unlcnlsts, we complotely rpject the suggestizt that. continued
govarmnent by the Parlisrent of the United Eingdom 3s in any wa; unizceptobla wna we
will opposs any atiempt to rendsr contioued élrect rule uaworiabie®.

- >
CE TARA ig descrided as the "hard core of Protestant resiatance™. It 4s & defence
snd planning orgardgation for use orly in a Joonsday situstion. .

12. ' 11 iy beliaved that tha TARA curreat sciive rola 1g that of intelligence gatdering.
They are known tp operete contacte in the loyaliat jolitical parties) the ¥ire Defence
‘Misiatey, possitly Provisionrl Sinn Pala, Ulster Delebce Assoclation, Ulater Vuiunteer
Torce, Bed Hand' Uoamundoss, Utster Wefenze iegicent and the BUC. Intelligenec in
colloted to apssss the iavasion pavential af the Eire Army, the Protestsnt and Cathslic
paramil$tayies strengths ard intention and left wing lavolvezat in Uleter. The
orgunisgiion As beligved to bhave s rocorcs eyeies of morts, ‘probahly locuted

& PR J ) L)

f%.  TARA memhera probably bave acCess to A larse quantity of persmonal legally hala
,‘,ﬁppom and may beve & ssaled dusp gomeuhere in the Frovince. ‘It ia believed'they were
eonsidering an arps purchase im 1975 und ie=tera nave alsoussed the possib:lity of
obtaining arma froc Israel and South Afrigs.

o, AICTURS
.14« In pddition %o the unite in selfass, TARL has unitg in.:be folloving mreans-

* Araagh
Lurgan
Fortadown

South Derry
and to & lesser degree Permanagn Bed Calgraine.

The units sources &s operating in pelfast are plstosns in Newtonattey, Floagny and
cast sgifagts

15+ It vam reported that the £raup wan forued into ;latoons ai apprezipately 20 men.
Tach platoon uas believed to bave an OC, a sergesnt, & Quartcrhaater and an 10, but it

is row thought that the orgrnigaticn is run on 8 looser cotmard structure. Dues of 50
per acntn (1974) were ccllacted| cne balf of the dues go te & centrad furd and the other
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Part 1 - Attachment L cont'd
Brian GEMMELL Note to File 3350/18 of 14 October 1976: TARA

balf %o the platoon. 1Ir tae platocas faquire storos they mv !;u tho mﬁﬂl

fend, Due to infiatisn the 50p was Rrobably lncresssd. - xa;r‘_ R

. — q.f.
EATOR FIRSOUALITIER : 3 :
. * o
fo. OC - uunm KeGRATH, 5 Crssawood Avas May be l:::d. Ao due te
‘Bedlth;
\ B - PROTECTION OF IDENTITY

oc

10

Adnin O1fr

Ssaretary

Uilitary intelligences ana RUL Special Hraneh records have scvot )0 nsces of oeaders &r
maer geabers of the srgualgatien in tke selfast ares.

. The "raipoa 4’ eatre’ of TAHA sesfnu to Be the establishment and defonoe of a
stestant Wlster yith the complete sxclusion of the Ramap Catbolio Churche Theds
policy has always bean based on tha ldes of tns supresacy and marity of the Protestant
Taleh and » chenge of direction is unlikely. Aithough Usnlomst, the grestest TAMA

4" vipg foree is Protestantiinn.

-
"

FPage Yo% 3
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Sunday Times article 22 March 1987

L
Nasiharn  lreland  gaee
trmen

Tha spent, James Mider,
a Nenhem

-m;z inwilgence aad MLS in
N Ay the time, Miller, an
) Lnghshmaa rmamied t an
{irieh  Pretemany, Lved an
Mankitesn, Co Acuim, Hu

MIS ‘plottec

E=S1ANE LESIOMA | IUTID

0 tattm- leafles wx prademd
ey mic &8 et The gy etoeirony
n;;-ueun:sﬁun.ﬁgm
= = L
Frtinet end Gerry AR

ity ur He

Ssme homMe mcroIarny. #nd

other furmer Lidoer ciburn }1'_'; foryed

e, who Mg pressing

the tovemerral 3 B

Guiry inle “walawf” 1 Weson snd Bi raiaet woir
- il 58 srrahem and dympa-

activities in the read 19T fhois !

WA e,
Mitter 13l hiz MI5 e P i

“Tir Latoor Mleve-

nnke which wochl oy,  prodensd
Morthern Irelise  Heatdh gosemmiest, ronlaing

Thae resal, syt Milker, was the sinubiry Eiiansd elaim

[ iuie? worpeey' ik in R & i Tpublithed by
:‘:’U 1974 which svertly Meshn Ress, S0 Qrne and
Wilson's Owen”, B0

Page 71 of 75

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL



KIN-4115

Part 1 - Attachment N

Irish Times article 23 March 1987
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Sunday Times article 29 March 1987
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Part 1 - Attachment P
Sunday Times article 29 March 1987

E-
PEN-SOIJHCE DOCUMENT SUMMARY

Tile M5 kncw about H but did nothlng, that much i certain

Source BBCNewslile
Dute Recejved ' 160772004 O1:03.01

Origzmal Source  Belfast Telegroph
Brozdeast Time 150772014 23.33:16

Beast Tolograph, Liam Clarke . 2014-07-16

THERE Is no doubt that MI5 knew about the Kincora sex abuse ascandal
and kept it quiet.

For evidence we have the testimony of a man described by MI5 ise!f as an
energetic, reflable and bravo source of intelligonte who had proved himself on
many occasions. This pralso was heaped on the head of a man known as
‘Observer B' nt the Bloody Sunday tribunal,

"My case offices tolkd me to loave McGrath to thom and | have always bafieved
they used the information (abeut his sexual aclivities) to recrult him as an
informer.” Observer B told ma.

Ha was referring to Wilam McGrath, the housemaster of Kincora Boys' Home
and one of three men lates jalled for abusing youngsters in his care. Observer
B, who had supplied a dossior to MI5, was promplly told to leave McGrath's
Tara paramiitary group and Joln the UDA.

ﬂapemmpmuingObsemrBtnLnrdSmﬂﬂo’sMbunalwasomdMs
former handlers, a career MIS agent known as “Jullan’. His evidence, which
was given in London in May 2003, is preserved in the Nationat Archives and
avafiable ontine.

Julian mada it clear that Observer B, afthough not a republican, was a prized
security servica Informant in Londonderry at tha time,

Observer B was a former British Army Sergsant Major, an Englishman
married to a local weman. He disd in 2003, but | spoke to lem in 1987 about
his efforts to alent the authorities to Kincora beforo his handlers mada his
fmancial probloms disappear to shut him wp.

Thara was Immediate confirmation of his status whan Admiral William Higgins,
Secretary of the Dafence Advisory Committse, warned me that giving the
man's whereabouts or namng his handlers would be a breach of national

securily and punishabie as such,
But ha wnsn't the operatve whao tried to raiss Kincora.

In May 1987 | published the story of a former Fieid Inteligence Non
Commisaloned Officer (FINCO), Unlike Observer B this FINCO is still alive.

in 1976 he was posted to east Beifast and became awame of Tara and
McGrath. He postad a repart to senior officers who told him to take no action.
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Part 1 - Attachment P cont'd
Sunday Times article 29 March 1987

MeGrath had first come in contact with tha intalEgence communiy in the
1950s when he smuggled Bibles into Russia

Hss handier was said to be an MI5 afficer working In Otd Holywood Road whe
was later charged with an offence against a young boy

Such issuns cannot be let ke

Be#ast Telegreph
© 2014 Indopandont News & Madia (Northem lreland)
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I, 9347, say as follows to the Inquiry into Institutional Abuse 1922 to 1995 (the HIA Inquiry).
Background

1. I was an officer in the Security Service for 34 years.

2. During my service I was appointed between 1981 and 1983 to the role of Assistant
Secretary Political (otherwise known as ‘ASP’) in Northern Ireland, where I served on
secondment from the Security Service to the Northem Ireland Office.

3. Iconfirm that I was not involved in Northern Ireland in the mid 1970’s, and did not know
of anything to do with the Kincora Boys Hostel (‘Kincora) until my role began in 1982.

4. The ASP was the Security Service representative who worked alongside the Army, based
in Lisburn. That is where my office was located.

5. Ireported to the Director and Coordinator of Intelligence (otherwise known as the ‘DCI),
a Senior Security Service officer, seconded to the NIO, who was based at Stormont.

6. I have been asked to look at documents authored by me in my role as ASP in 1982. I
have no personal recollection of the documents at this remove, save to confirm the
contents of the documents were what | recorded at the time.

Note for File dated the 29" June 1982

7. I refer to a Note for File dated the 29" June 1982 (hereinafter referred to as ‘the Note for

" File’) which can be found at Exhibit 1 to this statement. I confirm that I am the author of
this Note for File. 1 am informed by the Security Service, and therefore believe, that the
HIA Inquiry has seen the unredacted document.

8. This Note for File is based on discussions I had with Captain of the Special

Investigations Branch of the Army.

9. From my Note for File [ can see that I had access to a number of documents. These
included:

a. A record of Brian Gemmell’s interview with Jim McCormack of the 25 March,
1975;
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b. The direction from lan Cameron’s assistant to Brian Gemmell of the 4™ April
1975 as to the parameters of any interview he was due to have with Roy Garland;
and

¢. A record of Brian Gemmell’s subsequent interview with Roy Garland.

10. 1 have been asked what 1 can remember about the content of the above documents. I
cannot now remember the content of the documents. All I can say about their content is
that which is recorded in my Note for File, and my subsequent telegram of the 19™ July
1982,

11.1t is apparent to me that my Note for File indicates that the Security Service was
concerned about the parameters of the RUC police investigation into Kincora and its
potential to stray into matters concerning intelligence agents and intelligence generally,
which were not related to Kincora, a possibility which the Security Service would have
wished to avoid occurring,

12. 1t is clear to me from cwrent consideration of my Note for File that at that time I
envisaged the possibility, subject to what Brian Gemmell said to the RUC, of RUC
Superintendent Caskey asking me (as the then ASP) what Ian Cameron did with the
results of Brian Gemmell’s meeting with Roy Garland in 1975. In the Note for File I
clearly stated that I could potentially show RUC Superintendent Caskey the 4™ April
1975 direction from lan Cameron’s assistant, which laid out the parameters of the
interview Brian Gemmell was permitted to conduct with Roy Garland. It is apparent from
my consideration of this Note to File that 1 quoted from that direction in paragraph 8 of
my telegram of 19" July 1982. It is apparent that, in quoting from that file, I did not refer
to any intelligence that emerged from the meeting Brian Gemmell had with Roy Garland.

13.1t is clear that my Note for File was compiled with reference to, and direct reliance on
documents that were contained in a Security Service file, which was held by the ASP
locally at HQNI. I am advised by the Security Service that this file cannot now be
located. 1 can confirm that it was not destroyed during my time serving as the ASP in
Northern Ireland, as, to my knowledge, no files were destroyed during my time.

Captal N L s memo of the 28"™ June 1982

14.1 have been shown a 6 page memo signed by [EROfT0It:IIAN I . the 28" June 1982
which can be found at Exhibit 2. I am informed by the Security Service and therefore

believe that the HIA Inquiry has seen the unredacted document. I cannot recall the
document at this remove.
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Telegram of 19'* July 1982

15.

16.

17.

I have also been shown a telegram of the 19 July 1982 which can be found at Exhibit 3.
I confirm I was the author of the telegram. I am informed by the Security Service and
therefore believe that the HIA Inquiry has seen the unredacted document.

The telegram records my report back to London on what Captal AN 614 me of

the RUC interview with Brian Gemmell.

That telegram, amongst other things, at paragraph 8 demonstrates that I quoted directly
from the direction of lan Cameron’s assistant to Brian Gemmell of the 4" April 1975 as
to the parameters of any interview that was to be conducted with Roy Garland.

General

18.

19.

20.

21.

I can say to the HIA Inquiry, based on my recollections, that the Security Service in
Northern Ireland did not concern itself with questions of investigating whether someone
was a practising homosexual or not. Therefore, the guidance given to Brian Gemmell,
that the army requirement was for information on TARA and that the army had no
interest in the investigation of deviant sexual activities or religious aspects of the group,
comes as no surprise to me.

I do not remember reading any document that would indicate that the Service had any
knowledge of the abuse of children at Kincora, prior to the revelation in the media in
1980.

At this remove I cannot remember what I read in the files I had access to at the time, and
after the period of over 30 years, it is difficult for me to speculate about what may be
considered to be inferences or implications that arise from what I wrote. 1 accept the HIA
Inquiry is entitled to do so.

I have provided this statement to the HIA on the understanding that my identity will be
protected. I confirm that the pin number used to identify me above was unique to me and
I am aware that the Director General of the Security Service will be confirming my true
identity to the HIA Inquiry,
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Signed: qa\? :

Dated: 8 June 2016
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E - CLASSIFICATION

LTMEY A

1. Fergonel Detszils
Brian Swart GEMMEL

[ _
suhject' e reppsm - - F|LE REFERENCES

6“-7: lndergreduste Strathclyde University ‘eaczrg
:.conom:tcs and Business Stwedies.

2. Becurity History
B - SOURCE PROTECTION

b. Met by MR Feb 171 in i

described him as “rasc:mated by agent wor 'but‘:.s inclined
to take risks, shrewd ... and wonld like to join the
Security Bervice.

g - MIS OFFICER .
. ¢. 1972 interviewed by 2s 2 posgible office

.candidate apd, was advised to get job experience. GEMMEL
took a 88C in the Int Corps.

d. 1973 talent spotted

e. 1976 talent spotted. D - MI5 OFFICER

scted as an office candida.te.

EMMEL on iBO files.

INCORRECT NFE = PLEASLE SELKEN-T05282.
RIN-TOS28S FOR CORRECT NEF DATLED 29 TUHNIE
[982

E - CLASSIFICATION
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E - CLASSIFICATION

we had ne worries regerding criminal aspects. I sccepted that
there coulé be no grestion of = cover up, however, Ceskey (tke
RUC investigating officer) was probebly not PV'd and we did not
vish him (if at 8ll possible) to read any papers relsting .to the
1J8's activities., A further complicetion was the likelihood
that 2 number of these metiers were subjegct to the 0S4 for thir
reeson I needed to have the fullest detsils sveileble for
oresentation $o the ICI and that he would probably seek the
views of Li.

5. CLF gave the following orders:-

MOD OFFICER L

was to provide GEMMEL's address in
y Ceskey.

& -
IRRELEVANT 1

b. He was to say that he had met GEMIMEL but taken
no statewent. He was not to provide eny detsils of
this conversation.

MOD OFFICER L . Y . .
c. _was to provide me with & foll writtec
* report.

d. The metter was to be referred to the DCI for his
advice.

papers relating to this case were
and in view of the posgibility of

his case eilectlng Police/Army/Security Service

relations the watter wes to be closely held.

6. I have kept [NMERSEN fu1ly briefed of lopments in
this case. He coniirmed on the 29 June that is not declared
to the RUC. 20 .

E - SIGNATURE .

ANY _0O al-
E - CLASSIFICATION

INCORRECT NIl - PLEASTE SEL
NIN-TOA282 KIN-TO5283 FOR CORRILCT
NEF DATED 29 JUINE 1982

D - MI5 OFFICER
ASF

29 June 1982

E - CLASSIFICATION
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E - Classification ;

INCORRECT NEI - PLEASL .\[_l_ NIN-TDS2S82
BAN-T03283 FOR CORRECT NEF DATED 29
JUNTETO8D

NUTE FOR FILE

E - File
Reference/Staff
oc Jv.l .

Erian Sweri GEWEL

DOE.

ﬂold we or the evening g he 28 Jdupedhat GEMMEL
nte viewed}Wby Capt (8IB).
report had been given directly to the CULF end

to contain informetion proviced by GEMHEL sbout:-

- . .00 i ‘v . B - PROTECTION OF
E. His activities &5 the case officer of SOURCE

B. That this: activities were directed by the ASP
(Cameron).

WPRWNEE - SOURCE PROTECTION
BB - SOURCE PROTECTION

c. Tnat he

2. I passed this infordwation to DCI who asked we:-
2. To trace GEMMEL with London.
. :

DT, itten account of GEMMEL's conversation
3. I phoned the NDO who fortuitously was D - MiI5 OFFICER_
He was subseguently zble to rrovide we with detsils of GEMMEI

which are attached at Annex A.

&4, On the wornin O June Jouas cplled
D - MI5 OFFICER », COS -  ACOS snd ACOS
I suowarised the Rl icese enphasising that
e wes a current undeclared azsset 0 ne i 1 confirmed that

GEMMEL had been involved with Becurity Bervice getivities in the
early 1970s and thst his role as controller ofmhad
been co-ordinated by tbe ASP (Czmeron). 1 explained that this
was not e Security Service operation but becsuse of the sensitive
end unusual aspects of it the ASP had teken 2 close interest in
the way it was conducted. ASP and the source #dvisers played a
leading roled ilitating the transfer of this case from the
Aray to the assured the CLF that our papers showed that
the case was run in a proper fashion that as far as I could see

E - CLASSIFICATION /eve
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and Prom

TRecevéd by h
. E - CLASSIFICATION

81a8) 29.6.482

o= 1) .

F:
LL omdyfo
Brief re Mr B Gemmell ex Capt Int Corps
- ' I
Atiended Strathclyde University where he became actively engaged in

student politics. He was elected Chairman of the Univers'ity- Conservatives

B - SOURCE PROTECTION
B - SOURCE PROTECTION

B - SOURCE T .
RO ON Gemmell became interested in security service work but on

leaving Dniversity he applied for and was granted a regular commission in the

B - SOURCE PROTECTION

RS ;s cource at Sandhurst was DE/1 subsequent to which he

commanded a Fl from 1 PW0 (Inf att) on the =treets of Belfzst. ' N

5 L -
S T
e

Intelligence Corps.

- .

Gemmell was posted to 123 Int Sec, 39 Bde, in Nov 74, Ee initially worked

gathering intelligence on Protestant Organisations and in this connection requested

permissicn from HQNI to B - SOURCE PROTECTION

B (Thic source is now referred to a5 (NI

Gemmell was invest"iga'ting the 'TARA’ 6rganisat:i.on and he deduced through

. - .
general conversation with that Clifford Bmyth was the Inlelligence Dfficer for
TARA.

E - CLASSIFICATION
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This organisation involved a man called William McGrath (telieved to

be the leader) and the accepted aims of the unit were to take over .NI in the
event of total civil war.

B - SOURCE
Soon after Gemmell reguested permission PROTECTION and

submitted information as a result of meetings, he was summoned to EQNI for =2
meeting with Asst Sec (Pol) Cameron (now retired). He was encouraged to continue
the relationship and to involve his family.

Gemmell at this time used a PR cover
Be gained considerable information from-on
1. TARA

.

' <
B -
. 2. Politigal, Opponents oi‘

3. IRA {TARA had an intelligence net).

~

Reports were usvally typed, some verbal and some taped. Sl a1so provided

intelligence on Paisley which in the main was only pas'sed to Cameron and NOT

copies to 39 Bde files, Nearly all information of a political nature was given
ONLY to Cameron.

Gemmell believed (because of the info that

gODEW B-
had) that;ad
B -
2 source in HQNI, or the Army.

ad possession of sectarian maps, a copy of
Visor and details of unit moves

B - SOURCE PROTECTION
B -SOURCE PROTECTION

NB  This may have been WALLACE!

B - SOURCE PROTECTION
B - SOURCE PROTECTION

to be a homosexual.

McGrath was known

At this point Gemmell experienced a spiritual change which resulied in him

becoming a 'Committed Christian' and in furtherance of this through his family
7

he became Triendly with two men of similar persuasion in NI.

E - CLASSIFICATION
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-

-

In general conversation Germell mentioned T?RA and in the ecnvygrsation
which followed he was directed towards a man n;med YeCormick who aliesedly had
info. Gemmell interviewed McCormick and it was obvious that MéCor@ick vanted to
expose McGrath beéause he was practising deviant sexusl acts under the guise of

christianity. McCormick 21lso mentioned that McGrath hed seduced a young

missionary girl and committed some sexual act on a negro.

conteeeconase
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¥eCormick suggested that Grenmell chould interview a man called Roy Garland

’ ’ MOD ‘; MOD OFFICER Q
who was subsequently secen by Gremmell and SGT,Int Corps (Belleved-
had other meetings with Garland) (KcCormick has ':given info to RUC and Garland
has been interviewed by RUC he related this interview as being with a "Christian
soldier".) The interview was under covert circumstances in Thiepval Bks and on one

occasion in McCormick's home.

Garland outlined the following:-
For many years McGrath had been involved with children. When Garland was a boy
¥cGrath had collected a number of young boys around him under a "Christian banner®
Garland was one of these boys. His (McGrath's) method was to counsel the bpys -~
on sexual problems which he persuaded them to discuss with him (usually masturbatio;
and Christian attitudes towar&s it) Gariand related that McGrath was running a
Boys;'Home (not hagéé3 in Newtownards Rd, Belfast, and had recruited other known
homosexuals to assist him. "A man like that doesn't run a Boys' home and not
‘seduce boys" was a particular comment made by Garland.. NB Wallace may have been
involved in this boys circle as a youth. Gemmell summarises that this b&ys circle

formed the mnucleusof TARA and also believes that Garland was in the UDR.

Gemmell reported this information (McGrath and boys home) to Asst Sec (Pol) .

and he was summoned by Cameron who appeéred angry and teld him that homosexuality

_—l . B - CODEWORD
was dangerous and that he was to sever his connection with

B -
Sometime later (weeks) ggng rang Gemmell one lunchtime and insisted on a

B - SOURCE PROTECTION
meeting. He passed information that
B - IDENTITY
This was relayed to Cameron or_(also Asst Sec (Pol)) who then in

B -
direct contradiction to previous orders encouraged continued contact with
B - N
said that McGrath had hinted that he had connections with the SS. This was
generally believed to be true and thought that he was being handled by RUC SB. -

.

fxccording to Gemmel this would account for Cameron's instruction to forget the

- B - CODEWORD
homosexual allegations against McGrath and to drop his connection with -
E - CLASSIFICATION
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B - -

however when it was apparent thatas producing better information than
B -

their man (McGrath?) then it was expedient to continue workinemzell

can offer no other solution for the dramatic turn around by Cameron.

Gemnell understood that Paisley and a fTemale secretary of DUF were aware
of the homosexual activities but Paisley did not act because McGrath was
politically useful to him. Also he held office in Paisley's chmrch from which

he should have been suspended. Gemmell was prevented from interviewing the

B - IDENTITY

F - RELEVANCE
Gemmell was sent to london by Cameron and interviewed at them
F- B - IDENTITY EE— .
RELEVANCE §oy -ho spoke about the possibility of being handled from ——
A 8

London. Also told Gemmell that they (SS) had film of John McKeague involved

Ce vyt
~, . o L

in homosexual activities {no detail) and how susceptable would McEeague be to
blackmail? Gemmell was aware of McKeague having already being convicted for
offences and therefore thought that he would not be that good a subject.

-

lso related to Gemmell that he had a close friend in the RUC. FPC or

B -PROTECTION OF IDENTITY _

Gemmell thinks he must have known something of the homosexual activities.
: d' . ‘
The following were aware of Gemmell's work for Cameron and of the details

of his reports re McGrath and TARA:

. MOD
1. Lt Col nt Corps
B - Identit

- 3. G3 BQNI (Prot) 1975-6

MOD OFFICER Q

A check of 123 Int Sec 102's for reports.
-

g

Q Vas this information deliberately kept from RUC.
E - CLASSIFICATION
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E - CLASSIFICATION

"4 Yes., Cr insiruction 21l thic w25 classified Sec UL Tyeg 'A' OLLY

The Ruc wers ndl fode b-{cfmec\ wolber was ¥z Bn anfﬁazj.m;
Gemmell is actively engag;d in furthering his interest in the work of the
"Committed Christians" - He left Int work beczuse he could not relaée kis new
found Christian morals with the type of work with which he had been involved

in NI.

28 JUNE 1982 - DISTINCTIVE
SCRIPT

h I




E - ADMIN

ANNOTATION

E - TRANSMISSION METHOD
FROM AN

DATED AND RECEIVED 19/24.7.82

/ll-‘/mu /[ ‘7 L;;d ti-':cuu l“‘ ﬂ “

a-’{‘i— A | B O £ SIGNATURE

IMMED| ATE DESKBY 2428080 i € itsie Yos Cossn
-ADDRESSEE ONLY E - ADMIN ANNOTATION

E - DOCUMENT
REFERENCE
E -
FOR DIR @ND

E - ADMIN ANNOTATION

IN SNUFFBOX FOR DIRECTOR

Iy il FOR A/DCI AND DCI REP KNOCK
FM E -SECTION REFERENCE

RUC INVESTIGATION INTQO KINCORA
MOD OFFICER L

E - STAFF
1,  SiB/ VISITED ON 19 JULY. HE
REPORTED [N CONFIDENCE THAT HE AND RUC/SUPT CASKEY INTERVIEWED
(AND TOOK A STATEMENT FROM) GEMMEL on 16 JuLy. [INEESEESENN D PREV-
- IOUSLY SET THIS MEETING UP BY TELEPHONE. DURING THEJR CONVERSATION
- HE HAD ADVISED GEMMEL THAT HE SHOULD RESTRICT HIS COMMENTS/ANSWERS
A RR VESTIGATION, HE HAD ALSO ADDED THAT QUOTE
B SOURCE PROTECTION WAS STILL OF USE UNQUOTE THUS INFERRING IT
WAS A SUBJECT BEST AVOIDED,

[SEAIVIIN
ANNOTATION

2. AT THE START OF THE INTERVIEW CASKEY HAD EXPLAINED TO GEMMEL
THAT HE WAS PRIMARILY INTERESTED (N GEMMEL’S INTERVIEW WITH ROY
GARLAND IN 1975, WHAT HE HAD LEARNED AND WHAT HE DID WITH THIS
;NFORMATION.

3.,
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PAGE TWO E - CLASSIFICATION
E - DOCUMENT REFERENCE

3. GEMMEL EXPLAINED THAT AS OC 123 INT SECT HQ 39 BDE HE HAD CARRE
OUT NUMEROUS INTERVIEWS IN 1975 WITH INDIVIDUALS WHO WERE MEMBERS
OF VARIOUS LOYALIST GROUPS IN BELFAST, ONE ORGANISATION OF
CONSIDERABLE INTEREST HAD BEEN TARA. HE HAD BEEN ACCOMPAN|ED ON A
NUMBER OF 0CCASIONS By cPL INMGESESRRIN | NT CORPS WHO WAS A MEMBER

OF HIS INT SECT. THROUGH HIS OWN QUOTE EVANGEL!CAL CONTACTS N
BELFAST UNQUOTE GEMMEL HAD INTERVIEWED TWO PROMINENT LOYALISTS:
FIRST W J MCCORMICK AND THEN THROUGH HI™, ROY GARLAND (NOTE BOTH

OF THESE MEN HAVE RECENTLY GIVEN STATEMENTS TO CASKEY AND CONFIRMED
THAT THESE INTERVIEWS TDOK PLACE.) GARLAND HAD TOLD GEMMEL THE
FOLLOWING :

A, THAT WILLIAM MCGRATH WAS AN EVIL MAN, A SEXUAL DEVIANT WHO
UNDOUBTEDLY CORRUPTED THE BOYS IN HIS CARE,

B. MCGRATH OWED GARLAND £2004.

C. GARLAND HAD MARRIED IN APPROX 1974 AND HIS PREVIQUS HOMOSEXUAL
EXPERIENCES AS A JUVENILE W!TH MCGRATH WERE CAUSING HIM EMBARRASSMENT
GEMMEL COULD NOT ELABORATE ON THIS,

L,  GEMMEL SAID THAT HE SAW GARLAND ON TWO OCCASIONS ALTHOUGH IT
WAS POSSIBLE THAT CPL MIGHT HAVE SEEN HIM ONCE MORE,

5, FOLLOWING HIS INTERVIEW wWiITH GARLAND, GEMMEL HAD PRODUCED A
FOUR PAGE MILITARY INTELLIGENCE SOURCE REPORT (MISR) wHICH HAD A
RESTRICTED CIRCULATION OF 3 COPIES. HE WAS SURE_THAT ONE COPY HAD
EQNE TO ASP (IAN CAMERON) s ) -

.
£ 4

TAZE I
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REFERENCE

_ 6 [IISSSREENIN o RMED THAT NO REPEAT NO MENTION WAS MADE OF
DURING THE INTERVIEW WITH GEMMEL,

7. S covMENTED THAT THROUGHOUT THE INTERVIEW GEMMEL HAD
APPEARED RELAXED AND CO-OPERATIVE. HE MADE NO ATTEMPT TO

WIDEN THE DISCUSSION BUT REMAINED CONTENT TO CONFINE HIS ANSWERS

TO CASKEY’S QUESTIONS WHICH WERE CENTRED ON GARLAND.AFTER THE INTERVE

MOD OFFICER L

MOD OFFICER Q

IAN CAMERON AND CPL MW””*R°(Now SSGT . CASKEY
T THAT BEFORE DOING THIS HE PROPOSED DISCUSSING THE MATTER AT

HQ RuC (IS 2 CONFIRMED THAT HE SAW CASKEY WITH H/SB ON THE
MORNING OF 19 JULY). HE ALSO WISHED TO FIND THE MISR PRODUCED FROM
THE GARLAND INTERVIEW AND WHAT ACTION WAS TAKEN ON IT,

8.  GEMMEL’S INTERVIEW WITH MCCORMICK ON 25 MARCH 1975 (WHICH INCLUB
A REQUEST FOR AUTHORITY TO APPRQACH CARLAND LED ON B - COPEWORD
FF. RESPONDING TO THIS REQUEST D - MIS OFFICER WROTE A NOTE
FOR FILE RECORDING THAT GEMMEL AND [iSSSSMlllWERE TOLD ON 4 APRIL
1975-BY ASP AND JESMl THAT QUOTE IT WAS IN ORDER FOR GARLAND TO BE
INTERVIEWED ON THE“STRICT UNDZERSTANDING THAT THE OVERT AND CLEARLY
EXPRESSED REASON WAS A REQUIREMENT FOR INFORMATION ON TARA, |T WAS
EMPHASISED THAT THE ARMY HAD NO INTEREST [N INVESTIGATION OF DEVIANT
EXUAL ACTIVITIES OR RELIGIOUS ASPECTS OF THE GROUP WHICH WAS SOLELY
HE FUNCTION OF A SPECIALIST SECTION OF THE RUC, THEREFORE THIS DIS~
mss;ow SHOULD BE STEERED AWAY FROM THIS TYPE OF 4SSUE, ANYTHING
MIGHT SAY ABOUT PERESONALITIES INVOLVING PART! CULARLY |
CODEWORD

E - CLASSIFICATION

For page 4 of the document plej
see KIN-105047
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HIAI (Hart) Inquiry — Security Service Witness Statement

| |
|

Signed by: / 7 . Date: . (LN

Part 1

Main Kincora Allegations
Introduction

1. It is impossible in a single document to address the gamut of allegations
surrounding the sexual exploitation at Kincora Boys’ Home. Books have been written
which have failed to encompass all of the related issues. This note aims to give a
summary of what MI5 files record regarding the main claims relating to MIS’s alleged
involvement with Kincora; particularly those of Brian GEMMELL, a former Army

intelligence officer.

2. The first MI5S knew of the allegations about child sexual exploitation at Kincora
was when the stories emerged in the media in 1980 and the RUC investigation which
led to the conviction of William McGRATH, the Kincora housefather, and two others
{(Joseph MAINS and Raymond SEMPLE). MIS research undertaken at the time and
subsequently has failed to find any papers to indicate that we had earlier knowledge

of such abuse.
William McGRATH and MI$’s investigation of Tara

3. It is clear from our examination of internal MI5 correspondence that when the
Rovyal Ulster Constabulary (RUC) investigation into Kincora began in 1980, MI5 had
concerns about the security of some of its agents and covert operations, though
these matters were unrelated to activities at Kincora itself. Such concerns were
legitimate and understandable in the light of the organisation’s national security
responsibilities. However, MIS documents also made clear that were police
investigations to uncover criminality by any agent being run by MI5, the Service was

perfectly content for the law to take its course.

4. Naturally, documents held by MI5 relating to Williamm McGRATH, have been
carefully scrutinised. There is nothing amongst them to indicate that MIS was aware
of, or suspected, his involvernent in child sexual exploitation at Kincora or that such

abuse was permitted, condoned or encouraged in order to further any MI5 plan.

5. In June 1971, an MI5 Covert Human Intelligence Source (CHIS) reported on a
meeting he had attended earlier that month along with a large number of other
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loyalists. They had all been personally recommended by sponsors to join the Tara
Brigade, a putative Loyalist paramilitary organisation. The CHIS reported that the
assembly had been addressed by “a man called McGRATH" who explained the aims
of the organisation were the “preparation of an effective defence force against the
day when it would be required”. McGRATH “emphasised that those joining would not
be required to underiake offensive action but would be required to carry out drill and
a certain amount of intelligence work”. (See Figure 1: MI5 CHIS Report, June 1971.)

Figure 1

' {‘ nvrom L | S————

Glolcel Ou bhtaliuwdllly O Gl Cemils : Fors 14 rost: 3~ by
vl nex agrointment: st thio guz u‘ur'm‘“a 1nnt usats 16 [ B |
3. The oryacis tion, 'rhich az.zarantly ro;resented all

af the provings lhz te tl‘lc 'Phe Vare s Me B ]
explainad Iiteoclily srunnlates 23 the *Hiasts dvizade Lat whis
they woadd tiid 30 adme the Tueen's help BLATT expieined
the atza of she orpenimesion ua ths -ro :.’10:1 of 2n eff2chly
defenzt farea 12ainst the day mher 23 would de *cqulrad. 3
enntasized thit these Jetaiar woald e ¢ requirsdl To whiCria.y
effczoive nctian ®ut maulsd %3 vequ.re 0 2arTy oot Jdrili o
cerisin wsownt of Latelliencs uor.i.

Part 10 Comugurs ar Bucrax we Ouioin

b “1lo repcry zhzuld mot by sopsed e Nt
1112 0% waclat v ooy over to N m:m;n:nw ware
. —sztunt Chiel ScrneTable. Jeingten =T

“Thank yos. I kave penzel thia % a l:"-l
I druv nstention ¢ Prrs II of the telerrs F 1 o B

Fododng thin on o ner GF. entisied rohe TAPY JRIGASES i

[ M5 CHIS Report, June 1971 |

6. An MI5 officer filed this intelligence report on a new file created for “The Tara
Brigade”. The officer also sent a copy of the report to MIS’s Director of Intelligence
(D of 1) and stated that he would pass a copy to an RUC Assistant Chief Constable
who was Head of Special Branch. At this point, MI5 did not know Mr McGRATH's
first name, nor did they have any report about his alleged homosexuality. In April
1972, MI5 did receive information which stated that Mr McGRATH had been accused
of ‘assaulting small boys’. MI5 was still unaware at that point of any reporting on
McGRATH'’s homosexuality, although we are very conscious that homosexuality did
not — and does not — equate to paedophilia. We cover this accusation below. (See
section on James MILLER - McGRATH, Kincora and media misrepresentation).

7. In November 1973, the RUC notified MIS that they had received information
that McGRATH was intending to visit Amsterdam at some future date for unknown
reasons. The RUC letter included McGRATH's full name and occupation as a Social
Worker at Kincora Hostel. Annotations on the RUC letter indicate that MIS did not

Page 2 of 75
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hold a file on McGRATH at the time. (See Figure 2: RUC Letter to MI5S, November
1973.)

Figure 2
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RUC Letter to MIS, November 1973

8. A Daily Intelligence Summary issued by the Director and Co-ordinator of
Intelligence in January 1976 included a Comment about McGRATH which mentioned
reporting from March 1975 having given his employment as warden of the Kincora
Boys’ Home. (See Figure 3: DCI Daily Intelligence Summary, 17 January 1976 -

Extract.)

Figure 3

COFMENT: UTLL A Hcmnu VIAS, RFHOPTFD 1H NARCH 1275 TO-

VAHDEN OF TH T q HE MAS PREVIOUS TARA, TRACHE.
ANG IS SAID, TO SE A& HUMOSEYUAL, g‘un u—:?
REGULAR AND HEL |ASLE SOUXCE HAS RECEMTLY 1alICATEL TIMT THE URg

AHD AL!:O wILL 1AM

E- DOCUMENT REFERENCE

DCI Daily intelligence Summary, 17 January 1976 - Extract

9. In April 1975, MI5 obtained via the Army a summary of allegations made to
the RUC on an unknown date by Miss Valerie Shaw (PA to Dr lan Paisley) during an
RUC officer's investigation of Tara. Miss Shaw's information included details of
McGRATH and Tara. (See Figure 4: Report received by MI5 in April 1975 —

originated 22 March 1975.)
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Figure 4
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He io the Manter ¢f the Ireland Heritage Locge, woicn meets in the Joha Kn.x Femerial
Hall, 150, Cliltcaparx Avenus, of .which there is a suggestion that PAIGLLEY has soae
sort of cutrél of.

It wan over the use of this hall that McGRATH and PAISLEY had a disagrescent. MeGRATH
vantea to use the kall for a aseting, to which PAISLEY agreea, Bource, on hearing

thic, went to PAISIEY with a pet or letters and papers, written to cne Roy GARLANLD
= pro

r by YefiRAT™M wnen they wore having an affair, to show PAISIEY vhat aort of raf he val_l
dealing with. PAISLEY then tried to pravent McORATH ueing the hali, %o which HeGRITH
repiled by threatenins to publicise PAISLEY's 'uacesoeratic usage of Orange Halla',

and to organige a protest march, uaine the.members of his Losps, cutside PAISLEY's Q_'“
church,

Ia the late ‘ou‘a saray '70%s, KoGRATH was collecting funds, reasps not kown. GARLAN

had docated £H000 in good neart. Scaewkere aleng the line MeGRATH went crocked, used

the noncy for his own ends, and GAKLANUD found out and decanded his ocney back. Uaea
NCURATH refused CARLAND sued kin, the cutcome of which McGRATH had to sell Faith

Heuss to pay off the debt. .
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Report received by MIS in April 1875 - originated 22 March 1975 |

10. In May 1975, MIS received intelligence from a Merseyside Police Special
Branch CHIS about efforls to establish a Tara presence there during 1970-71.
Although McGRATH is not named in the report, it is likely that he was the person
described as the ‘instigator’ of the Liverpool company of Tara who was ‘'strongly
suspected’' of being a homosexual. (See Figure 5: Merseyside SB Report to MIS —

March 1975.)
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Figure 5
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| Merseyside SB Report to MI5 — May 1975 |

11. In April 1976, Robert Fisk published an article mentioning Tara in the New
Statesman. Fisk claimed that an account of Tara’s activity had been “collated by an
intelligence officer at Lisburn”. MI5 ASP lan Cameron wrote to other MI5 officers
about the Tara component of the article which he believed was almost certainly a
draft on Tara held in the Army Information Service (AIS) records at HQNI. (See
Figure 6: MI5 ASP Letter, 22 April 1976.)
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Figure 6
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M5 ASP Letter, 22 April 1976

12. Cameron feit that the AlIS summary had undoubtedly been drawn from Army
intelligence files. ASP noted that Colin WALLACE would have had access to the AIS
file and he had little doubt that Wallace had been Fisk’s source for the article. ASP
attached the relevant AlIS record for comparison with Fisk's article.

13. It is likely that Cameron had been able to recognise the similarity because in
1974 the NIO had sought assistance from MI5 in identifying the source of
unauthorised disclosures of classified information. These inquiries had
encompassed both Colin WALLACE and Robert FISK (see below for Colin
WALLACE.).

14. A comparison of the Army Information Service record and the relevant extract
of Fisk's article shows a strong resemblance, supporting Cameron's judgement that
the latter derived from the former. (See Figures 7 & 8: AIS and Fisk extracts below.)
A copy of Fisk's full article is provided as Attachment A.)
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Figure 7

BOLETORoD eaws TIAL o (nrw rigbt~eing orz3nisation meporisd la press 11/4/7T3)

T, TARL.  ene vord- lzdividucl lettera hevs no aignifliczace.

[P0 Z Orecimoneey Ave. Uppsr Hewtaunards 4. Beifaed.
s B - PROTECTIOHN OF IDENTITY
e

ALty QFLs.22938 2307Me 330505
el

T1qlan MeCrath,

ghv pdd = Moptexizpt Talerea

B.05 vanlstsny, 7

Datrlin w Oo0. whop BaTemiXistagt evansedionl missfss a8 3 fronty)  hemveemual;
gatd S0 3avD allesds & geesleg L= Dudlla, peler 32 3rondles siors thres
repreaantsilivaa of dxagsyn Alos qountriee wers nrezenty freufhi to ows cera
&lloginsz=s ta dsd flzv then Udan Jask e Tlcolewr 2nd 533 cnned 2277 ponids
Peeple Inty trederihiy, Karplzy tics cmopaced by tbrocteadng to pevesl doxercmal
B03EVITied ildaa He Brd imlitasteds
dzils = TiAA. eprasisel i=i4 %3l 53 moa prubadliz bx Ceys 1A
2o sleset axzs.uile=ld 753z zizieis of ths Ovaays Goisrp mash gt had oy, CF,
end ToDe | cONVIVUTLCRT = TUD T Dol SO SIZID - A5l je o ermival Sial, sald
a- g 20 plm Qsvel: i3 TITS zSie 30 ATR7 £3 eentTAl fuad LI gpzaytuniis 9 Uy
At .3 aetme; meecbaza mibd in Q@i2wn 3%, Coange A3 shons wesTy wes Teelnsadss
nzos &F 0ranss Tlscuwsalsa Crasps Soalmios in rodis , venpens aod lestesed la

Semrl Uiy Sastied. ’
=i e

o Tam ddslay, Talymoous (Y3). 3o, Macuis Epdtk. smg BIs Teax Sussiaghae
Ades = ot =
A1 2014 0 mmem DmaTati, =mA 93 Raaw bean 2o)d ef Ria aftivizias..Jo fap 3 ip keen
6 eotfls Baa Eaun tzssn by 2= o thio. ]

AIS record extract attached to MI5 ASP Letter, 22 April
1976

Figure 8
i ()
The Morder oPHAES e
=)
3%

prvast), @ no 3 fadt that aver dug. ihid
oo Gf ha RU ernre complement «of W B0
s policernen 3zd paliatwamen 3re naw'.ery:
ployad 3t 20y e bme gu,u;ilm‘. "
provimws puldicling jwipo and *¢r
vasle {rem statipdlivn The affey have

port oo Tens, 3 Proinlant organisation
fovnded m 1973 whatt h welkewrmed bt
By Linke Wi 3 Nondemy lrstand politicat

pary and ki ecdy, legal. Pgnm
Pd:ﬂ yi [ an
intelbgrnee 2t Lt :

Extract from New Statesman 19 March 1976

Page 7 of 75

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL



OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
KIN-4051

15. In January 1977, MI5 continued to seek information about McGRATH and
Tara, enquiring about whether a source who had been able to report on McGRATH in
early 1976 would still able to do so.

16. It was only in May 1977 that MI5 created a permanent file on William
McGRATH. Security Service policy requires two criteria to be met before a file may
be opened on an individual. First, the individual must be fully identified. Secondly,
the individual must meet an official Recording Category which, in the case of William
McGRATH, was on the basis that between 1971 and 1977 he had been an Irish
Protestant extremist.

17. Inside MI5's file on McGRATH there is an envelope containing two index
cards that at one time would have been used as a working aid to record brief notes
about him. The earliest note is based on a report dated 18 April 1973, recording
McGRATH as the leader of a ‘refurbished’ form of the Tara Brigade.

18.  Another entry, based on a report dated 13 November 1973, gives his
occupation as Boys Hostel warder (sic) at Kincora Boys Hostel and also states that
he is reported to be homosexual. McGRATH's date of birth is shown citing a report
dated 20 January 1976. An entry citing a report dated 13 February 1976 states that
he “has long made a practice of exploiting other peoples sexual deviations. There
is no entry reflecting the April 1972 report about Mr McGRATH having being accused
of ‘assaulting small boys’. (See Figures 9A & 9B: Index Card Working Aid Cards 1 &
2 on William McGRATH.)
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Figure 9A

Inden card Working Ald for Willlam McGRATH - Card 1 (Front)
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Index Card 1 — Working Aid for William McGRATH
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Figure 9B
index card Working Ald for Willlam McGRATH - Card 2 (Fron)
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Index Card 2 — Working Aid for William McGRATH

Brian GEMMELL - MI5 ASP and the Kincora investigation

19. Brian GEMMELL, a former Army intelligence officer, was interviewed by the
RUC in relation to the allegations about Kincora. The RUC’s intention to interview

him was known to the Security Service. (See Figure 10: MIS Loose Minute, 29 June

1982.)
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Figure 10
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20. It is evident from MI5 documents that the Service was not conducting any
intelligence operations linked to Kincora and had no concerns about the police
investigations into the abuse at Kincora per se. Indeed, one MI5 document made the
point that it was important to understand from RUC Special Branch “how best
[Caskey’s] attention can be focussed on matters strictly relevant to Kincora...". (See
Figure 11: MI5 Telex of 01 July 1982 — Extracts.)

Figure 11
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21. In this section, we consider how RUC Det Supt Caskey became aware of and
dealt with MIS ASP lan Cameron, and how MI5 tried to reconcile providing what
assistance it could to the Kincora investigation while protecting the security of its
sensitive intelligence operations in NI.

22. MI5 documents do reveal that MI5 had security concerns that the
investigation into Kincora might result in the public exposure of its legitimate
intelligence operations in NI. In its efforts to highlight and deal with these concerns,
MIS met a number of key individuals associated in various ways with the Kincora
investigation. These included the RUC Head of Special Branch (HSB) and his
Deputy (DHSB); lead Kincora investigators Det Supt George Caskey and Army
Special Investigation Branch (SIB) investigator Captain B; the Attorney General (AG)
and Director of Public Prosecutions for Northern Ireland (DPPNI) as well as Sir
George Terry himself.

23. We have seen nothing in the MIS documents (or any other official record) to
suggest that MI5 tried to impede the Kincora investigation. MIS's actions to protect
its operations whilst providing what assistance it could to the investigation are
described below. These include MI&'s former ASP, lan Cameron, providing answers
to a set of questions posed by Det Supt Caskey.

24, MIS's security concerns arose in connection with police interviews of Brian
GEMMELL, which MI5 feared could stray into areas unrelated to Kincora and might
thus place sensitive intelligence operations at risk. In this context, we note that the
RUC Deputy Head of Special Branch (DHSB) told MI5 in July 1982 that there would
almost certainly be a public inquiry during 1983, adding that Caskey’s report would
form the basis for the inquiry and might be made available to interested parties. (See
Figure 12: MI5 Telex of 02 July 1982 — Extracts.}
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Figure 12
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MI5 Telex of 02 July 1982 - Extracts |

25. As we shall see later, MI5S discussed these concerns with the Attorney
General (AG) and Director of Public Prosecutions for Northern Ireland (DPPNI).

26.  Accordingly, after broaching the subject with HSB and DHSB, some senior
MI5 officers in NI met Det Supt Caskey at RUC HQ on 02 July 1982. They briefed
Caskey on the existence of MIS's covert agent-running operation in NI, MI5's
relationship with GEMMELL and an individual that GEMMELL claimed to have run as
an agent. They also informed Caskey of GEMMELL's application to join MI5. (See
section Brian GEMMELL - applications to join the Security Service (MI5) below).

27.  The MI5 officers emphasised to Caskey that their sole concern was to ensure
that interviews stayed focused on Kincora and not on any unrelated intelligence
matters. Caskey told MI5 that he could do what was required “without bending any
rules’. MI5 emphasised, in turn, that their sole concern was to ensure that

intelligence matters were not aired in public. (See Figure 12: MI5 Telex of 02 July
1982 — Extracts.)

28. GEMMELL was interviewed by Caskey and Captain B on 16 July 1982.
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29. On 19 July 1982, Captain B described the GEMMELL interview to MI5,
pointing out that at the start of the interview, Caskey had explained to GEMMELL that
he was primarily interested in GEMMELL's interview with Roy GARLAND in 1975,
what he (GEMMELL) had learned and what he did with this information. When
making arrangements for the interview, B had advised GEMMELL that he should
restrict his comments and answers to Caskey's current investigation (ie Kincora).
For the avoidance of doubt, it is clear that there that there was no impediment to
GEMMELL speaking about paedophilia either in Kincora or elsewhere.

30. MI5 documents show that on 20 July 1982, Caskey met with MI5 officers at
RUC HQ and read out extracts from GEMMELL's statement. Caskey expressed his
intention to obtain the Military Intelligence Source Report (MISR) that GEMMELL said
he had written (but which nobody had been able to find) and would want to interview
MI5 officer lan Cameron. MIS therefore set in motion efforts to discover from
Cameron what he did with GEMMELL's information and the MISR.

31.  An MI5 lawyer was able to make telephone contact with Cameron, who was
about to go abroad, and Cameron'’s initial responses were passed to an MI5 officer in
NI to relay to Caskey. (See Figure 13: MIS Telex, 23 July 1982)

Figure 13
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MIS Telex, 23 July 1982
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32. We can see from Cameron’'s answer to Caskey's Question 9 (see
Attachment B and C for questions and answers respectively) that by “line of
enquiry’, Cameron means the allegation that McGRATH was a homosexual.

33. Cameron’s recollections were passed to Caskey at a meeting on 04 August
1982. In response, Caskey said that they tied in with what GEMMELL had said, and
went on to make a number of other points. These included that he (Caskey) would
be prepared to meet MI5's Legal Adviser (LA) and provide a set of questions for
Cameron to answer. Caskey said he would accept a written statement drawn up by
the LA and Cameron. Caskey also made the “obvious point” that it was important to
be honest with the DPP. He also made it clear that he had to have a statement from
Cameron to complete his enquiry. {See Figure 14: MI5 Telex of 05 August 1982 —
Extracts.)

Figure 14
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TO COMPLETE HIS ENQUIRY. DCI AND t HOPE YOU WILL AGREE TO WIS
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rMIS Telex of 05 August 1982 - Extractil

34. Caskey went on to pose 30 questions for Cameron to answer which were set
out in an attachment to a letter to the NIO dated 11 October 1982. A copy of
Caskey's questions is provided as Attachment B.

35. MI5's LA managed to put Caskey's 30 questions to Cameron and recorded
his {Cameron) answers in a note dated 03 November 1982. The text of the LA's note
is provided as Attachment C. For security reasons, Cameron did not answer
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Caskey's first 5 questions because they related to his sensitive intelligence role and
duties in NI and were unrelated to Kincora.

36. MI5’s LA sent Cameron's answers to the DC! in NI as an attachment to a
letter dated 03 November 1982. We have been unable to determine from our
documents whether or not this set of answers was passed to Caskey. It is possible
that they were not, perhaps for reasons associated with discussions that MIS’s LA
had already held with the AG and DPPNI, and the AG’s view that Cameron’s
information would be “hearsay upon hearsay’. (See below.)

37. Before receiving Caskey’s 30 questions, MI5’s LA had met with the Attorney
General (AG) and the Director of Public Prosecutions for NI (DPPNI} and discussed
with them various aspects of the Kincora investigation; in particular, MI5’s concerns
to protect its legitimate intelligence operations in NI. A copy of the LA’s record of this
meeting dated 01 October 1982 is provided as Attachment D.

38. It is evident from the LA’'s note that MI5 were not trying to impede the
investigation into Kincora, about which it had no information, but were seeking a way
to protect its quite proper intelligence operations.

39.  The Inquiry may consider it significant that the AG expressed the view any
information that Cameron could give would appear to be “hearsay upon hearsay’. A
few days after the MI5 LA's meeting with the AG and DPPNI, the AG's Legal
Secretary (AGLS) contacted MI5S's LA. The AGLS informed the MI5 LA that the
DPPNI's view was that [Caskey's] questions “did not properly arise on any
investigation”, adding that the DPPNI himself had no knowledge of the questions and
was not behind them. The DPPNI gave the AGLS to understand that he would not be
concerned one way or another whether they were answered. A copy of the MI5 LA's
note dated 03 November 1982 recording this conversation is provided as
Attachment E.

40. Mi5's views on this issue, and those of the AG, were also explained to the
RUC Chief Constable Sir John Hermon on 11 November 1982 by a senior MIS
officer. The Chief Constable accepted that MI5 were seriously concerned that the
intelligence effort could be impaired. He therefore agreed to look into stopping
further inquiries into Cameron , while making it clear that his primary concern was to
ensure that the RUC handled the inquiry “in an entirely professional and competent
way". A copy of MI5 Note of 17 November 1982 recording this meeting is provided
as Attachment F.
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41. MI5’s security concerns increased when they became aware that Caskey was
interviewing Army intelligence officers overseas. It was judged that these posed
further potential dangers to Mi5 intelligence activities that were entirely unrelated to
Kincora. This led to a meeting on 27 January 1983 between MIS's LA, Sir George
Terry and the latter's Staff Officer, DCI Flenley. The MI5S LA's record of their
discussion dated 03 February 1983 is provided as Attachment G.

42,  The LA described to Sir George Terry in detail the background to the
Service's dealings with RUC Det Supt Caskey around Brian GEMMELL’s claims;
Caskey's attempts to interview ASP/lan Cameron; MI5’s security concerns and their
meetings with the RUC Chief Constable, DPPNI and AG.

43.  The note records that Sir George Terry expressed amazement that none of
this had been reported to him by the RUC CC. DCI Flenley remarked that Caskey
had been influenced by the fact that the prosecution of William McGRATH et af had
been stimulated by press allegations, and now the press had made similar
allegations about the involvement of civil servants and an Army cover-up. Caskey,
he said, did not wish to appear before any judicial enquiry without having conducted
a full investigation. Caskey had been informed by press sources that Colin
WALLACE had told them years agc about “homosexual goings on” at Kincora. Apart
from this, said Flenley, there was no actual evidence to establish the involvement of
civil servants or any Army cover-up.

44. We are aware of criticism that Cameron was never subjected to a formal
police interview and never answered questions to which Caskey wanted answers. It
is clear from MIS's papers that Caskey was given Cameron's initial reply and he
(Cameron) later responded to the detailed questions. And our records show that such
an interview would have been of little value in any event given multiple hearsay, as
well as presenting a risk to Mi5's legitimate operations in NI.

Brian GEMMELL - confusion / conflation of cases

45, Cameron told an MIS lawyer that he could not recall teling GEMMELL to
break off contact with GARLAND. (See Figure 13: MI5 Telex of 23 July 1982.) This
issue also seems to arise in Caskey's Questions 9 and 10 in November 1982, where
Caskey cited GEMMELL's assertion that Cameron had told him to terminate his
(GEMMELL) enquires concerning Tara (presumably relating to GARLAND) and later
reversed this decision. In his response, Cameron expressed uncertainty about what
the police were getting at. (See Attachment C: MI5/Cameron’s Answers to Caskey.)
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46. It is clear that GEMMELL had confused and conflated two individuals and the
circumstances of each. We explain further below how MI5 records show that in April
1975 Cameron had indeed told GEMMELL that he should not pursue the issue of
sexual deviancy when conducting his interview with GARLAND. (See Figure 18: MIS
Telex of 19/20 July 1982 — Extract in Brian GEMMELL - the ‘missing’ MISR below.)

47. However, in June 1975, Cameron did advise GEMMELL to restrict his contact
with a different individual — not GARLAND. This advice was given purely on security
grounds and was totally unreiated to Kincora. (See Figure 15: MIS/Cameron Note for
File, 9 June 1975.)
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Figure 15
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MiI5/Cameron Note for File, June 1975

48. MI5 records also show that later in 1975 GEMMELL told Cameron that this
individual (not GARLAND) had obtained some valuable intelligence, whereupon
Cameron approved renewed contact.

Brian GEMMELL - applications to join the Security Service (MI5)

49.  Security Service records show that Brian GEMMELL unsuccessfully sought
employment with the Service on two occasions. The first was in 1971 whilst still a
student at Strathclyde University. On that occasion, he was advised that the Service
preferred its officers first to have gained some experience in another form of
employment. (See Figure 16: MI5 Note For File, 25 February 1971.)
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GEMMELL re-applied to join the Security Service in 1976 after leaving the
26 November 1976.)

Figure 17
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MI5 Note for File, 26 November 1976

Brian GEMMELL - the ‘missing’ MISR

51.

This section focuses on Brian GEMMELL's allegation that, in his role as an

Army Intelligence Officer, he had run CHIS who reported to him on McGRATH's
abuse of the boys at Kincora. GEMMELL publicly named his sources as William
McCORMICK, Roy GARLAND and James MILLER. Despite extensive searches of
MI5S's records, we have been unable to confirm GEMMELL's claims that he
(GEMMELL) reported these allegations to Mi5 ASP lan Cameron.
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52. In July 1982 an MI5 officer conducting research to assist with police inquiries
into Kincora, reported finding in a Northern Ireland file a record of GEMMELL's
interview with McCORMICK on 25 March 1975. The same MI5 officer wrote that
GEMMELL and an Army colleague had been told on 04 April 1975 by ASP/Cameron
and another MI5 officer that they could interview GARLAND on the strict
understanding that it was to obtain information on Tara. The two MI5S officers
emphasised that the Army had no interest in the investigation of “deviant sexual
activities or religious aspects of the group” which was a matter for the RUC. Cameron
had directed that their discussion with GARLAND should be steered away from this
type of issue, by which we presume he meant homosexuaiity. (See Figure 18: MIS
Telex, 19/20 July 1982 - Extract.)

Figure 18
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MI5 Telex, 19/20 July 1982 - Extract

53. We have confirmed that the NI local file seen by the MI5S officer which had
contained GEMMELL's McCORMICK interview report has since been destroyed on
an unknown date. The file in question did not relate to McCORMICK who, as far as
we can tell, was never the subject of an Mi5 file. GEMMELL'’s interview report has
not been found elsewhere during any of the subsequent searches of MI5’s records.

54,  Although GEMMELL claimed subsequently to have written a MISR (Military
Intelligence Source Report) on this topic, we have been unable to find one in MI5’s
records during extensive searches conducted for the HIAl. Earlier efforts have also
been unsuccessful, including those conducted by an MI5 officer in 1982. However,
MI5 records do contain an Army letter written in January 1976 not by Captain
GEMMELL, but by Army Major A, which we judge to be of some relevance and
discuss further below. A copy of Major A's Letter Ref: 13912/2 is provided as
Attachment H.

55.  According to an MI5 officer’s telex dated 31 January 1977, the Major’s lefter
was amongst a number of papers that GEMMELL had given to him (the MI5 officer)
in October 1976. (See Figure 19: MI5 Telex of 31 January 1977: ‘William McGATH
(sic) and TARA - Extracts’.)

Page 20 of 75

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL



OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
KIN-4064

Figure 19
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56.  According to a letter written by the same MI5 officer on 19 October 1976,
GEMMELL also gave him two other documents. The first was described as “notes
on an interview with Roy GARLAND which had been made by GEMMELL and an
NCO after a “one off’ debrief sanctioned by lan CAMERON. A copy of the
GARLAND interview notes is provided as Attachment |.

57. The GEMMELL/NCO debriefing notes on GARLAND open with the latter
stating that he had been introduced to McGRATH twenty years earlier at the
‘approximate’ age of 15, in the context of a Christian evangelical crusade, and how at
McGRATH's instigation, they formed “groups called cell”. In the next paragraph,
GARLAND - having now moved on to discussing Tara - described how McGRATH
would single them out after meetings and attempt to seduce them and make them
feel guitty by admitting to masturbation and showing up their guilt complex.
GARLAND said this was important to emphasise as this was “the very beginning of
[McGRATH's] hold on them".

58. The second document GEMMELL handed to the MIS officer was a Note to
File about Tara dated 14 October 1976 and notes on an interview. GEMMELL'’s Note
to File made no mention of Kincora or paedophilia. (See Figure 20: MIS Letter, 19
October 1976: ‘TARA'.) A copy of GEMMELL'’s Note to File on TARA is provided as
Attachment I.
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Figure 20
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MI5 Letter, 19 October 1976: ‘TARA’

59.  The Note to File on Tara is unsigned, but according to the MI5 covering letter,
it had been written by GEMMELL himself and was based on the contents of his
(GEMMELL) file on Tara. (See MI5 Letter of 19 October 1976: 'TARA') We have
seen nothing to cause us to doubt the veracity of this statement.

60. The references in the opening two paragraphs of the GARLAND Debriefing
Note to him a) being aged approximately 15 when he was introduced to McGRATH,
and b) McGRATH attempting to ‘seduce’ youngsters, may appear significant in
hindsight. But it is unlikely that the MIS officers at the time would have attributed
significance to them at the time. We should bear a number of factors in mind, not
least that in reality, 10 years were to pass between these two events.
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61. The background reference to GARLAND was marginal to the matter then
under discussion between MI5 and the Army — which took place in the context of a
different case entirely unrelated to GARLAND and Kincora. In relation to the
‘seduction’ issue, we note that Paragraph 6 of Major A's letter of 28 January 1976
states that McGRATH “/made] a practice of seducing promising young men”. The
Major A letter goes on to identify two of those who were seduced. It would be
inappropriate to name them here, but both of them were clearly adults.

62.  This is consistent with what Mr GARLAND later wrote in the Irish Times on 13
April 1982. GARLAND explained how in 1965 McGRATH invited him to join ‘cell’, at
which point GARLAND would have been about 25 years old. GARLAND described
‘cell' as “a private ginger group of Orangemen chaired by a Church of Ireland
minister". He further explained that “members of District, County and Grand Orange
Lodges took part’. He made no reference to any involvement of young boys. A copy
of GARLAND's /rish Times article is provided as Attachment J].

63. This level of detail is not provided in the GARLAND debriefing note written by
GEMMELL and the NCO. Had their Note been consistent with GARLAND's later
public account, and had it been relayed to MI5, it is unlikely that the Service would
have drawn any inference of paedophilia or child sexual exploitation from it.

64. In addition, GEMMELL's letter of 12 February 1976 had described the smears
and propaganda of the time involving allegations of homosexuality. Separately, Mi5
had already been informed in March 1975, via the Army, that GARLAND’s complaints
about McGRATH's behaviour to Valerie Shaw had been relayed by her to the RUC,
although the letter itself lacked detail about the nature of the behaviour.

65. We are also aware that the /rish Times published an article about Kincora on
03 November 1983 in which they reported what they had been told by a man “well
known in Belfast Protestant evangelical circles’. This unidentified man was clearly
Mr McCORMICK. He reportedly told the newspaper that he first heard about
McGRATH and his job at Kincora in the early 1970s from Roy GARLAND, whom he
described as “a former associate of McGrath’s who was attempting to expose his
homosexual activities”. McCORMICK also said that he (McCORMICK) had first put
GARLAND in touch with an RUC constable whom he knew as a devout Christian in
1972 or 1973. A copy of the /rish Times article of 3 November 1883 is provided as
Attachment K.

66. If what McCORMICK told the /rish Times had been known to MI5, whether
from GEMMELL'’s note of his debriefing of McCORMICK (which we have not been
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able to find) or through discussion with GEMMELL himseif, MI5 might reasonably
have assumed that any allegations by either McCORMICK or GARLAND against
McGRATH were not just dated but were already known to the RUC. However, such
allegations may still have constituted part of a smear exercise.

67. The only part of GEMMELL's Note to File of 14 October 1976 on Tara which
touches on the issue of McGRATH's sexual proclivities comes in his Paragraph 4
where he wrote that a number members of Tara were ‘sexually deviant’, McGRATH
was almost certainly bisexual and had homosexuals amongst his immediate circle of
Tara associates. (See Figure 21: GEMMELL Note to File of 14 October 1976:
‘TARA'.
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68. Major A's letter was found by an MI5 officer in 1989 whilst reviewing some
Army records at the request of the MOD. The Major's letter reported information
from three unnamed contacts about Tara and its membership. It stated inter alia that
McGRATH was “a homosexual” and “made a practice of seducing promising young
men". It added that he was described in the ‘Belfast Street Directory’ as a Welfare

Officer and was “thought to be running some form of boys’ home”.

69. The Mi5 officer who found the letter noted that in April 1975 GEMMELL had
been given clearance by the Army to interview Roy GARLAND. And while the MI5
officer said that it was not clear exactly what information had been derived from the
GARLAND interview, he judged it reasonable to suppose that the Major’s letter from
January 1976 was in part based upon it. We would agree with that judgement.

70.  Although no copy of GEMMELL's alleged MISR has been found, it is likely
that its essential content would have been the same as that found in the Major A's
letter, perhaps combined with the information in GEMMELL'’s later Note to File of 14
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October 1976. (See Attachment L.) We should also bear in mind that any decision
on issuing a MISR, based on the content of the Major's letter at least, would have
taken into account the 'F’ grading given at his Paragraph 2, which indicates that the
reliability of the source(s) of the intelligence was unknown.

71. Whether GEMMELL ever did produce a MISR or not, it is notable that his
October 1976 Note, based on his Tara file and written at the end of his Army career,
made no mention of McGRATH's involvement in paedophilia or his employment at
Kincora Boys' Home.

Brian GEMMELL - allegations about MI5 blackmail

72.  There have been a number of allegations about MI5 having blackmailed
McGRATH or others involved in a paedophile ring involving Kincora. We have seen
absolutely nothing in the Security Service records to support any of these allegations.

73. We are also aware of a separate allegation by Brian GEMMELL that during a
visit to London in 1976, an MI5 officer told him that MI5 had film of John McKEAGUE,
a well-known Loyalist paramilitary figure, involved in homosexual activities and asked
for his (GEMMELL) views on how susceptible McKEAGUE would be to blackmail.

74. We have examined this allegation and established that MIS had no
compromising film of McKEAGUE and never made any attempt to blackmail him.
However, one MI5 officer did put forward an operational proposal (which was never
endorsed) which involved using McKEAGUE'’s homosexual activities in London in an
attempt to recruit him.. We describe the chronology of events below.

75.  The MI5 records confirm that GEMMELL met two MIS officers in London on
10 May 1976 in connection with the handling of an agent unrelated to McKEAGUE.

76. In June 1976 McKEAGUE visited London as part of a UVF arms procurement
operation. At various times during his trip, he was under surveillance by MI5 who
suspected the UVF’s plans. The MI5 officers conducting surveiliance on McKEAGUE
did take some photographs of him in Central London. However, the photographs
were not compromising or sexual in nature. All of them were taken in public areas,
but some showed him in the company of young men.

77. It was apparent to those conducting surveillance that McCKEAGUE's contact
with these young men was to establish homosexual assignations rather than part of
the Loyalist arms procurement operation.
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78. On 07 September 1976 GEMMELL had lunch in London with an MI5 officer,
following which he (GEMMELL) was to attend a formal meeting with another MI5
officer as part of his application to join MI5. No formal record of the lunchtime
meeting exists. It is clear from MI5 records, however, that the meeting was held at
the request of the MI5 officer who, having become aware of GEMMELL's intention to
visit to London, wished to seize the opportunity to discuss with him how to move
forward an existing CHIS case of which GEMMELL was aware, but which was
unrelated to McKEAGUE.

79. It was not until November 1976 that this same MI5 officer suggested, in light
of McKEAGUE's involvement in arms procurement, that “serious consideration
should be given to using [his] homosexual tendencies in an aftempt to recruit him”.
The MI5 officer accepted that McCKEAGUE's colleagues already knew him to be a
homosexual, but he doubted that they were aware of how McKEAGUE spent his time
when visiting London. The MI5 officer also judged that McKEAGUE's conduct after
returning to Belfast in June 1976 following his arms procurement visit to GB had all
the indications of someone who was anxious to conceal his homosexual activities in
London.

80. The MI5 officer’s proposal was considered by other members of the Service
including management. This ploy was, however, opposed for a variety of reasons
and it was pointed out that MI5's Legal Adviser doubted that MI5’s management
would accept such a proposal.

81. Based on MI5's contemporaneous papers, the officer's intention would
probably have been to exploit what McKEAGUE - as well as his terrorist associates -
would have regarded as insecure conduct in London: picking up young men whilst
engaged in a covert arms procurement operation. It is clear that MIS knew that
McKEAGUE’s homosexuality was recognised by his associates in NI, and he was
therefore not susceptible to pressure on that account. In other words, any pressure
felt by McKEAGUE would not have been in relation to his homosexuality per se but to
his lax tradecraft and consequential threat to the success of their arms procurement
operation and those involved. As we have already indicated, MI5 neither took nor
possessed any compromising photographs.

James MILLER — McGRATH, Kincora and media misrepresentation

82. There have been a number of claims that James MILLER was a CHIS and
that he reported to his handlers on Kincora. Brian GEMMELL has claimed to have
been one of MILLER’s handlers.
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83.  Arguably, the most public of the allegations about MILLER came to light in
March 1987. On 22 March 1987 the Sunday Times reported a number of MILLER's
claims about work he had undertaken for MI5. These mostly related to the Ulster
Workers Council (UWC) strike. However, on 23 March 1987 the Irish Times reported
that the Army had asked MILLER to infilirate Tara and compile information on William
McGRATH:; which he allegedly did in 1970, a year before McGRATH became warden
at Kincora. The article also stated that MILLER would not say if the information he
compiled related to McGRATH's “homosexual or paedophiliac activities”. The
Sunday Times published a more detailed article about MILLER on 29 March 1987,
including the claim that the intelligence services had known about the activities at
Kincora for a number of years. Copies of these articles are provided as
Attachments M, N and O.

84.  As a matter of government policy, MI5 can neither confirm nor deny publicly
whether a particular individual was a CHIS. However, we are able to make a number
of assertions about MILLER with confidence.

85. Following the publication of the Sunday Times articles in March 1987, an
aggrieved MILLER made contact with government officials to make a number of
claims. A note of his phone call was passed to the Cabinet Office at the time. (See
Fiqure 22: Note to Cabinet Office, 30 March 1987.)
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86. As a consequence, two officials interviewed MILLER about his various
concerns in early April 1987. The record of this meeting states that MILLER said his
only motive in talking to the Press had been to “set the record straight about Colin
WALLACE, whom he believed had betrayed British secrets fo the UDA. MILLER
added that the journalists had ignored his information about WALLACE, instead they
used his {MILLER) name to lend weight to their own inventions about MI5. He said
the statements attributed to him that were published in the two Sunday Times articles
were “a mixture of pure fiction and gross distortion”.

87. We provide a number of relevant extracts from the interviewers' Official
Minute which we judge to be significant. (See Figures 23A-23D: Extracts A-D from
Official Minute of 06 April 1987 re interview with MILLER.) These touch on MILLER's
claim of false representation in the Sunday Times articles and, significantly, his
specific comments about what he is alleged to have told the journalists about Kincora
(Extract D refers).
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Extract A from Official Minute of 06 April 1987 re interview with MILLER
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Figure 23B
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Figure 23D
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88. It seems clear from what MILLER told the officials that he had no information
of any abuse being carried out at Kincora, no knowledge of McGRATH's paedophilia
and no knowledge of his employment at Kincora Boys' Home. The account provided
privately to officials by MILLER differs dramatically from what was published by
journalists Clarke and Penrose.

89. Despite extensive searches of papers we have been able to find only a single
document which provides any support to the allegation published in the Sunday
Times article of 29 March 1987.

90. We located a letter written by Mr MILLER dated 07 April 1972 in which he
reported having been told by an associate that the Tara Commanding Officer, whose
name was given as McGRATH, “had been accused of assaulting small boys’. (See
Figure 24: Mr MILLER's Letter, 07 April 1972 — Exiracts.)

Figure 24
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Mr MILLER’s Letter, 07 April 1972 - Extracts

91. However, Mr MILLER did not provide McGRATH’s first name. He did not
indicate anything about McGRATH's sexuality or employment, and he did not expand
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on what was meant by ‘assaulting’. Part of Mr MILLER's letter was reproduced
almost verbatim in an MI5 report about ‘Extreme Protestants’. The author of the MI5
document included the comment that reliability of the person who told MILLER about
the accusation was “open to doubf’. (See Figure 25: MI5 Report of 11 April 1972 -
Extracts.)

Figure 25
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MIS Report of 11 April 1972 - Extracts |

92.  We believe the MI5 officer would have taken into account a number of factors
when assessing the information in Mr MILLER's letter at the time. These would
probably have included, for example: when had the accusations had been made; by
whom were the accusations made (by victims, police or others); against whom were
the allegations made (the leader of Tara Mr McGRATH was not yet fully unidentified);
when had the alleged assaults taken place (recently or in the past) and what kind of
‘assault’ had been carried out: physical (eg slap/punch) or sexual (or even ‘verbal’).
And at this point there had been no allegation about Mr McGRATH'’s homosexuality.

93. At the time that Mr MILLER's letter was passed to MIS in April 1972, the
Service was still uncertain about the identity of the Mr McGRATH who was the CO of
Tara. Even his forename was in doubt. It was an RUC letter of 22 November 1973
that provided McGRATH's full name, Date of Birth and gave his occupation as ‘Social
Worker' at Kincora Hostel.

94.  Also, we ought not to assume that ‘assault’ would have been interpreted at
the time by the MI5 officer who read Mr MILLER’s letter, or by anyone who read it, as
being of a sexual type. McGRATH was, after all, running a paramilitary organisation,
and physical abuse or rough handling of young recruits might have been anticipated.
For example, MI5 CHIS reporting about the UDA prior to 08 July 1972 stated that
there was “a very bullying attitude by the leadership towards the rank and file” which
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was not well received. In this context, we should also bear in mind that Loyalist
paramilitaries, like their Republican counterparts, used youngsters in their cause.

95. The MIS5 officer who drafted the April 1972 report did not give their reason for
assessing the sub-source’s reliability as “open tfo doubf”. It may be that the officer
based his judgement on information obtained from elsewhere, including discussicns
with others (eg Army intelligence and RUC SB officers). However, we do know that
in October 1971 MI5 had reporting that there was some ‘discord’ within Tara, some of
whose members appear to have been defaming or insulting each other and
McGRATH.

86. We should note too that the MI5 officers’ focus in NI at that time would have
been to obtain strategic intelligence on paramilitary capabilities, activities and
intentions. The accusations against an as-yet unidentified McGRATH as reported in
the 1972 letter would not have been passed to the police not just due to the factors
we referred to above, but also because it could be judged to fall below the
intelligence threshold. It was a generalised assertion and insufficiently robust. The
MIS judgement on Mr MILLER's letter would have been made at a particularly
challenging time for the Security Forces. Terrorists had killed 180 people during
1971, and in 1972 up to the date of this letter they had already killed some 50 people.
Therefore an accusation of dubious provenance about an unidentified person and
ambiguous interpretation may well have been considered simply not to meet the
threshold for dissemination.

97. MI5 did pass some of its reports, in whole or in part, to RUC HSB. However,
this was discretionary and it is not possible to tell from MIS's 'Extreme Protestants’
report whether or not RUC HSB was told about the accusation against McGRATH.
Nor can we tell whether or not the RUC had received a copy of Mr MILLER's letter.

98. So while the accusation made against the McGRATH cited in Mr MILLER's
letter may be judged to be of some significance in hindsight, we are satisfied that it
was not actionable.

99, We are also aware that MILLER's claim of misrepresentation by the
journalists may appear to be undermined by a 15 July 2014 article by Liam CLARKE.
CLARKE recalls his 1987 interview with MILLER and alleges that MI5 had paid-off
MILLER so that he would stay silent about what he {and thus, allegedly, MI5) knew
about Kincora. MILLER had reportedly spoken to CLARKE before his handlers made
his financial problems ‘disappear’ to shut him up. MILLER allegedly told CLARKE
that: he was fo penetrate Tara for MI5; gave MI5 a dossier on Tara/McGRATH and
was promptly told to leave Tara and “leave McGRATH to us”, which MILLER
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assumed meant that his information on McGRATH's sexuality was used to recruit
him. A copy of Liam CLARKE's article is provided as Attachment P.

100. MI5's records do not substantiate Liam CLARKE's allegation of MI5 paying off
MILLER or anyone else to remain silent about Kincora or child abuse. There is
nothing at all in MI5’s records to suggest that MILLER ever had any knowledge of
Kincora or child sexual exploitation that might have been taking place there.

Part 2

Sir Maurice Oldfield

101.  Sir Maurice Cldfield has been the subject of a number of serious allegations.
These issues would have been of considerable significance during the inquiries
conducted as part of his vetting. We have seen nothing amongst Mi5 or Mi6 papers
to support these allegations.

102.  Sir Maurice OLDFIELD was born in 1915. He served in the British Army
between 1940 and 1947 and then joined the Secret Intelligence Service (SIS).
OLDFIELD was appointed Chief of SIS in 1973. He retired from SIS on 31 January
1978, taking up a Visiting Fellowship at All Souls College, Oxford, for the academic
year 1978-79. OLDFIELD was appointed by the Northern Irefand Office as Northern
Ireland Security Co-ordinator (NISC), based in Belfast, on 2 October 1979.

103. In early 1980, the Cabinet Office became aware of allegations that OLDFIELD
might be homosexual. Homosexuality was viewed as a security vulnerability at the
time, and consequently in March 1980 the Cabinet Office informed MIS of the
allegations and asked MI5 to review OLDFIELD’s Positive Vetiing. During the course
of this review OLDFIELD admitted that he had engaged in homosexual activity over a
number of years and that he had failed to declare this during previous vetting
interviews. As a result, MI5 concluded that OLDFIELD was unfit to hold Positive
Vetting. OLDFIELD formally left the NISC post in June 1980.

104. Following the vetting review, MI5 undertook a thorough investigation in order
to ascertain whether OLDFIELD's homosexuality may have been used to
compromise him in a way which damaged national security at any point during his
career. This investigation included several exhaustive interviews with OLDFIELD
and with various contacts of OLDFIELD. The investigation concluded in February
1981 that there was no evidence whatsoever to suggest that national security had
been compromised, and indeed that OLDFIELD had contributed notably to a number
of security and intelligence successes which would not have been achieved had
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there been a breach of security. (Several years later, on 23 April 1987, the Prime
Minister made a public statement to this effect, following the publication of a book
revealing OLDFIELD’s homosexuality.)

105. This vetting review and the subsequent investigation had no relation
whatsoever to Kincora Boys’ Home. No mention of Kincora arose at any point during
this process.

106. OLDFIELD died in London on 11 March 1981.

107. In January 1982 (after the above investigation had concluded and after
OLDFIELD died) MI5 became aware of allegations by journalists linking OLDFIELD
to alleged child abuse at Kincora Boys' Home. The relevant media reports did not
provide any basis for the allegations.

108. MIS and the Cabinet Office concluded that the allegations were inherently
unlikely because SIS records indicated that OLDFIELD had never travelled to
Northern Ireland during his time at SIS (i.e. before October 1979) and because
OLDFIELD was accompanied at all times by a police protection officer during his trips
as NISC and would not have been left alone for any appreciable time.

109. In March 1982, MI5 became aware of an allegation in an Irish newspaper that
OLDFIELD had conducted an investigation into allegations of child abuse at Kincora
but had decided to take no further action. Again, no basis was provided for this
allegation. MI5 concluded that this was undoubtedly incorrect.

110. In February 1983, SIS was informed that a former SIS officer had claimed to
an associate that the reason for the termination of OLDFIELD's position as NISC was
that there was evidence of OLDFIELD having engaged in homosexual activity with
children during his time in Northern Ireland. This former officer had retired from SIS
in the early 1970s and had no current access to SIS or Cabinet Office information.
Furthermore, the specific claim was known to be false: MIS recommended that
OLDFIELD’s Positive Vetting be revoked due to his homosexuality.

111. MI5 and the Cabinet Office concluded that the allegations linking OLDFIELD
to Kincora were entirely unsubstantiated.

Sir Howard Smith

112. In its research for the purposes of this Inquiry, the Security Service has been
unable to find any evidence that Sir Howard Smith was aware of or involved in abuse
at the Kincora Boys' Home. In March 1982 MI5 became aware of an allegation in an
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Irish newspaper article that a ‘cover up’ had taken place in relation to Kincora in order
to protect a described but unnamed senior British intelligence official. No basis for
the allegation was provided. Reference is made in an internal MI5 document to the
possibility that the unnamed individual might be Sir Howard Smith, former Director
General of MI5. MI5 did not definitively identify whether they were one and the
same.

Part 3

Colin WALLACE - allegations by

113. Colin WALLACE has made many allegations about Kincora. We do not
propose to address them in detail in this Witness Statement. We have seen nothing
during the extensive searches of MIS's records to indicate that WALLLACE had any
involvement with or knowledge of any MI5 operation in Northern Ireland or
elsewhere.

114. We are satisfied that at no time did WALLACE have any formal relationship
with MI5 or its staff. We cannot, of course, rule out the possibility that he may have
encountered members of MI5 in their cover roles, on social occasions, for example.

115. The HIA inquiry has been provided with a copy of the December 1989 Rucker
Report on the WALLACE Case and its supplementary of March 1990. The Rucker
Report includes Mi5's responses to the wide-ranging issues raised by WALLACE.

9004 Personal Details

116. | am a Deputy Director of MIS. | have been a member of MI5 for 24 years, and
have spent the majority of my career in investigative and agent running roles
concerned with counter-terrorism. | worked as a London-based desk officer for
Northern Irish-related terrorism investigations between 1994 and 1997, before
moving into an agent running role concerned with international counter-terrorism.
Following the July 2005 bombings | worked in international counter-terrorism roles
until 2013. Since late 2014 | have been posted to the Service's Northern Ireland HQ
in Palace Barracks as the officer in charge of MI5's Northern Irish-related counter-
terrorist investigations and assessments work.
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117. | have signed this statement with the personal identification number 9004.
This is a unique number issued to me by MI5 for the purposes of identifying myself
without disclosing my full identity. This is a necessary practice for security reasons,
and the only publicly named individual within MI5 is the Director General. Records
held by MI5 link my true identity to my personal identification number,

Some Background on MI5 in Northern Ireland

118. Since 2007, MI5 has had lead responsibility for counter-terrorist intelligence
work in Northern Ireland, in close co-operation with PSNI. However, during the 1970s
MI5's presence was much smaller. MI5 had a single liaison officer attached to the
RUC in 1969. Following the imposition of Direct Rule in 1972 the post of ‘Director and
Coordinator of Intelligence’ (DCI) was created within the Northern !reland Office
(NIO) at Stormont. Whilst the first incumbent of the DCI post was not from MIS, every
subsequent post-holder was seconded from MI5 to the NIO. DCls never directed
intelligence operations in Northern Ireland, but acted as the Secretary of State's main
advisor on intelligence matters, and sought to provide strategic coordination of the
intelligence effort. DCI also established an analytical staff comprised of seconded
MI5 personnel who were responsible for the production of strategic intelligence
summaries and assessments.

119. DCI also had senior liaison officers at RUC HQ and Army HQ Lisburn. This
latter post was known as the Assistant Secretary (Political), or ASP. In the early
1970s, one of the functions of the ASP post was to provide some guidance for the
Army’s nascent efforts in gathering intelligence from human sources in a civil conflict.
This was prior to the establishment of the Forces Research Unit (FRU) in 1982, after
which the ASP role became less hands on and more advisory in nature.

120. Another related unit set up in 1972, although not under the direct control of
DCI, was the Irish Joint Section comprising a small number of Security Service and
SIS agent running officers focused on obtaining strategic and political intelligence
about the plans and intentions of paramilitary organisations.
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Annex A - Disclosure process

1. The preparation of this witness statement follows a painstaking disclosure
process conducted by MI5 the detail of which is set out below.

2. In November 2014 MI5 received a letter from Sir Jonathan Stephens
containing a list of search terms provided by the Historical and Institutional Abuse
Inquiry (HIAl). Those search terms were:

Bawnmore Palmerstone
Bernados Rathgael
Ravelstone Parade Raymond Semple
"Boys Home" and abuse Rubane
Brian Gemmell TARA
"Child abuse" and "Northern Ireland" Valetta
Colin Wallace William McGrath
Hughes inquiry Williamson House
Institutional abuse William McGrath

DL 509 Williamson House
Joseph Mains Manor House, Lisburn
Richard Kerr Roy Garland
Kincora James Miller
Mike Taylor John McKeague
th In addition, and with the agreement of the HIAI, MI5 conducted further

targeted searches for information known to be of potential relevance. The product
from these searches has been provided in a file list separately to the HIAI.

4, | confirm that to the best of my knowledge and belief that the file list is an
accurate record of the documents revealed to the HIAI. | cannot provide further detalil
of the content of the files in this statement because of the damage that disclosure
would cause to MI5’s ability to protect the public from threats to national security.

5. The searches outlined at paragraphs 2 and 3 above produced many
thousands of documents. The detail of these results has been supplied separately to
the Inquiry and is not part of this statement as disclosure of the information would
damage MI5's ability to protect the public from threats to national security. MI5
agreed with the HIAI that the HIAI would review the documents for relevance prior to
their disclosure to the HIAI. The HIAI conducted this task and identified documents of
relevance to its Inquiry.

6. MI5 then reviewed the documents identified to it as relevant and considered
whether they contained information which, if disclosed, would damage the MI5's
ability to protect the public from threats to national security. MI5 then removed from
the documents information assessed to be damaging to national security.

7. The documents identified as being relevant are attached to this witness
statement.
8. | am satisfied that the disclosure exercise conducted by experienced MIS

disclosure officers, researchers and lawyers has been conducted thoroughly, and to
the best of my knowledge and belief all potentially relevant information was provided
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to the inquiry for the purpose of the review it conducted which is described at
paragraph 4.
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- NOTE FOR FILE

-

Pt e s - e— bt — - S mhntn e e mase wmaes S e

I saw Capt Gemmel on the-morning g )
conmection with his contacts with|gR CODEWORD |
will be sending us a complete reporti ‘rom what he told

~ me I concluded that we could be running into troubled
'__ waters, . EEELLIMMEN wvhile giving little if any real
_ ( account . avay on hig side is now beg:l.nnlng to ask Gemmel
awkward questions.- Horeover it is clear that there is a

deal of gossip contacts going on within Loyalist -
circles, : I told :
Gemmel thaT he shou Ty to ge e contact gradually on

to a purely soc:.al basis and When he. could decently do so =
"fto bank q z gothe He expressed himself 5

pelieved F - RELEVANCE GROUNDS

- ID'Qameroﬁ S o
# 9 June 1975 L 5 - e

'-‘ i ‘T., '”! ..."_:_'--..-.
. jo¥y B I JE

- \
1
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Sote to file 3350/18 Vol 1I

M : ) . . "' . .

14 October 1976

) Hlﬂ‘OR!

. 1o 'rm first cameto motice in 19b4 as a ginger group within-the ‘Orange Order'who
.. .n..“campai@“ for greater political action against Republicanim. A base for the
organisation wag established in 1969 when a room im Clifton St Orange Hall Belfast was
' obtaineds This yas. ostensibly for meetings .of -an “Orenge :Disoussion uroup” but na -
’ in rsality to- organise and train TARA members. When the orgnnisation vas first set
up it bad support from tne County Grand Locge of Belfast and the Grand Orange Loyal

'Institution. ' _
The organisation was formed out of a small but militant rundamentalist Protestant

. . Gl
. movement devoted to- politioai and -religious opposition to Roman Cstholicism. Its"
members argue -the aecendsncy of the Protestant faith over Catholicism and claim it .

“to be the nationnl re-118'1°n' ;= -' C '_;..._ e v

“ s,

- 3. It nrst came to. recent public notioe in. an 1972 with the issue to the press of
f an unsigned proclamation of intent. It was about this time ‘that William McGRAME formed
Lo TARA on. its present- day lines. The' choice of name is stiange as it is the name of a
| oo 'selt of ancient Xkings'. of Ireland but it doeés symbolise the. beld of TARA me.mbers that
w the whole of Ireland should be part of the United Kingdom - under & Protestant leadersbip

3

- St i,

HEHBER’S OF TARA

-*4.. Sources indicats that the TAHA menbership is small, possibly 300 Province wide and
abtout T0 activists in Belfaste - There is evidence that a number of the members are .
séxually” deviant;  William McGRATH the past OC almost certainly.is bisexual and ‘there wer
nomesexuals in-his immediate circle of TARA associatess The organisation has always
relied on tight security and information regarding its membe;'s was closely guarded e
' Smé members .pave been ideni.fied and it is believed thsti the organipation has members

and contacts in positions of infiuence tnroughout the Province in local _politics, the

A Orange Order and oommernial 1ifes A numbér of members are known to- *be in the TAVR, .-

RUCR and UDR. , . -~ . = _ . L <

© 5. Ond’ exijenbir, 5 TARA, clained that.’

i ,,mem‘bersh.ip had ‘been falling draatically and the organisationwent publio 'to create &
. myth about their sizes  (In 1973 a split had occurred within TARA and a ‘lot of members
ere porech o the low-key protile left ana Joined the UVF) . A senior member -of
" IDENTITY reoently claimsd that ’although nét a large- orgamaation it wes able '
to operate throug_ pulling strings. 'I‘his is believad to be factua].- o ) e
:‘Z'- .' In 1975 it nas repqrted thnt many of the older members of the UDA were anxious to
}oin TARA "Some bad beek in TARA .prior tG. the formation of. the .UDA but left to join
;: the new organisation. : They later: considered TARA "to %e the more respeotnble of the
two organigations, with 'a sizch strioter vetting procedure than the Dm nnd stronger ties’

* with the Orange Order.

Al

' .CONDIL‘IONS OF EITBY

Te ‘.CQnditions for entry to TA.RA includss o

LA 7.:Applicants must ave no oriminal revords ]
" B - .'I‘hey must be members ot’ the Orange Order. .

.'C.' . _'They must- ’be proposed by someone who is already a member. Applicants are
carefully vetted.and the time lapse betwaen application and acceptance can
be .up to six months while the applicants baokground is negotiated.

MI5 Docs ~fnotaten added by the HIAInqerFFlClAL SENS““\VE PERSONAL



OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL

KIN-105030

|- | E - CLASSIFICATION

‘ 'Restricti;/e/ Privacy Markers (i any

E - STAFF R E-DOC —
From DESIGNATION - No. - [ Date 19 October 1976 /-:; o /
] _ (: )

Date received

QL Ocl T

E - ADMIN ANNOTATION
Action taken

E - ADMIN
ANNOTATION

iy

P AIE S o O 7 5
E - ADMIN ANNOTATION

Addressed to

Copied to

-

.
References -

No. of enclosures 5

Subject
THRA

1. Ve ettach copies of papers handed to by GEMIEL
on 15 October, which he obtained from his Army files, He
made the following comments on these papers:-

a, TARA - Yot to File 3350/18 Vol II - This psaper
was written by GEMNEL and is based on the contents
of his file on TARA. .

b. HNotes on interview with Roy GARLAND. These
were made by GEMMEL and an NCO after &
"one off" debrief sanctioned by Ian CAIERON.

c. Proclamation - GEGELEIL believes thet

B - PROTECTION OF IDENTITY
may have had a hand in the drafiing o! t!nls

(2nd we would agree).

These papers provide useful material
F - INFORMATION CONSIDERED IRRELEVANT BY HIAI
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E - ADMIN
ANNOTATION

v
FOLLOWING RECEIVED ViA DEPARTMENTAL CHANNELS
FROM

DATED 2.7.82 RECEIVED 5,7.82
PRIORITY

NUMBER: ﬁ :

FOR: DIRECTQR/]

E - ADMIN ANNOTATION

FILE REF

BT

To- SNUFEB BeRIORITY
PP E- ADDRESS _ IOR'TY

SRLLLUC I RIORITY BY DIRECT

E - STAFF
I | < 1GNATION

E - CLASSIFICATION
IN SNUFFBOX FOR DIRECTOR

! DISTRIBUTION
FROM A/DCI ‘
E - ADMIN

TITLE: RUC INVESTIGATIONS INTO KINCORA ANNOTATION
OF 91,87.82.

1, AND | SAW HSB THIS MORNING, WE WERE JOINED
AFTE] REP KNOCK. . .
o, [EEEE ECLAREDHE WILL REPORT THIS IN MORE DETAIL
SEPARATELY): AND WE SB ABOUT.GEMMEL. INITIALLY WE AVOIDED

MENTION. OF Hi S|ERE ORK BUT WE WERE OBLIGED TO TELL HSB OF THIS
.EVENTUALLY

3. HSB TOOK A™MOST HELPFUL LINE. HE SAID CASKEY WAS SFLECTED FOR
THE JOB OF HEADING THE FOLLOW=UP ENQUIRY INTO ANY OUTSTANDING
CRIMINAL MATTERS CONNECTED WITH KINCORA -BECAUSE OF HIS ABILITY AND

. HIS DISCRETION, HSB HAD ALREADY FOUND HIM HELPFUL IN. CERTAIN MATTERS
BUT DOES NOT WISH TO ATTEMPT TO INFLUENCE HIM AS HE IS NOT IN HIS
BRANCH ( THOUGH AT THE MOMENT HSB 1S ACTING HEAD OF CID IN
WHITESIDE’S ABSENCE ON LEAVE = IN AN ASIDE HSB SAID THAT ALTHOUGH HE
WAS CONFIDENT OF CASKEY’S CO<-OPERATION HE WOULD NOT WISH TO PUT
WHITESIDE INTO THE PICTURE), THE ENQUIRY |S BEING OVERSEEN BY SIR
GEORGE TERRY (WHO 1S ALSO DIRECTING THE ENQUIRY INTO ANY RUC FAILUR :
C/)\(;EP SINCORA) (1T IS WORTH RECORDING THAT COLIN SMITH, FORMEPLY

F SUSSEX ..,....
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. E - CLASSIFICATION
PAGE TWO
E - SECTION REFERENCE , :
K]

OF SUSSEX AND NOW A DAC IN THE MET WHO WAS IN BELFAST EARL{ER THIS
YEAR ON THE SECOND ENQUIRY (S A PERSONAL FRIEND OF DCI REP KNOCK,)

4, HSB SAID THERE WOULD ALMOST CERTAINLY BE A PUBLIC ENQUIRY NEXT
YEAR AND CASKEY’S REPORT WHICH SHOULD BE READY BY THE END OF JULY
WOULD FORM THE BASIS FOR THIS ENQUIRY AND MIGHT BE MADE AVAILABLE TO
INTERESTED PARTIES, T 1S THEREFORE IMPORTANT THAT CASKEY’S REPORT
DOES NOT INCLUDE THE THINGS WHICH CONCERN US, THE ONE PROBLEM IS
GEMMEL WHO MIGHT INSIST ON BEING UNNECESSARILY FRANK N HIS WRITTEN
STATEMENT. HSB CONSULTED DCC THERE AND THEN AND SAID IT MIGHT BE
POSSIBLE TO ERASE THESE REFERENCES ON THE GROUNDS THAT THEY

HARMED NATIONAL SECURITY,
GREED

5 LT WAS DECIDED THAT PROVIDED DCI AND DI-RECTORﬁ
DESIGATION DCI REP KNOCK AND I SHOULD SEE CASKEY THAT SAME A OOV,
6. THI'S AGREEMENT WAS OBTAINED AND WE MET CASKEY IN HSB’S OFFICE,

HE WAS SENSIBLE AND CO-OPERATIVE. HE WILL INTERVIEW GEMMEL HIMSELF
AND ENDEAVOUR TO KEEP EXTRANEOUS MATTERS OUT OF THE STATEMENT. HE

WILL KEEP HSE INFORMED AND WE WiLL ALL CONSUL ﬁmﬁwﬁxéLTER THIS
INTERVIEW. -MEANWHILE, ASP WiLL TELL CLF THAT CAN GIVE

CASKEY GEMMEL'S ADDRESS BUT THE OTHER QUESTIONS WILL NOT BE PURSUED
FOR THE MOMENT. ’

7. |T APPEARS THAT WE SHOULD BE ABLE TO KEEP CASKEY’S REPORT ’CLEAN’
BUT THE PROBLEM W{LL BE THE PUBLIC ENQUIRY - IF THAT IS WHAT IS
. DECIDED (CASKEY DOES NOT THINK THIS NECESSARY AS THERE 1S NOTHING
MUCH TO BE REVEALED BUT THE POLJTICAL CLIMATE MA¥ REQUIRE {T).
F - RELEVANCE GROUNDS
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Pace THREE |

F - RELEVANCE GROUNDS

8. WE WERE OBLIGED IN CONVERSATION TO SAY RATHER MORE TO CASKEY
ABOUT GEMMEL THEN WE HAD INTENDED AND HE KNOWS OF H)SEEEJACTIVITIES
AND HIS APPLICATION TO THE SERVICE, WE DID NOT MENT!ONiCENBUT
REFERRED TO SECURITY SERVICE INTELLIGENCE ACTIVITIES, WERE ALL
IMPRESSED BY CASKEY WHO IN TURN ABVIOUSLY RESPECTED HSB, WITHOUT
BENDING ANY RULES CASKEY WILL DO WHAT HSB WANTS, WE EMPHAS|SED
THAT OUR SOLE CONCERN WAS TO ENSURE INTELLIGENCE MATTERS DID NOT

RECE{VE AN AIRING IN PUBLIC.
9, WE WILL KEEP YOU INFORMED OF FURTHER DEVELOPMENTS,

BT

a7/
E - ADMIN
ANNOTATION

MI5 Docs - annotation added by the HIA InquirOFF | C IAL_SENSITIVE_PERSO NAL



E - ADMIN

ANNOTATION

E - TRANSMISSION METHOD
FROM AN

DATED AND RECEIVED 19/24.7.82

/ll-‘/mu /[ ‘7 L;;d ti-':cuu l“‘ ﬂ “

a-’{‘i— A | B O £ SIGNATURE

IMMED| ATE DESKBY 2428080 i € itsie Yos Cossn
-ADDRESSEE ONLY E - ADMIN ANNOTATION

E - DOCUMENT
REFERENCE
E -
FOR DIR @ND

E - ADMIN ANNOTATION

IN SNUFFBOX FOR DIRECTOR

Iy il FOR A/DCI AND DCI REP KNOCK
FM E -SECTION REFERENCE

RUC INVESTIGATION INTQO KINCORA
MOD OFFICER L

E - STAFF
1,  SiB/ VISITED ON 19 JULY. HE
REPORTED [N CONFIDENCE THAT HE AND RUC/SUPT CASKEY INTERVIEWED
(AND TOOK A STATEMENT FROM) GEMMEL on 16 JuLy. [INEESEESENN D PREV-
- IOUSLY SET THIS MEETING UP BY TELEPHONE. DURING THEJR CONVERSATION
- HE HAD ADVISED GEMMEL THAT HE SHOULD RESTRICT HIS COMMENTS/ANSWERS
A RR VESTIGATION, HE HAD ALSO ADDED THAT QUOTE
B SOURCE PROTECTION WAS STILL OF USE UNQUOTE THUS INFERRING IT
WAS A SUBJECT BEST AVOIDED,

[SEAIVIIN
ANNOTATION

2. AT THE START OF THE INTERVIEW CASKEY HAD EXPLAINED TO GEMMEL
THAT HE WAS PRIMARILY INTERESTED (N GEMMEL’S INTERVIEW WITH ROY
GARLAND IN 1975, WHAT HE HAD LEARNED AND WHAT HE DID WITH THIS
;NFORMATION.

3.,
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PAGE TWO E - CLASSIFICATION
E - DOCUMENT REFERENCE

3. GEMMEL EXPLAINED THAT AS OC 123 INT SECT HQ 39 BDE HE HAD CARRE
OUT NUMEROUS INTERVIEWS IN 1975 WITH INDIVIDUALS WHO WERE MEMBERS
OF VARIOUS LOYALIST GROUPS IN BELFAST, ONE ORGANISATION OF
CONSIDERABLE INTEREST HAD BEEN TARA. HE HAD BEEN ACCOMPAN|ED ON A
NUMBER OF 0CCASIONS By cPL INMGESESRRIN | NT CORPS WHO WAS A MEMBER

OF HIS INT SECT. THROUGH HIS OWN QUOTE EVANGEL!CAL CONTACTS N
BELFAST UNQUOTE GEMMEL HAD INTERVIEWED TWO PROMINENT LOYALISTS:
FIRST W J MCCORMICK AND THEN THROUGH HI™, ROY GARLAND (NOTE BOTH

OF THESE MEN HAVE RECENTLY GIVEN STATEMENTS TO CASKEY AND CONFIRMED
THAT THESE INTERVIEWS TDOK PLACE.) GARLAND HAD TOLD GEMMEL THE
FOLLOWING :

A, THAT WILLIAM MCGRATH WAS AN EVIL MAN, A SEXUAL DEVIANT WHO
UNDOUBTEDLY CORRUPTED THE BOYS IN HIS CARE,

B. MCGRATH OWED GARLAND £2004.

- cC. GARLAND HAD MARRIED IN APPROX 1974 AND HIS PREVIQUS HOMOSEXUAL
- EXPERIENCES AS A JUVENILE W!TH MCGRATH WERE CAUSING HIM EMBARRASSMENT
GEMMEL COULD NOT ELABORATE ON THIS,

L,  GEMMEL SAID THAT HE SAW GARLAND ON TWO OCCASIONS ALTHOUGH IT
WAS POSSIBLE THAT CPL MIGHT HAVE SEEN HIM ONCE MORE,

5, FOLLOWING HIS INTERVIEW wWiITH GARLAND, GEMMEL HAD PRODUCED A
FOUR PAGE MILITARY INTELLIGENCE SOURCE REPORT (MISR) wHICH HAD A
RESTRICTED CIRCULATION OF 3 COPIES. HE WAS SURE_THAT ONE COPY HAD
EQNE TO ASP (IAN CAMERON) s ) -

.
£ 4

TAZE I
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'
REFERENCE

_ 6 [IISSSREENIN o RMED THAT NO REPEAT NO MENTION WAS MADE OF
DURING THE INTERVIEW WITH GEMMEL,

7. S covMENTED THAT THROUGHOUT THE INTERVIEW GEMMEL HAD
APPEARED RELAXED AND CO-OPERATIVE. HE MADE NO ATTEMPT TO

WIDEN THE DISCUSSION BUT REMAINED CONTENT TO CONFINE HIS ANSWERS

TO CASKEY’S QUESTIONS WHICH WERE CENTRED ON GARLAND.AFTER THE INTERVE

MOD OFFICER L

MOD OFFICER Q

IAN CAMERON AND CPL MW””*R°(Now SSGT . CASKEY
T THAT BEFORE DOING THIS HE PROPOSED DISCUSSING THE MATTER AT

HQ RuC (IS 2 CONFIRMED THAT HE SAW CASKEY WITH H/SB ON THE
MORNING OF 19 JULY). HE ALSO WISHED TO FIND THE MISR PRODUCED FROM
THE GARLAND INTERVIEW AND WHAT ACTION WAS TAKEN ON IT,

8. GEMMEL’S INTERVIEW WITH MCCORMICK ON 25 MARCH 1975 (WHICH INCLUE
A REQUEST FOR AUTHORITY TO APPRQA S ARL AND D_ON B - CODEWORD
FF. RESPONDING TO THIS REQUEST D~ MIS OFFICER WROTE A NOTE
FOR FILE RECORDING THAT GEMMEL AND [iSSSSMlllWERE TOLD ON 4 APRIL

— 1975-BY ASP AND BBl THAT QUOTE IT WAS IN ORDER FOR GARLAND TO BE

~  INTERVIEWED ON THE-STRI'CT UNDZERSTANDING THAT THE OVERT AND CLEARLY
EXPRESSED REASON WAS A REQUIREMENT FOR INFORMATION ON TARA., IT WAS
EMPHASI SED THAT THE ARMY HAD NO INTEREST IN INVESTIGATION OF DEVIANT
EXUAL ACTIVITIES OR RELIGIOUS ASPECTS OF THE GROUP WHICH WAS SOLELY
HE FUNCTION OF A SPECIAL!ST SECTI{ON OF THE RUC, THEREFORE THIS DIS~
@SSION SHOULD BE STEERED AWAY FROM THIS TYPE OF 4SSUE, ANYTHING

AND MIGHT SAY ABOUT PERESONALITIES INVOLVING PARTlCULARLY

E - CLASSIFICATION
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PAGE FOUR

E - DOCUMENT
REFERENCE

E - CLASSIFICATION

WOULD BE OF INTEREST UNQUOTE. THE GARLAND TRAILS ENDS THERE,
WE HAVE NO OTHER PAPERS ON HIM NOR DO WE (OR bl KNOW WHERE THE
M SR WAS FILED. THE ARMY ARE NOW ATTEMPT!NG TO LOCATE TH!S DOCUMENT

A00s 89 SN TINTERVIEW Wi TH
oJ8l; .

S AWARE OF THE CASE ACOS
FELT THA ESTS WOULD BE BEST SERVED RY NOT SPEAKING TO HIM
PRIVATELY BEFOREHAND HE ASSESSED CASKEY AND |

B - CODEWORD

TO BE WELL
AWARE OF OUR INTERESTS IN THIS MATTER AND THOUGHT IT BEST TO LET
MATTERS TAKE THEIR COURSE.

E - STAFF DESIGNATION

19,  HSB HAS ASKED ADCI, DCI REP_KNOCK AND TO DISCUSS THE
~ STATE OF PLAY AT 189@ 28 JULY. WILL NOT BE AVAILABLE TO
ATTEND » et
- IS5Vl L. THEREFORE REPRESENT HIS INTERESTS.

BT

E - SECTION REFERENCE

[SEAIVIIN
ANNOTATION
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E - ADMIN
ANNOTATION
E - ADMIN ANNOTATION

o E - FILE REFERENCE

E - STAFF
DES

E - ADMIN ANNOTATION

IMMEDIATE
MMEDIATE

= ——

E - ADMIN ANNOTATIUN

1. REFERENCE YOUR@OF 20.7.82.

2. WE WERE FORTUWATE N BEING ABLE TO CONTACT |AN CAMERON,
HE WAS ABOUT TO GO ABROAD ON BUSINESS UNTIL THE END OF AUGUST,

HiS MOVEMENTS THEREAFTER ARE UECIDED
IIIIIIIIIIIIIiHHEﬁﬁ'ﬁﬁiﬂiﬂiﬁﬂl‘l‘iilllll

3. WE SUGGEST THAT YOU INFORM CASKEY [N CONFIDENCE THAT CAMERON
A, RECALLS BEING AWARE OF ALLEGATIONS OF MCGRATH’S HOMOSEXUALITY,
BUT NOT THAT CHILDREN WERE INVOLVED,

B. STATES THAT HE WOULD NOT HAVE PASSED VAGUE SECOND OR

THIRD HAND HEARSAY ALLEGATIONS OF THIS NATURE AND FOR WHICH

HE HAD NO RESPONSIBILITY TO RUC., HE CANNOT RECALL TELLING
GEMMMEL TO BREAK OFF CONTACT IN THIS CASE, BUT ALTHOUGH HE HAS
NO RECOLLECTION OF THE MATTER THINKS IT LIKELY THAT HE WOULD HAVE
INSTRUCTED HIM NOT TO PURSUE THIS PARTICULAR LINE OF ENQUIRY,

C., CANNOT RECALL THE MISR iIN QUESTION BUT WOULD NOT HAVE, AND
DID NOT, DESTROY ANY MISR’S,

“» WE SHOULD BE GRATEFUL |F YOU WOULD ASK CASEY |F HE WOULD
CONSULT FURTHER ONCE HE DECIDES WHAT USE HE WISHES" TO MAKE
OF THIS INFORMATION.

BT

E - SECTION REFERENCE

E - ADMIN
ANNOTATION
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E - TRANSMISSION METHO ‘

E - ADMIN ANNOTATION

FROM STORMONT y E - ADMIN ANNOTATION
DATED AND RECEIVED 5.8.82
IMMEDIATE

E - CLASSIFICATION

E - DOCUMENT
REFERENCE

FOR LA AND
BT .

E - ADD O
RESS  muli= gy
E - ADDRESS

l N SNU FFBOX B,PI;DYECYH;N ()F‘ ND
IN HQNI FOR ol .
IN RUC HQ KNOCK PERSONAL FOR IDENTITY

FROM
KINCORA AND CAMERON
REFERENCE YOUR TELEGRAM ADDSD

E - DOCUMENT
REFERENCE

1. FOLLOWING OQUR DISCUSSION ON 26 JULY | GAVE YOUR VIEWS TO
HSB WHO SA|D HE WOULD HAVE A WORD WITH CASKEY AND THEN ASK ME
TO REPEAT PARAGRAPH THREE OF YOUR TUR TO CASKEY,

2, | HEARD NO MORE UNTIL 4 AUGUST WHEN CASKEY PHONED FROM
DHSB’S OFFICE. HSB WAS AWAY FOR THE DAY AND CASKEY WAS TO
START LEAVE ON 5TH. | ESTABLISHED THAT HSB HAD NOT SPOKEN TO
CASKEY S0 | WENT OVER TO KNOCK, EXPLAINED THE PROBLEM TO DHSB
(WHO SAW THE DIFFICULTY) AND HE CALLED IN CASKEY TO WHOM |
EXPLAINED YOUR PRINCIPLE - THAT NO SERVING OR FORMER MEMBER OF
THE SECURITY SERVICE SHOULD BE INTERVIEWED BY THE POLICE,

| THEN GAVE HIM CAMERON’S RECOLLECTIONS AS IN PARA. 3 OF YOUR TUR

E - ADMIN
ANNOTATION

3. CASKEY MADE A NUMBER OF POINTS:

A. ONE OF THE ASPECTS OF THE ENQUIRY THAT HE IS PURSUING
IS THAT ’MILITARY INTELLIGENCE' WAS AWARE THAT MCGRATH
WAS COMMITTING CRIMINAL OFFENCES BUT THEY CONCEALED

THIS OR DID NOT REPORT IT FOR THEIR OWN REASONS: THIS,

IF TRUE WAS A CRIMINAL OFFENCE. GARLAND HAS ALLEGED

THIS AND WALLACE HAS HINTED AT IT TO CASKEY SEMI COLON

/ B. ceaacs
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PAGE TWO
storvon | |

B. WALLACE HOWEVER HAS NOT YET GIVEN A STATEMENT,
ALTHOUGH GRANTED LIMITED IMMUNITY BY DPP HE WANTS MOD TO
ABSOLVE HIM FROM HIS RESPONSIBILITIES UNDER OSA.

(HE ALSO SAYS THAT WITHOUT RETURNING TO LISBURN

TO EXAMINE THE RECORDS (WHICH HE THINKS WOULD TAKE
SEVERAL WEEKS) HE CAN’T BE MUCH HELP EXCLAMATION MARK
CASKEY FORESEES DIFFICULTIES FOR MOD AND NI1O) SEMI COLON

C. ACC WHITESIDE HAS AGREED THAT ALL ASPECTS OF MILITARY
INTELL IGENCE THAT CASKEY HAS TOUCHED ON IN HIS

ENQUIRY (GEMMELL, WALLACE, CAMERON ETC) WILL BE IN

A SEPARATE SECRET REPORT TO DPP SEMI COLON

D. CAMERONS RECOLLECTIONS TIE IN WITH WHAT GEMMEL SAID:

E. GEMMELL MADE IT CLEAR TO CASKEY THAT DID NOT
PROPOSE TO SHOULDER THE BLAME FOR HIS PART IN THIS
AFFAIR. HE STATED CLEARLY THAT CAMERON ASSUMED
RESPONSIBILITY FOR ACTION ON GEMMELL'S REPORT SO IF
AT ANY PUBLIC EQNUIRY CAMERON DOES NOT APPEAR GEMMELL
"COULD EMBARRASS -US. SEMI COLON

F. CAMERON COULD BE SUBPOENA'D TO APPEAR AT A PUBLIC
ENQUIRY SEMI COLON

. G, CASKEY WOULD BE PREPARED TO MEET LA, EXPLAIN TO HIM
WHAT QUESTIONS HE WANTED CAMERON TO ANSWER AND THEN
RECEIVE A WRITTEN STATEMENT DRAWN UP BY LA AND CAMERON,
CASKEY RETURNS FROM LEAVE ON 23 AUGUST AND WOULD LIKE
TO MEET LA SOON AFTERWARDS IF THIS {DEA IS ACCEPTED

/H- neesneve
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PAGE THREE

E - SECTION E - CLASSIFICATION
STORMON [ 5ot

H. CASKEY MADE THE OBVIOUS POINT THAT IT WAS IMPORTANT

TO BE HONEST WITH DPP, IF HE KNOWS THE FULL STORY HE

MIGHT AGREE TO OMIT ALL REFERENCES TO MILITARY INTELLIGENCE
ON THE PUBLIC ENQUIRY IF THEY SEEMED IRRELEVANT, OR

ARRANGE FOR THAT PART OF THE PUBLIC ENQUIRY TO BE ’IN
CAMERA’ OR ARRANGE FOR THE DOCUMENTS TO BE SEEN ONLY BY

THE CHAIRMAN SEMI COLON

4, CASKEY WAS PLEASANT AND UNDERSTANDING THROUGHOUT, BUT HE
DID MAKE IT CLEAR THAT HE HAD TO HAVE A STATEMENT FROM CAMERON
TO COMPLETE HIS ENQUIRY. DCI AND | HOPE YOU WILL AGREE TO HIS

PROPOSAL 1N 3G ABOVE WHICH SEEMS A SENSIBLE COMPROMISE,
DHSB (Il - EX CID AND A FRIEND OF CASKEY) WAS PARTICULARLY

HELPFUL AND SENSIBLE.
GRS 700
E - ADMIN ANNOTATION

BT

E - SECTION
A REFERENCE

=~
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E - CLASSIFICATION .
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NOTE FOR FILE A ’
%M&q.gu Chrwrdosey o 57,0

At a meeting with the Attorney General and the Director
of Public Prosecutions for Northern Ireland (at which Mr
Steel, the Acting Legal Secretary, was also present), I
referred to the police -investigations into Kincorra House.

I had previously informed the Attorney General of my inten-
tion to do so and had given him a brief description of devel-
opments,

2, I said that SIB (acting in conjunction or on behalf of
the RUC) had taken a statement from a former Army intelligence
officer to the effect that. one of his agents reporting on a
different subject (TARA) had reported on his behalf thatMcGRATH
of Kincorra House was engaged in homosexual activities., He said
that he had made a report about this to Ian Cameron, a member
of the Security Service on secondment to HQNI, who had told him

- to take no further action. I said that the RUC had wished to

~ Interview Cami¢¥on” who of course required authority to make
any disclosures which might involve his work, We ‘had seen
Cameron who had confirmed that, although he no longer remembered
the details, he had received sueh a report from the Army officer
and would hake told him that he should cease collecting informa-
tion of this sort upon the ground that it was not his business.
We had asked Cameron whether he had made any report to the RUC
and he had said thatvhe would not have done so ak neither he
nor the Army officer had any direct information on the subject
and had no means of kndowing whether it was true. I said that
this had been reported to the RUC but we had been unwilllng to
allow Cameron to make a formal statement. He had no personal
knowledge which was relevant to any alleged offence and it also
appeared that the RUC thought that they were collecting evidence
for an enquiry as well as investigating criminal offences. If
there were other factors which had not been declared to us, we
would of course reconsider the position and equally if there
should be a public enquiry we would discuss the. handling of

.any relevant information which we might have (and I thought we'
had none) with those responsible for setting it up. We were -
not, however, willing to create statements which did not appear
to assist in the criminal investigation and which might touch
upon the organisation of intelligence in Northern Ireland -
particularly as we had no idea who would have access to the
statements or whether their creation might not automatically
lead to their disclosure in the event of an enquiry. I said
that the Chief Constable had been informed of our position
and that I wished the Attorney and the DPP to be aware of it
also to facilitate discussions about the handling of any
problems of which we were unaware. The Attorney General
commented that any information which Cameron could give would
appear to be '"hearsay upon hearsay'. The DPP, Barry Shaw, said
that this problem had not been reported to him and he would
ascertain the position.

T

E - ADMIN

E - CLASSIFICATION /.. ANNOTATION
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3. After a meeting with the Attorney General on 24
September, Jim Nursaw and Henry Steel told me that Barry
Shaw had ?aised the subject again with the Attorney in

the interim and appeared to have obtained some sympathy

for his attitude. Nursaw said that he had developed an
argument that he needed to know whether Cameron had made

a report to people in the Northern Ireland Office where
there were some suspects. Their failure to take action in
that event might be significant. Nursaw said he regarded this
as very far fetched and had suggested that the police should
set out a clear list of questions to which they wished to
have answers. He thought that this advice would be followed,
I said that we would consider any such request on its merits
but the police would also have to come clean with us about
their objectives. If there was a real as opposed to a
fanciful problem we would certainly wish to find ways of

Bernard Sheldeon °

LA
1 October 1982

E - CLASSIFICATION
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THE KINCORA ENGULIRY -~ I&AN CAMIRON, FUDER CF “[CER IN TEL SECTRIYT
"SYFVINE, FO¥ RETLRED

.

Faridir to your cooversation last week with he Chie? Cosstalle sheut
this iubject I forwsrd herewilh 8 report by Sie officer confnoting the
polict ipvestigstion into the Kincora Scerda , Superintendest Secrgy
cm'- . . N

Yhe giestions are &l) rpipvant and clearly d fine the xres of plics
intemzt., 1f may be that 1f ¥Fr Cazeror angw rs certain questioss in
& ceriain way further anscripted questions oy have ta be smdced in
order to clarify some points to raised. 1 m-otion thin lest these
woild be any misunderatazndipg about unseript.d quéstions being asked,

E - SIGNATURE

¥ & WITESINE .
Agaletant Chief Canstable ‘LY

4 Bomran Bug

Fortbearn Ireland Offica
Stormont Bouse

BELFAST

B 35T
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Rl et e e e e

SAURIBCT: INTERVIEW WITH M1 1AN CAMERON

Ausistént Chief Constable 'C'

I is essential to the Kircora Enquiry that Mr Ion Cemerea I6 interviewad
or the Roval V1ater Consiibulary In rela jon to jntalijpence concerning
Kincorh Boys' Hoxtel allezerdly pamsed 1o his by Miljtary Bxballigence Officere

1 heraby subzit & 13st of guestions %o b put to W Caesofi,

5. will ba necessnry i tle first instance to rsk ¥r c-urm to provide
wich personel detalls as Jull nawe, ape, octupation, sSleéee o cootact
addrass.

¥iilat it i» iatended to idhere to the ) st of questions Bow supplivd
siswers to these gquastions msy demand e ~‘ollowr-up quaztion er questloas:

Qt
Qe
U}
Ql
Qs
£b

L4

8

Vhat was your period of service in'Northern Irelansd? - glving dates
In what capagity were you esployed’®

Vhere weres you employed?

hat did yourr dutiea entajil?

Da you atcepl that vou vere attach 4 to l‘q!‘l et Md:unﬂ o

In the coursa of yo:r duties vere :vou auppnad itk h:‘ulngance

by Ceptain Hrfen S Getmell who wag the Officer Coremisiding

12) Intelligence Section 33 Infant'y Brigsde snd loter Staff Officer
Grade JII on the Brigade Headguart.ors Intellipence Blatf?

Mr Gezmell has allejed that on & S. turdsy moraing Detveen

Becenher 1974 and Dicepber 1976 thit he had & seating with you

in your of?fce xt BXRI wvhen Lie pasied on infeormetienm he Yad
obdtaired from & Mr loy Garland?

Mr Grarcell has also alleged that a-. this meeting ha puamed on _
to you, intelligence provided by G .rland which fndluded informtion
that o ¥illlmm McGrath who Nonded o arpenisation vmmsd TARA wax a
homosexual and wap peployed in 8 b.ys' home?
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LN 13 o RN
B R .
z
N
o
.‘ ‘ ()
c
3 ,
S Qe M Gemsel) bed told the police thet you reacted very strongly
: when you were told ¢f the homosexial involvewent of varloas
' N-‘ persors in TARA and that you @lrected bim to terminets dis
S
‘. enquiries covternjng TARA?
.* QL0 My Gessell zaid fhat you later reversed thix decimlon?
i ‘
“ Qi1 ¥r Gemeell haa alleqed that during the weeting that Seturday
n mornizg, he believeu the conversation was sither tags rscorded
': ar that your secretiry, e female, was taking notea?
. Q12 If the weeting was taps recorded, la the recording awaflable eor
r 1}\){ can you indlcate Whize {(t =ight Be located?l.
= Q1Y Can you {dentify th. persan Mr Gessell described az e fessle
; M+ secratary who took lwtes during this meeting?
& Q1hk  Voere can thie persun de located?
- Q15 If notes ware takan can ygu asaflst with the wherveboots of
5. theae notes?
. NB: 2P Mr Cameron shoull state that theac notes or tops recording
5 ers not availabla biving been deatrayed or otherwisw disposed
s of it will be necesstary tc pursus this aspect. -
2
‘ Q16 Did My Teamel)) identify to you the boys' home Ln which
R Villiax MeGrath wvas ecployed?
I P
&
Q17 Vere there allegstisns that McGraty had commitied any homasaxual
¥ offeaces?
k: 018 Yo whem or to what Depariwent did sgu paxp the faotellipence
) L'b concerning bomozexusl fty?
v‘}' .
& @39 If this informatiss wes passed to the Northern Irelens Office
t to your knowledge wiy such information mim-used bWy emyse in thet
i t\N Departwent? This :vestllo.-. iz beiig asked of you becsuse
N allegations hanve basn made by tha sedia that Britfef Civil Servanta
'l_.:: }' &
; /
7
. 2.
Ao wn
LR ITRYSYPIISTaerY 1) b add il
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AT

—

Relrieswey,,

) . o

A
Kl

eaployed tn the Northarn ireland Office hzd bwon pait of o
homosexual proatituticen ring favelwig boys fo care st Kincors
Buys’ Hestel and other hoces run by the Bastern floaltk and
Social Seevices Board,

{ Q20 Ypere have deed reporis circulating imengst jowrmallsts that the
following peoplé who vers civil servants atischol to thw
Northern lreland Offine in mid severties were brlieved to have
, ’ been concerned in hamisexcal activity snt that 2 of them wars

) ] inrolved in homcsexvatl offuncea agaiast children:

Peter Bell
Brian Watking
Leslie JYmrie

and the late Prter Enjlard. Yo your kiowledpe conld any of thewse
persons have hed sccess to any intelligence rvleding to Eincors
or other boys' homes forwarded by ycu?

Q21 Do you know oty of theae perscua? .

Q22 Are you award ‘ot arny mis-use of axy intelligence vepssding
homasexuality Lancerting boys in eare in Nartharn Irelwnd?

.QZ3 Did you meet Mr Roy Garlend?

et Similar intslligenge wvas rrovided by Major Ralford Macleod am
Intellipence Officer attached te 3 nfaniry Bripsds frve
October 1074 until July 1078 - did rov recelve any sach intelligeasce
fro hip?

QT  If so vhat actlon 2id you take?

Q26 Did you receive any nech intelligerv e IrTom any otdar source and
if 8o what action 4fd you take?

Q2?7 Are you aware, eithe* through your 1wn office or ikrowgh ey other
source, {f such infe watien was pasied to the poliea?

Q28 Had you any contect tith an Ascy Prese Offlcer mapwd Jobm Colie Wallecd
: whoe wes ¢mployed at that time at Arry HQ Liaburm f{n the Information

Service?
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3
’ Refernse., o moemr

Q2% ' In a docusent Purported to have betn writton by Wallace and

- stnt to the Press he alleges that le cooplained to 3 Sexfor
Arwy Officers in 1974 that e cover up of the Rinocors ¥ies Ring
: was preventing tbe kjllers of ten year ¢ld Brisn Mt fros
b being arprehended. bvallace also alleged that he nemad 3 people
# thought to be linked with the vice ring vho were suspacted of
the killing (Brian M Dermott vaa m rdered between £ and B
Septesber 1973 st Be)fast). Do you have any inforwation about

P

ot knowladgs of the ;bova allegeticq? T

(23 1

Q0 Bo you have any knov! edpe or inforratian in yoor hoawcasion thet
] tould assist the pol me in thelr Livestigations imto whnt has
bren described ss th: Rincora Sex Scandal or ths warder of

wt Brien McOersott?

o E - SIGNATURE

G CASKEY
D/SUPERINTENUSNT _

21 October 1982

St 1 7
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NOTE FOR FILE

E - FILE REFERENCE

d

1, Having received a message from Ian Cameron that he was
about to go abroad for three weeks and wanted to know
whether there were any matters I wished to discuss with him,
I spoke to him on Monday 1 Noyember about the gquestions which

E-DOC

the RUC wished to put to him REF

2, Cameron had no comments on the first five guestions
apart from pointing out that his duties were covered by
formal terms of reference and agreeing that they illustrated
the difficulties which I had anticipated. He had the follow-
ing comments on the remaining questions:-

Q6. He agreed that in the course of his duties
he received intelligence from Gemmell,

Q7. He remembered that on some occasion Gemmell
had passed him informationsbut his gQen. . ..
recollection was that it came from IoENTITY
He accepted that Gemmell was probably right.

Q8. He agreed that Gemmell had informed him
of an allegation that McGrath was a2 homosexual
but had no recollection of any reference to
a boys' home and did not agree that McGrath headed
TARA, -

Q9. He agrees that he would have told Gemmell not
to pursue the allegation of homosexuality.
He wes also clear that the Army should not
handle investigations in this field which were
designed to procure leads to Paisley.

Q10.He does not accept that he reversed his
decision but is not sure what the police
are getting at.

Ql1.The conversation was not tape recorded and
he has no recollection of a secretary being
present.

Ql12.Not applicable,

Q13.If a segretary was present it could have been any
one of /number of girls - particularly if the
meeting took place on a Saturday.

E - CLASSIFICATION
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Q14. Not applicable.
Q15, No. Unless there is something in the files,

Qi6. No recollection of any reference to a boys!'
home,

Q17, No recollection of any details and believes
that the allegation was merely that McGrath
was a homosexual. '

Q18. Believes that this tw ave only been
seen by his staff, ﬁan
Q19, Has no recollection of the information being

passed to any Northe eland Office staff
apart from those in in HQNI,

Q20. Does not know Bell, Imrie or Watkins, Has
never heard of the first two but Watkins’
name is vaguely familiar, He met Peter
England on two or three occasions but does
not believe that any of the four could have
had access to information provided to him.
It was not their business.

Q21. See Q20,

Q22. No. *

Q23. No. : vt T

Q24. Remembers Macleod whom he describes as some-
thing of a cowboy who needed to be held back,
Has no recollection of receiving any information
of this sort from him.

Q25. Not applicable.

Q26. Only recollects receiving information from
Gemmell,

Q27. Does not believe that information was passed
to the police.

Q28. He had no contact with Wallace either socially
or at work,

Q29, Has no knowledge of anything of the sort.

Q@30. No.

erna eldon

LA E - CLASSIFICATION
3 November 1582
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E - CLASSIFICATION
E - CLASSIFICATION

E-DOC
REF

Jim Nursaw, the Legal Secretary to the Attorney
General, spoke to Barry Shaw, the Northern Ireland DFP,
last week about the questions which the RUC wished to
put to Cameron. He told him that in his view these
questiona did not properly arise on any investigation.
Shaw said he -bad.no knowledge of them and made it plain
.that he was not behind them. He gave Nursaw to understand
that he would not be concerned one way or another whether
they were answered. Nursaw did not get an opportunity
to speak to Philip Woodfield or Jack Hermon.

2, I have made it plain to Nursaw and to Barry Bhaw

and the Attorney Gejperal that our unwillingness to authorise
Cameron to give a statement should not be taken as mesning
that we have anything to hide in comnnexion wifh homosexual
offences or that we wish to be obstructive. We belileve

that we have nothifig to contribute to any criminal investi-
gation and are unwilling to allow statements to be taken
from Cameron which will digclose intelligence arrangements
to those who have no need to know. We are conscious that
once a stitement has been taken we will have no control over
who. has access to it and that its very existence could cause
problems. 1f an enquiry is ordered. If an snquiry 1s ordered,
we would of course be in touch with those responsible for
arranging evidence for it (this would normally be the
Treasury Solicitors) if it was thought that we had some
contribution to make. Nursaw has suggested that it might

be sensible to explain the position informally to the Chief
Constable and to stress that we have no knowledge of criminal

offences.
3. By chance Cameron phoned at the end of last week to
e — enquire whether there were any questions I wanted to put to
him before he went overseas for another Wor 80,
I spoke to him yesterday and attach for your information his
comments On 8 answers to the RUC questions, 1 have also

sent this tofilelond have asked them to lst me know who
was aware of the Gemmell report so that we can assess the
isgues., In logic the RUC would wish to put similar questions

E - CLASSIFICATION /e o s
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E - CLASSIFICATION

E - FILE REFERENCE
Ref: -2 - 3 November 1882

to all those who were informed of these pleces of accurate
gossip.

, .Beraard ihe 1don

nCI . PR it i
D - PROTECTION OF
Copied to IDENTITY

E - CLASSIFICATION

E - CLASSIFICATION
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E - ADMIN
ANNOTATION

E - ADMIN
ANNOTATION

. NOTE FOR |

I spoke to Sir John Hermon, Chief Constable RUC,
on 11 November about the RUC's efforts to obtain a
statement from Ian Cameron on Kincora. Initially it
was clear that Hermon thought that our objections were
bureaucratic but his attitude altered when I deployed
the arguments set out in LA's letter of 3 November
to DCI and made the point that this line had been
cleared with the Attorney General and his Legal
Secretary. I also told him that the Attorney General
» had descrlbed the informdtion available to Cameron as
"hearsay upon hearsay'" and I stressed the fact that
it was in no way specific. Hermon then said that it
now appeared that we were seriously concerned that the
intelligence effort could be impaired if the RUC were
to continue down this road. I confirmed this and
invited Hermon's attention to the opeming questions in
the proposed RUC questionnaire and the difficulty
Cameron would thave dealing with these, now that he was
retired, and given hik obligations under the OSA.

2, Hermon then said that he was going to the USA onm -
the followlng morning and would not be back in office
until the first full week in December. He would then
go into the whole matter again with & view to stopping
these enquiries to Cameron, But he said that he did
have difficulties. First his primary concern was to
ensure that the RUC bandled this enquiry in an entirely
professional and competent way. The matter was
politically controversial and he did not want there to
be any apparent failing in-the RUC's enquiries which
could be used to support charges of a cover-up. In
this connexion he said that he had not yet received

the report of the Chief Constable of Sussex (George Terry)
into the RUC's past enquiries, Secondly, although he
anticipated no trouble with Whiteside or Caskie in
discontinuing the Cameron sideline, there were other
more junior detectives involved whose motives he
suspected and who could possibly leak any apparent
failure in this area to those with a malicious political
axe to grind. It was left that Hermon now understood
and sympathised with our position, that he would take
the question up again on his return from the States and
would almost certainly be in touch with me then.

Y

E - CLASSIFICATION E - ADMIN ANNOTATION
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_4OTE FOR FILE

I called on Sir George TERRY the Chief Constable of
Sussex at the County Police Headquarters at lewes at
12.30 on Thursdsy 27 January. I had previously warned
him that we were getting into difficulties with the RUC
about their-conduct of the KINCORA enquiries and would
value his advice and if possible assistance in resolving
these problems. The day after the arrangements had been
made I was informed by ICI that WHITESIDE and Supt CASKEY
of the RUC were aware of my visit and of its general
8§§pose. They had apparently heard from TERRY's Staff

icer.

2, TERRY had his Staff Officer Det Chief Insp FLENLEY
standing by but we agreed that in the first instance I
should explain the problem to him so that he could decide
whether FIENLEY should join us.

3. I opened the conversation by saying that I would give
TERRY all the facts lying behind the difficulties which
were known to me and would inform him of all the steps
which we had taken in an attempt to resolve matters. I
said that in doing so I was comscious that things might
look different if seen through the eyes of WHITESIDE and
CASKEY who were responsible for the iEVestigations and
that I would not attempt to influence TEBRRI's own view.

I said I was also conscious that it would be important to
him in the discharge of the functions which he had been
given to avoid putting him into a position where his
impartiality might be called in guestion. I then detailed
what had happened and covered the following points:-

a. ‘the CASKEY interview with GEMMEL in July 1982,

b. CASKEY's attempts to interview CAMERON and
the reasons why we had been unwilling to
authorise CAMERON to make a statement. I
said that it was my understanding that the
RUC had been informed that CAMERON agreed
that he had received a report in general terms
alleging that McGRATH was a homosexual, that
he would have told GEMMEL that he should make
no further enquiries in this field and that
neither he nor anyone else in that part of the
intelligence machine under our control had
passed information to the police. CAMERON
regarded the information as gossip and the

E - ADMIN
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5 R Dinwlddy Ssg
Calbinet Ufiice

TELEPHONE CONVERSATION WITE JAMES MILLER: 23 MARCE 1987

t. I understand that you spoke today to
about the latest call we have received irom AmES B ar.,
A summary of tha call is as follows,

s Hiller telsphoned m on the morning
of Sunday 29 March. During thelr short talk Miller

expressed anger abcut the second Sunday Times article,
of %9 March, which claimed that he had made further
allsgations during the previous week about events in
Northern Ireland in tha early 1970s. =Hiller waa anxious
to make it clear that he had not spclkan tc Barrie Panrose
again, and as a throw-away gesture, said that he might
sealk legal advice ahout mis-representation. Hde told
Wtbaﬁ thers had baen further press enquirles
omn e wunday Times during the past weak, seeking
= q B - PROTECTION OF IDENTITY

B - PROTECTION OF IDEN 11 v

3. Miller confirmed that both he and XcGrath knaw each
other, but from Miller's comments the acguaintance seens
to have been nothing more than casual. Miller dld
howaver confirm that he had mentioned his acquaintanceship
with McGrath to Renrose, whose second article #iller
claims "was built on machinations" and scraps cof detail

he had not used in his original story.

6. We shall learn more abeout the link between Hiller,
McGrath, Wallace and the Kincora School when Miller is
seen later this week by two offi Is

F - RELEVANGE
GROUNDS
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Brian Smart GEMMELL @ GEMMEL
Born: 18.8.50
E - FILE REFERENCE

I agreed to sumarisatlon given to you on
29 June 1952 following HQNI/ telephone call to me
while T was NDO on the evening of : B June. (I had earlier
rassed a similar reply to HQNI P + 0900 hours the same

morning).

Background

2. According to HQNI EMMEL was shortly to be
interviewed by an RUC In in the course of their c¢criminal

enguiries into homosexuel activities at the Xincora Boys Home,
-the subject;0f. 2 recent Protestant scendal in the Northern
Ireland newspapers, GBRMNEL himself was not accused of any
illegal mctivity, but a source he ran while in the Intelligencs
Corps in 1976 was allsged to be involved.

F - INFORMATION CONSIDERED IRRELEVANT BY HIAI

Biography
4, Examination of shows the following:
1969-72 Student at Strathclyde University

studying Economics & Businese Administration
F - INFORMATION CONSIDERED IRRELEVANT BY HIAI

Interviewed at his own reguest for posgible
recruitment to the Security Service bv
D - MI5 OFFICER advn,sed to get outside jo
XD eX and return in 5/6 years time if still
F - INFOIiMATION CONSIDERED IRRELEVANT BY HIlAl
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NATIED AND RECD 8/11/89

ICLLPEX506
ABAA
D8O7557 NOV BY

FM E - ADDRESS
o SNUFFBOX- DES¥BY 0809302
BT

E - CLASSIFICATION .
ZEM . '
E - STAFF -
I SNUFFBOX FORFM

SUBJECT: W ILULEAM MCGRATH

E -SECTION

4. I CAN FBND ND EVIDENCE TwaT [RAMASASNGN 125 EVER HELD A FILE ON

MCGRATH FTETEEEE “E - ADMIN ANNOTATION
» E -DOCUMENT E -SECTION
zo e suBSTANCE 0F REPORTMSMMNGIE A5 CONTAINED 1N [RasdiaNes

‘c‘

PELEGFAM OF 13 FEBRUARY 1980, JTHE -SOURCE DF THE THFORWATION WAS
B - SOURCE PROTECTION “T‘HXI S

Ul AL SHUFFBOX .

THELEGRAN WAS SEWNT

E - NAMED SECTION : '
3 _HOL'CS AN INDEX CARD OR WILWIAM MCGRAMH BODEREN

T1.12.16 WHICH HAS THREE ENTRYES WHICH APFEAR iH0 BE RELEVAKT

A.  'HLGRATH IS A BOYS' HOSTEL WARCEN C(AKD APPARENTLY HOMOSEXUAL)
ARD RUNS TARA. NOT BELIEVED *TD BE IWMOUVED IN SUBVERSIVE E - DOCUMENT
ersvizes e voncrr I - [
12.9.73)"' v

E - DOCUMENT
B. 'SDCIAL WDRKER, KINCORA HOSTEL, ezunsmgg_m_?g,

E - FILE REFERENCE

C.
- 3a(d

’suaJEC’n 'BS /MHE WARDEW DF KIWCORA BOYS' HOSTEL:, 1BB UPPER
ROAY. (INYOLWWED WITH TARA AND MHE REVEREND FATSLEY
34,3 .75 M .« 'PHE FIRST ENTRY ON MCGRATH 'S CENDEX

cﬁRt‘ "“%""
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E - CLASSIFICATION

E - DOCUMENT REFERENCE

FARD 15 DATED 13 APFIL 4973, BEEiatEdDd TARA UAB DPEHED 1. » 7,74,

4o SO FAR 3 HAVE TRACED THE ORGINAL DOCUMENT BN RESFECT OF OHU
THE £3 OF THESE IHDEX CARE ERTRIES. THIS I8 A LETTER Fnoﬁm
T ATEP 31 HARCH 1975 CONCEGNING MEANS OF GATHERING .
INTELLIGENCE ON THE DUP. AYTACHED RO /THIS LETDPER i5 ANOTHER LETTER
FROW LINCO/CONCO EAST BEUFAST DATED 22 HARCH 1975 M0 CAPTAIN
R £ ADQUARMERS 39 INFANTRY BRIGADE. 1M COWTPAINS PERSOMAL
SKETICHES DN DUP FIGURES OBTAMNED FRO# LON ""’“°“‘°“°”°F“’E““”

B - PROTECTION

SPECLALY PATROL BROUP INTELLIGENTE. YT BNAINED TTHIS

IHFORMATIION FROM MYSS Y SHAY, FERSONAL ASSISTANTI IO PATSLEY. O
LETTER NOTES ADDRESS AS BEUNG 4188 UPRER NEWTOWNARDS

ROAD AND THAT HE l_iAs “THE WARDEHK OF K-INCORA BOY¥S' HOSTELA -THHE

ETMER GOES 'OH T BAY THAT NEGRATH UBED TO 4NIWE AT FINAGHY'BEFORE

THE SCANDAL BROKE' AND ¥ MAKES CLEAR THAT NCERATH HAS HA ANG DR

HAL HAD AN AFFAIR WITH ROY GARLAND.. JT HAS ASBESSED “THAM IDENTITY

WOBGE ASSIST WITH ANY BNTEULIGENCE ABEROALH 0 SHAN PROVIDED THAT.

THE RUC HERE KNOT INVOLWED. HD“EV_EE HaNE THOUBHT T HWIESHLY

VUHLIKELY THAD 0CI WOULD APPROVE AMNY SUCH APPROACH.

E - FILE REF . .
5. DTHER FAFERS ON OhFIRH FHAT HGNY WERE AWARE THAT HLGRATH
YAS COMNEGTED 'WITH TARA AND THAT HE WAS A HOROSEXUAL:, HOWEVER, ‘X
HAVE AS YED FOUND NOTHING TO IhDILATE THAT HHE RUL WERE AWARE OF
EITHER OF THESE FAOTS. , , '
}6-0’-a‘o . -
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